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ZDRAVO OKOLJE 

Praznik planeta Zemlje 
22. aprila je bil praznik »planeta zemlje«. Ta dan so svečano proslavili v mnogih državah. V Sloveniji 

je ta dan bil še posebno slovesen. Skoraj v vseh večjih krajih so posadili v čast prazniku novo drevo. 

V Kamniku so Zeleni pripravili krajšo slovesnost 
v Prašnikarjevem parku in posadili mlado lipo, slo
venski simbol. Ta svečani dogodek sta opravila Ma
rija Reba, predsednica Zelenih v Kamniku in dr. 
prof. Stanko Uhan. 

Lipa naj bi med drugim pomagala tudi k bolj 
zdravemu okolju in polepšanju prostora, kar je os
novni namen tega dogodka. 

Pri sajenju drevesca se je zbrala skupina ljudi, kije 

Z zanimanjem opazovala ta dogodek. Nekateri med 
njimi pa so pomagali urejati prostor v okolici novega 
drevesa. 

Sajenje lipe so z zvedavimi očmi opazovali tudi 
najmlajši stanovalci na Prašnikariji: Sinko, Erliš, 
Misarda in Mirela; stari so od 6 do 8 let. Svečano so 
obljubili, da bodo pazili na posajeno lipo, da bo 
rasla v ponos njim in okolici in bo spominjala kra
jane na pomembnost praznika Zemlje. 

STANE SIMŠIČ 

Lipo je treba pravilno vsaditi, da bo hitreje zrasla. 

KOMENTAR 

Blokiran zasebni sektor 
Na aprilski seji skupščine so delegati poslušali 

poročili dveh, v tem času vsaj po moji oceni izredno 
pomembnih segmentov življenja na mikro ravni, in 
sicer poročilo o gospodarjenju in informacijo o izva
janju socialne politike. 

Resnici na ljubo sta oba dokumenta na nek način 
Zgolj in samo presek nekega stanja; prvi na dokaj 
konkretni, drugi pa tal na preveč abstraktni in po
gojno rečeno teoretski ravni. Preprosto ni medse
bojne povezave obeh segmentov, kot tudi ne nakaza
nih rešitev. Namen tega zapisa ni ponavljanje številk 
iz poročil, ampak dimenzioniranje problema blo
kade zasebnega proizvodnega sektorja in s tem 
sproščanje pomembnega, če ne že najpomembnej
šega dejavnika socialne politike, vsaj na eksistenčni 
ravni. 

Če so za ta čas kazalci gospodarjenja v kamniškem 
gospodarstvu krepko nad republiškim kot tudi nad 
regionalnim povprečjem istočasno pa kažejo poka
zatelji gospodarjenja na izvozno naravnanost, to ni 
golo naključje. Dejstvo, ki ga ni moč zaobiti, je, da 
razvoj tega gospodarstva v preteklosti le ni bil zgre
šen. V Kamniku prevladujejo srednje velika podjetja 
in občina kot taka ni obremenjena z megaloman-
skimi kolosi. V teh hudih razmerah bi bil namreč že 
dovolj en sam takšen megalomanski kolos in gospo
darska ter socialna slika bi bila povsem drugačna. 
Ravno prej omenjena velikost podjetij je ena od 
velikih prednosti kamniškega gospodarstva. Ravno 
v krizi prihaja do izraza njihova izredna prilagodlji
vost nastalemu položaju, ki je že več kot kritičen. 
Čeprav so v nekaterih od podjetij določeni problemi 
(ob ekološki spornosti še gospodarski), ta podjetja 
bistveno lažje premagujejo svoje težave prav zaradi 
prej omenjene prednosti. Ravno zaradi tega vertjetno 
ne kaže pričakovati hujših stresov, če pa bo do njih 
prišlo, pa se bodo pojavili v bistveno blažji obliki. 

Podjetništvo in sociala 
Torej, če na položaj obstoječe gospodarske sestave 

kljub hudim časom, ali pa ravno zaradi teh, lahko 
gledamo zmerno optimistično, je položaj katastrofa
len v zasebnem »proizvodnem« sektorju. Roko na 
srce, s kampanijami preteklega časa o odpiranju 
delovnih mest ne bo šlo več. Kot tudi ne s povsem 
nasprotno logiko današnjega časa, ko pogosto sli
šimo, »pomagaj si sam in bog ti bo pomagal«. Kajti 
tezi sta po svoji vsebini, in če hočete mobilizacijski 
»moči«, sila plehki, če te ne demagoški. Preprosto se 
tako ob prvi kot ob drugi retorični metafori ne 
upošteva strukture moči in vpliva, od tega pa je 
odvisna »pomoč«, takšna ali drugačna. Ostanimo 
pri naši temi, torej pri gospodarjenju in sociali. Če se 
povrnemo k prej omenjenim metaforam »kompa
nije* in »samopomoči«, je tal potrebno ugotoviti, da 
nobena nima nič skupnega s trino ekonomijo, kot 
tudi ne s socialno politiko. 

Čeprav je in bi po logiki stvari drobno gospodar

ski - proizvodni sektor moral biti promotor nadalj
njega razvoja in s tem ene vrste blažilec socialnih 
stresov ali nosilec kvalitete življenja, tega preprosto 
še zmeraj ni sposoben in tudi napredka ni moč 
zaznati. To pa preprosto zaradi tega, ker je še zmeraj 
v krču blokade tako na mikro kot makro ravni, kot 
je bil tudi v preteklosti. Dokler bo ta sektor pod tako 
hudim državnim (davki) in bančnim pritiskom, do 
takrat preprosto ni mogoče pričakovati interesa za 
vlaganje kapitala v širitev tovrstne dejavnosti, kaj 
šele v zaposlovanje novih delavcev. Preprosto zato, 
ker je zaposlovanje za zasebnika prevelik strošek. 
Da strošek, ki ne daje pozitivnih finančnih učinkov. 
To lahko ilustriram na konkretnem primeru nekega 
zasebnika, ki se ukvarja z servisno in proizvodno 
dejavnostjo. Delavnico ima v improvizirani leseni 
garaži. Kot je zatrdil, v tem trenutku razpolaga 
z izdelkom, po katerem povprašujejo tudi kupci iz 
tujine. Glede na predviden obseg posla bi moral 
vlagati v izgradnjo nove delavnice, v kateri bi lahko 
zaposlil poleg sebe še pet delavcev, in sicer tri v pro
izvodnji in dva v servisni delavnici. Kot je povedal, 
nima na zalogi dovolj kapitala za celotno pokritje 
naložbe, zato je iskal motnost kredita. Toda, ko je 
izvedel, da so obresti za dolgoročni kredit 60 od
stotne, sije premislil in se odločil, da ostane še naprej 
v svoji garati. Ko sem ga povprašal zakaj, je prepro
sto odgovoril, da v tem trenutku ni pripravljen dva
krat ali celo trikrat preplačati naložbe v infrastruk
turo za delovna mesta, in če še k temu doda plačilo 
tivega dela, tega rizika preprosto ne more prevzeti na 
svoja pleča. Kot pravi, dokler si drŽava ne bo na 
čistem z računico, kaj je zanjo bolje ali koristneje, 
pet brezposelnih ali pet zaposlenih in dobro plačanih 
delavcev, do takrat bo preživljal le samega sebe. 

Opisan primer nam dovolj zgnorno ponazarja, 
kje je srt. problema, če hočete gospodarske politike 
in s tem tudi socialne politike. Zal o tem, kaj veliko 
nismo slišali na seji skitpščine, ne s strani izvršnega 
sveta kot tudi ne s strani poslancev. Celotna razprava 
se je vrtela nekje na marginah, ob tem, ali je prav, če 
so ukrepi socialne politike zapisani v gradivu enkrat 
ali dvakrat, bistveno manj pa so govorili o vsebini 
tako enega kot drugega segmenta (gospodarstva in 
sociale). Medtem, ko nekatere občinske vlade že 
sprejemajo konkretne ukrepe, smo v Kamniku še 
zmeraj prepogosto slišali - morali bi! Preprosteje 
povedano, potencialna rezerva obstaja, potrebna je 
samo deblokada in »vlaganje« države v ne preživetih 
oblikah »kampanij«, kajti tovrstne naložbe so resda 
v samem začetku »proračunski strošek« dolgoročno 
pa profit za državo, in to za državo na »lokalni« 
ravni. Če to ponazorim, je vprašanje, ali je bolje 
Z ugodnimi finančnimi pogoji pomagati prej omenje
nemu zasebniku, da bo zagotovil pel delovnih mest 
in od teh delavcev v doglednem času kasirati davke, 
ali pa se predati čakanju in po tem ob zaostrenem 
socialnem položaju vlagati v »socialno kuhinjo«, ki 
je bila mimogrede na seji skupščine omenjena. 

J. VOTEK 

RAZVOJ 

Priložnost 
za razvoj 

ogroženih 
območij 

Na aprilski skupščini je pred
sednic« izvršnega sveta v 
uvodu podala informacijo o re
publiški akciji - natečaju za pri
dobitev posojila sta razvoj de
mografsko ogroženih območij. 
Na ta način bi republika finan
cirala program razvoja za tista 
nerazvita območja, k i te pro
grame imajo in vedo, kaj bi bilo 
treba v njihovih krajih narediti 
za hitrejši razvoj, nimajo pa 
sredstev za financiranje pro
jekta. 

V naši občini imamo kar ne
kaj demografsko ogroženih ob
močij (Kamniška Bistrica in 
Kleroenčevo, kjer je mladih če
dalje manj, prebivalstvo se 
stara), Še več pa je gorsko-vi-
šinskth predelov (Tuhinjska 
dolina in dolina Črne), kjer 
manj razviti kraji (našteti v Ur. 
I. SRS 6/91) tudi lahko kandidi
rajo za najem posojila. Vlaga
telji zahtevka tako lahko prido
bijo iz republiškega proračuna 
do 30 odstotkov predračunske 
vrednosti naložbe oziroma do 
50 odstotkov, Če jc lokacija na
ložbe do 10 kilometrov odda
ljena od republiške meje. Vla
gateljem bo republiški prora
čun kril tudi polovico stroškov 
izdelave razvojnega programa. 
Republika bo financirala tako 
dodelavo lokalne infrastruk
ture, poskrbela bo za davčne 
olajšave, štipendiranje, soci
alno varstvo, spodbujala bo na
ložbe v storitvene in druge de
lavnice. 

Predstavniki krajevnih skup
nosti iz ogroženih predelov naj 
za podrobnejše informacije 
povprašajo na občinskem se
kretariatu za gospodarstvo in 
družbene dejavnosti. 

R. <J. 

PRAZNIK DELA 

Golaž na Starem 
gradu 

Na sam 1. maj - praznik dela se je tudi letos zbralo na Starem gradu 
veliko ljudi. Prišli so vsi tisti, ki so ob delavskem prazniku prihajali že 
prejšnja leta. Prišli so zato, da bi praznik dela proslavili v družbi prijate
ljev in znancev. 

Že na predvečer praznika so prvi 
ob kresu dočakali jutranje ure, 
drugi pa so prišli iz Kamnika že 
kmalu po tretji uri zjutraj. Na Stari 
grad so prihajali po različnih po
teh; od Utoka, od kopališča, ne
kateri pa so se pripeljali tudi z av
tomobili. Vseh obiskovalcev je bilo 
vsaj toliko kot prejšnja leta. 

Stari grad je bil odprt in je nudil, 
kar so obiskovalci želeli. Dobiti je 

Med obiskovalci je bilo več mlaj
ših ljudi. Tudi delavcev starejših ni 
manjkalo. Tradicija bo ostala, kot 
so mnogi zagotavljali v pogovoru, 
zato nas ne skrbi,da bi ta praznik 
šel v pozabo. Praznovanje ni bilo 
strankarsko obarvano.zato lahko 
pričakujemo, da bo 1. maj postal 
praznik prijateljstva in druženja. 

Zadovoljni obiskovalci so med 
seboj kramljali, popili svojo merico 

Na Starem gradu je bilo prijetno. 

bilo mogoče tudi obvezni golaž, 
brez katerega ne bi bilo pravega 
praznovanja. 

Nekoliko kislo vreme obiskoval
cev sploh ni spravljalo v slabo vo
ljo. Nekateri so prišli z rdečimi na
geljni ali pa so ga kupili na kraju 
samem in s tein pokazali, da jim je 
mar tradicija, da jim je mar prija
teljstvo. Tako so potrdili, da bodo 
na Stari grad še prihajali. 

ali pa so se predali užitkom okus
nega golaža. Mnogi so se zadržali 
v Starem gradu le kratek čas in se 
vračali nazaj v Kamnik. Večji del 
obiskovalcev je 1. maj izrabil za 
počitek, za obiske pri sorodnikih, 
nekateri pa so že v dopoldanskih 
urah odšli na druge prvomajske 
prireditve; v Kamniško Bistrico in 
drugam. 

STANE SIMŠIČ 

Prometni ureditvi Kamnika na rob 

Kdaj bo Trg svobode ponovno osvobojen gradbene navlake iz Malega gradu in pločevine?! Kdaj bo 
resnično zaživel kot trg? (Foto: R. G.) 



JAVNA OBRAVNAVA UREDITVENEGA NAČRTA K-1 CENTER 

Osnova dobre podlage 
Pred slabim mesecem dni končana javna obravnava osnutka ureditve

nega načrta K-1 Center je izzvenela v malodane enoglasno mnenje vseh 
sodelujočih, češ, da je bilo v obravnavi že veliko načrtov za ureditev 
mesta, vendar še nobeden od njih ni bil realiziran. Namreč, samo stro
kovne podlage, ki so dobro pripravljene, lahko premaknejo stvar z mrtve 
točke. Slednje naj bi v javni razpravi pripeljale do dogovora o generalnih 
problemih, podrobnosti pa bi po mnenju večine razpravljalcev uredili šele 
z zazidalnim načrtom po dogovoru o posebnih strokovnih podlagah. 

Tudi ekonomske ocene celot
nega načrta občina nima priprav-
ljanega. Ta bi moral biti sestavni 
del ureditvenega načrta, brez njega 
pa je kakršnokoli razpravljanje 
o preurejanju mesta nerealno. 
Javne obravnave so se udeležili 
predvsem predstavniki občinskih 
organov, projektanta (arhitekta dr. 
Fedja Košir in Peter Gabrijelčič iz 
ljubljanskega FAGG-a) in seveda 
krajani Centra. Prav ti so po dalj
šem uvodu projektanta, ki je razlo
žil namen določenih sprememb 
v mestnem jedru (nekaj dodatnih 
objektov, med katerimi izstopa 
podzemna garaža pod Trgom prija
teljstva in obnovitev Rotovža na 
Titovem trgu) pripominjali, da 
projektant po stari navadi zapo
stavlja želje krajanov in prilagaja 
mesto turistom, ne pa tudi tu žive
čim meščanom. Mesto po njiho
vem mnenju ne sme postati sred
njeveški rezervat (projektantu so 
očitali, da favorizira srednji vek, 
kot da je Kamnik obstajal le v ti
stem obdobju!), ampak mora biti 
to živo mesto, z vsemi značilnostmi 
sodobnega urbanega naselja, se
veda pa z omejitvami, ki mu jih 
daje bogata kulturna dediščina. 
Polemike so nastajale še v zvezi 
z ureditvijo prometa v mestnem je
dru. Tudi nekaterim kamniškim ar
hitektom se ne zdi pametno pro
met v mestu popolnoma ukiniti, saj 
bi tudi na ta način pripomogli 
k temu. da bi središče občine izgu
bilo svoje vitalne funkcije. 

Izguba mesta s preselitvijo 
pošte 

Dr. Albert Čubelj je dodal nekaj 
koristnih podatkov, kot na primer, 
da so si v letih 1929 do 1930 Kam-
ničani kar precej prizadevali, da so 
pridobili železniško progo prav do 
Grabna v mestu, sedaj pa bi po 
mnenju nekaterih po tirih potekala 
cesta; dodal je tudi, da je mesto 
mnogo izgubilo, ko se je pošta pre
selila na Bakovnik. Prav s tem 
v zvezi je dal v razmislek predlog, 
naj bi se še vedno »mrtva« pokrita 
tržnica preoblikovala v sodobno 
pošto z vsemi svojimi uslugami, ki 
jih nudi pri »šalterjih«, na starem 
mestu pa naj ostane le telefonska 
centrala. Obenem je menil, da bi 
kamniški glavni (Titov) trg izgubil 
vse funkcije trga in se s postavitvijo 
»kvazirotovža v nadstropju« spre
menil v dvorišče. 

Podzemne garaže 
Po besedah projektanta, ki je 

povedal, da je omenjen osnutek 
ureditvenega načrta prav zato 
v javni obravnavi, da zberejo pri
pombe krajanov in jih upoštevajo 
v največji možni meri. Glede pred
videnih podzemnih garaž na trgu 
prijateljstva je razložil, da so mestu 
take garaže potrebne, in sicer za
radi stanovalcev v strogem jedru, 
ki po zaprtju prometa ne bi smeli 

več parkirati pred hišnimi vrati 
v ulicah, ki so zaprte za promet. Po 
temeljiti proučitvi možnih lokacij 
za podzemne garaže je projektant 
dejal, da se je Trg prijateljstva iz
kazal za najugodnejšo možnost. 
Zaradi lažjega vhoda v podzemno 
garažo bi morda lahko prišlo tudi 
do rušitve dveh stanovanjskih hiš, 
vendar, kot je dejal dr. Fedja Ko
šir, je to najbolj skrajna, sicer pa 
idealna različica, obstajajo pa tudi 
druge rešitve. 

Kočna prizadeta 
Navzoči so ob vsem tem opozo

rili na postopnost revitalizacije, 
obenem pa glede na številne pri
pombe in neusklajenosti predla
gali, da se naredi nekakšna ponovi
tev javne obravnave omenjenega 
ureditvenega načrta, še preden 
bodo to obravnavali delegati na 
skupščini. Slednje, po besedah 
predlagatelja - kamniškega Za
voda za urbanistično načrtovanje 
oziroma njegovega direktorja Bo
jana Mlakarja ne bo pred jesenjo, 
ker je treba ponovno v usklaje-
valne postopke (glede na nove 
predloge krajanov). Do takrat naj 
bi tudi dorekli zahtevo predstav
nice Kočne, ki se je pritoževala, 
češ, da so izgubili živilsko trgovino 
v Centru, a Graditelj jim je obljubil 
novo lokacijo, predvidena gradnja 
za hotelom pa bo precej manjša. 
Ob vsem skupaj pa je bila spregle
dana tudi požarna varnost tesno 
skupaj stoječih hiš v mestu, pred
vsem ob ulicah, ki so zaprte za 
promet. Predstavnik gasilcev je na 
to opozoril in dejal, da bi bilo pri 
dokončnem oblikovanju prometne 
ureditve nujno upoštevati možnost 
intervencijskih dovozov v vse ulice. 

R. G . 

SKUPŠČINA 

Imenovan nov 
urednik 

časopisa 
Na zadnjem zasedanju 

skupščine so delegati imenovali 
novega glavnega in odgovor
nega urednika našega časopisa. 
Še pred tem je Miran Jereb 
predstavil vsebino pogodbe 
med Prelestom, d. o. o. iz 
Ljubljane - novim izdajateljem 
Kamniškega občana in našo 
občino kot ustanoviteljem ter 
delegatom podal finančno po
ročilo za prve tri mesece letoš
njega leta. Iz poročila je bilo 
razvidno, da je časopis ustvaril 
do konca marca preko sto tisoč 
dinarjev skupnega presežka. 
Vendar pa tega denarja ne bo 
dobil izdajatelj za zagonska 
sredstva za izhajanje časopisa, 
ampak se bo porabil v kamniški 
občinski upravi za nakup raču
nalniške opreme. 

Po krajšem poročilu o prvem 
sestanku novoizvoljenega časo
pisnega sveta je njegova pred
sednica Breda Vukmir-Pod-
brežnik izrazila pozitivno mne
nje sveta ob imenovanju no
vega urednika, diplomiranega 
sociologa Janeza Votka, ki je 
bil kasneje potrjen tudi s strani 
delegatov skupščine. Sicer pa 
je naloge urednika opravljal že 
pred tem v Prelestu. in sicer 
kot urednik tovarniškega gla
sila IMP. 

Delegati so zatem tudi razre
šili dosedanjo urednico Jano 
Taškar in se ji ob tem zahvalili 
za dolgoletno požrtvovalno 
delo in skrb za redno izhajanje 
časopisa. 

R. G. 

ZELENI 

Kako revitalizirati Kamnik 
Zeleni Kamnika ugotavljamo, da bi bilo smiselno in edino pravilno, da 

je predstavljen ureditveni načrt sestavni del revitalizacijskega načrta me
sta, ki določa tehnična izhodišča, merila in pogoje ter generalne usmeritve 
revitalizacijskega procesa v starem mestnem jedru. Pogrešamo skupno 
strokovno podlago kot izhodišče za izdelavo ureditvenih načrtov. Raz
prave bi morale potekati na nivoju posebnih strokovnih podlag. 

Iz predstavitve ureditvenega na
črta ni zaznaven kompleksen pri
stop k prenovi na osnovi zgodovin
skih in spomeniških danosti ter 
izhodišč: 

- razvojne faze stavb, umetnost-
nozgodovinska topografija in valo
rizacija, 

- likovno arhitektonske značil
nosti, 

- prostorske kvalitete, vedute, 
dominante, 

- aksonometrija mestnega te
lesa z uličnimi gabariti in fasadnimi 
nizi - poleg prikazane makete, 

- oblikovalno prostorske ana
lize, 

- prostorski in likovni detalji, 
- tipologija arhitektonskega 

oblikovanja, 
- ocena stanja gradbene dediš

čine in možnosti prenove (struk
tura materijalov in konstrukcij, 
ohranjenost, možnost ali nujnost 
sanacije, etažnost z možnimi spre
membami), 

- vrednotenje prostora in pri
merjava kriterijev, 

- izhodišča in vzorci načina uve
ljavitve prostorske revitalizacije, 

- kje so v ureditvenem načrtu 
posebne strokovne podlage (mož
nosti za realizacijo, vplivi predvi
denih posegov na okolje). 

Nedefiniran razvoj 
Pogreša se analiza koncepta rasti 

mesta: 
- glavna ulica, 
- gospodarska ulica, 
- vmesni povezovalni prehodi in 

ulice. 
Iz načrta je razvidno, da ni spo

štovana in ohranjena stara urbani
stična struktura mesta znotraj nek
danjega srednjeveškega obramb
nega zidu, marveč se daje preveč 
poudarka historicizmu (rekon
strukcije severnega obzidja ob al
ternativi subtilne zapolnitve kareja 
Tomšičeva - Gregorčičeva). 

Promet 
Osnovna izhodišča morajo biti 

naslednja: 
Izločitev celotnega tranzitnega 

prometa iz starega mestnega jedra, 
sprostitev komunikacij za neoviran 
in hkrati razširjen peš-promet, pre
poved parkiranja na vseh pomemb
nejših javnih površinah in osred
njih ulicah, preusmeritev in omeji
tev vožnje z vsemi motornimi vozili 
(razen za stalne prebivalce, za do
stavo v določenem času, ureditev 
dovozov po zadnjih oz. stranskih 

ulicah). 
V ureditvenem načrtu se na pre-

večih mestih pojavlja mirujoči pro
met - parkirišča. Poseben problem 
predstavlja uvozna rampa ob 
vstopu na Trg prijateljstva med ob
jektoma tržnice in malograjskim 
dvorom. Predlagana rešitev 
predstvlja moteč prometni ele
ment, ki za ta mestni prostor ni 
sprejemljiv! Z uvedbo rampe se 
tudi postavlja vprašanje o možnosti 
dostopa intervencijskih vozil (ele
mentarne nesreče). 

Načeloma se podpira predvi
deno garažiranje osebnih avtomo
bilov v terenu pod nivojem tal Trga 
prijateljstva, vendar mora biti uvoz 
obvezno iz Tomšičeve ulice (za ob
zidjem!). 

Menimo pa, da bo takšna iz
vedba garažiranja ekonomsko neu
pravičena (talna voda), zato pred
lagamo, da naj se za ta poseg pred
hodno izdela finančna ocena. 

Posebej problematična je 
uvedba novih parkirišč za obzidjem 
ob Tomšičevi ulici. Menimo, da 
predlog ni sprejemljiv, če želimo 
prepustiti mestno jedro človeku 
- pešcu, pa tudi sicer je uporaba 
parkiranja na tem mestu pretirana 
in ekonomsko neopravičljiva. 

Bolje in ceneje bi bilo urediti 
centralna garažiranja in parkiranja 
ob končni železniški postaji na za
hodu. 

BISTVENO: Maistrova ulica naj 
se zapre za motorni promet, ta pa 
se izvede enosmerno preko Trga 
prijateljstva in po Tomšičevi ulici 
proti parkiriščem na zahodu (ob 
železniški progi). 

V mestu naj se centralne par-
terne površine namenijo absolutno 
pešcu. Nesmiselna so parkirišča ob 
kavarni in Samčevem predoru, 
vprašljiva pa so tudi ob Kolodvor
ski ulici za obzidjem. 

Neumesten je predlog za parki
ranje ob Trgu svobode. Dovoz do 
trga naj se omogoči samo za do
stavo in za stanovalce. Še posebej 
pa to velja za Sadnikarjevo ulico. 

Predvidi naj se tudi možnost par
kiranja na današnjem sejmišču, to 
je ob Cankarjevi cesti. Ta parki
rišča bi po eni strani služila mestu, 
po drugi strani pa športno rekre
acijskim površinam, ki jih je smi
selno razvijati na tem mestu, nika
kor pa ne v smeri Vrhpolje. 

Opozarjamo na problematičnost 
načina reševanja prometne situ
acije, kjer se s predlagano vzhodno 
obvoznico enostransko rešuje pro
metna zagata Cankarjeve ceste: 

- objekti vzhodno od Cankar
jeve ulice so še vedno izpostavljeni 
hrupu, 

- ukinja se stadion zaradi pove
zave obvoznice z mostom pri Fuži
nah, 

- uvajanje novega hrupa v ob
stoječo mirno individualno sosesko 
hiš, 

- poseg uničuje oz. moti kon
cept športno-rekreacijskih površin 
in bodočega šolskega koncepta ter 
zniči vrednost mirne lokacije 
Doma upokojencev. 

Pozidave v starem mestnem je
dru morajo biti pretehtane z vidika 
ustreznih oblikovalskih rešitev. Po
zidave v centralnem delu mesta naj 
sledijo ustaljenemu stavbenemu 
redu. Zaznaven mora biti koncept 
glavnih in gospodarskih ulic s smi
selno obrobno pozidavo, ki lahko 
formira ulico ali pa zaključuje 
stavbni kare. Kot primer navajamo 
prečni ulici; Gregorčičeva ulica in 
Tomšičeva ulica. 

Opusti naj se pozidava oziroma 
podaljšek Malograjskega dvora 
v smeri sever iz naslednjih razlo
gov: 

- drobljenje in nezaželjena deli
tev obstoječega Trga prijateljstva 
na dva dela, 

- poudarjanje nove stavbne 
mase na mestu nekdanjega gospo
darskega poslopja Malograjskega 
dvora predstavlja v bistvu antikon-
cept revitalizacije starega mestnega 
jedra. Novogradnja na mestu nek
danjega gospodarskega poslopja iz
ven nekdanjega obzidja je stro
kovno nepretehtana, saj v ostalih 
rešitvah načrt sledi pozidavi (zgo
dovinsko utemeljeni) znotraj obzi
dja. 

Tendenca po ukinitvi industrij
skih obratov: Utok, Alprem, Meso 
narekuje oz. ponuja odpiranje no
vih s kulturnim in trgovskim pro
gramom (bližina parkirnih prosto
rov). Ta del mesta lahko postane 
centralni servis za potrebe starega 
mestnega jedra jn ta ponudba uki
nja potrebo po gradnji gabaritno 
predimenzioniranega objekta kul
turnega doma za občino (streha). 
Takšna rešitev bi zagotovo nadalje
vala nezaželjen likovni element, 
med katere sodijo poslopje pošte, 
nadzidava stavbe občine in kasneje 
še sodišča. 

Predvideni objekt kulturnega 
doma slejkoprej sodi v mestne po
vršine Utoka in Alprema, ne pa 
v gabarit obstoječega historičnega 
jedra (objekt je v tlorisnem in vi
šinskem gabaritu predimenzioni
ran). 

Izredno vprašljiva je delitev ob
stoječega centralnega Titovega 
trga ha zahodni in vzhodni del 
s predvidenim novim objektom na 
mestu nekdanjega Rotovža, pzi-
roma mestne hiše. 

Takšna rešitev bi bila po eni 
strani problematična zaradi stika 
oziroma bližine Malaševe galerije, 
po drugi strani pa bi se morala kot 
vogalna hiša logično nadaljevati 
v smeri Maistrove ulice (tipologija 
mesta) zaradi zaželjene nepreki
njene ulične linije. Menimo, da se 
je današnji trg vrasel v okolje in bi 
ga bilo vredno obdržati, saj je 
ugledno zamejen z arhitekturo 
Plečnikove delikatese na mestu 
nekdanjega klasicistično oblikova
nega kulturnega doma. 

Predlagamo, da se lega nekda
njega Rotovža prikaže oziroma po
nazori v ustreznem tlaku, v nobe
nem primeru pa ne kaže historizi-
rati objekt, za katerega pravzaprav 
ne vemo, kakšen je v resnici bil. 

Gabarit novih pozidav na dvo
riščni strani nekdanjega hotela Pla
ninka ob Gregorčičevi ulici ni spre
jemljiv. Ne poudarja ulično smer, 
obenem pa zanemarja značilno os 
strešnih slemen v smeri vzhod - za
hod, ki je značilna za objekte zno
traj nekdanjega srednjeveškega 
zidu (primer prečne ulice za ob
čino). 

Nedorečenost 
Zavedajoč se resnosti problema 

revitalizacije starih mestnih jeder 
želimo ob koncu poudariti, da 
mora koncept prenove izhajati iz 
generalnih izhodišč, ki se opredele 
v skupnih posebnih strokovnih 
podlagah. Te morajo ob dobri in
ventarizaciji nakazati možnosti za 
realizacijo vseh ključnih dejavnosti 
v prostoru (promet, varstvo okolja, 
usmeritve za bivanje in delo, cone 
športa in rekreacije, principe urba
nističnega oblikovanja, infrastruk
turni sistemi). Na tem nivoju je 
smiselno organizirati javne pred
stavitve, usklajevati ko.icepte in 
doreči vsa skupna izhodišča. Šele 
od tu dalje naj se pristopi k izdelavi 
posameznih ureditvenih načrtov. 
Posamezni ureditveni načrt mora 
imeti vse predpisane elemente, 
vključno z ekonomsko oceno inve
sticije, da ne govorimo o potrebnih 
načrtih ukrepov v primeru elemen
tarnih nesreč (izredno pomembno 
za stara mestna jedra), usklajene 
rešitve komunalnih vodov celot
nega območja, oblikovalske reši
tve, načrte gradbenih parcel, itd., 
sicer sploh ni možno govoriti 
o javni razgrnitvi PIN. 

Pa še detajl. Dokument po na
šem mnenju pozitivno definira po
trebo po brvi v nadaljevanju Tom
šičeve, vendar pa mora v sklopu 
širših povezav določiti svoj odnos 
do sklopa Kurhausa in predvsem 
do moteče servisne dejavnosti Ko
munalnega podjetja (konflikt indu
strije ter zelene obvodne poteze. 

Z A STROKOVNO SKUPINO 
Borut ULČAR, d. i . a. 

FOTOREPORTAŽA 

»Cvetke« iz 
mestnega jedra 

Novoprepleskana fasada stavbe, 
v kateri je Tip-top (ob Petkovi 
hiši), je sicer pohvale vredno deja
nje, vendar pa daje lep vtis le ti
stemu, ki gleda njeno pročelje. Če 
pa se po naključju ozre v južno 
steno hiše, v smeri Podgorška, pa 
je slika popolnoma drugačna. Fa
sada se naenkrat zaključi in kmalu 
postane jasno, da je hiša ostala 
»napol slečena«, ker je zmanjkalo 
denarja (?), ali pa se morda lastniki 
niso mogli dogovoriti, kaj je tre
nutno v modi - mini ali maxi?! 

V nasprotju s prej omenjenim, pa ima hiša, v kateri je zlatar Banič, 
celo preveliko obleko. »Šlajer«, ki se vleče za njo, opleta celo po 
sosednji hiši. V njej je med drugim Kočnin Ciciban. Ravno, ko 
smo fotografirali, so obešali nov izvesek - morda bi se splačalo prej 
polepšati »podlago«? 

Hiša na Sadnikarjevi ulici je doživela že lepše čase! Sprememba 
lastništva je naredila svoje. Stanovanja so oddana podnajemni
kom, lastnike pa fasada očitno ne skrbi. Tudi cevi od instalacijske 
napeljave, ki potekajo po zunanjem delu fasade, očitno za neka
tere niso moteče. 

V kotu Titovega trga je sicer neposrečen smerokaz za javno 
stranišče na avtobusni postaji... 

...vendar je očitno vsem bolj pri roki takoimenovana »Urinova 
ulicam v prehodu iz Titovega trga mimo Maleševe galerije proti 
Prešernovi ulici. Vonjave so predvsem poleti zelo moteče! 

Ozek prehod od Trga svobode proti avtobusni postaji je sicer 
prepovedan za promet, vendar pa bi ga lahko vsaj za pešce 
dostojno opremili in osvetlili. 

Foto: R. GRČAR 



GOSPODARJENJE 
SOCIALA 

Več vzpodbude 
za razvoj 

Delegati so na seji sprejeli poročilo o gospodarjenju v občini za lansko 
leto. Kljub temu, daje bilo iz uvoda podpredsednika izvršnega sveta Mihe 
Novaka razbrati, da je kamniško gospodarstvo po svojih rezultatih kljub 
izrazitemu padcu fizičnega obsega proizvodnje še vedno nad republiškim 
poprečjem, rudi njega niso obšli slabi gospodarski tokovi. Zato kljub 
dobrim rezultatom še vedno ni razloga za optimizem. Tudi razprava 
delegatov je pokazala tako. 

oblike 

Predstavnik SDP-ja iz zbora 
združenega dela je opozoril, da 
v oči bodejo zlasti podatki o zmanj
ševanju zaposlovanja in da je na 
zavodu za zaposlovanje čedalje več 
mladih, predvsem srednješolsko 
izobraženih. Pogreša predvsem 
nove razvojne programe za mala 
podjetja in stimulacije za tiste za
sebnike, ki bi odpirali nova de
lovna mesta. 

Občina nima niti svojega social
nega programa, a izgovor je vedno 
pri roki »za to sedaj skrbi repu
blika«. Zato je omenjeni delegat še 
dodal, da bi morala tudi kamniška 
občina dajati minimalno denarno 
spodbudo, sploh pa, naj bo agre
sivnejša pri vključevanju občine 
v republiške programe sofinancira
nja (obrti in podjetništva, novih 
delovnih mest, javna dela za brez

poselne in podobne akcije). Po nje
govem mnenju bi veljalo regresirati 
obrestne mere zasebnikom, ki bi 
odpirali nova delovna mesta. Do
dal je še, naj izvršni svet do nasled
nje seje skupščine poda poročilo 
o izvajanju izrečenih priporočil ozi
roma zahtev. 

Delegat krajevne skupnosti Novi 
trg je dejal, da bi veljalo večjo po
moč nuditi podjetnikom in obrtni
kom začetnikom, delegat iz DPZ-
ja pa je dodal, da bi večjo pozor
nost veljalo nameniti tudi tujim 
vlagateljem. Izvršni svet naj že se
daj spodbudi aktivnosti za hitrejšo 
realizacijo v obdobju, ko bodo vla
ganja možna. Brez svežega kapi
tala tudi naše gospodarstvo ne bo 
preživelo. 

Delegati so sprejeli poročilo 
z vsemi dodatnimi pripombami. 

R. G . 

KAKO NA VELIKO PLANINO? 

Velika Planina 
brez gondole 

Marija Sitar je delegate na aprilskem zasedanju skupščine obve
stila, da se na podlagi zahteve republiške inšpekcije konec aprila 
ustavi obratovanje gondolske žičnice, ki je po dolgoletni agoniji in 
podaljševanju začasnih obratovalnih dovoljenj po sedemindvajse
tih letih doživela svoj konec. Potrebno bo kupiti novo, ki pa ne bo 
poceni. Občina je v fazi dogovarjanja za najem posojila pri Tržaški 
banki in pred podpisom pogodbe z izdelovalcem kabin. Odločitev 
bo resnično treba dobro pretehtati, saj bo potrebno vsoto (nekaj 
nad milijon DEM, polovico od te vsote pa še za carino in davke) 
treba zbrati z vseh možnih virov. Podjetje RC, ki upravlja z žični-
škimi sistemi, je trenutno zbralo le 30 odstotkov potrebne vsote, 
kar bi zadostovalo le za predujem. 

K sofinanciranju žičnice so 
pozvali tudi sosednje občine in 
podjetja, vendar, kot je pove
dala predsednica izvršnega 
sveta Marija Sitar, ni bilo kdo-
vekakšnega odziva. Zaenkrat 
je k projektu pristopila le dom
žalska občina. Povedala je še, 
da bi bilo posojilo, ki gaje s po
sredovanjem Stola pripravljena 
dati Tržaška banka, treba vrniti 
v osemnajstih mesecih, kar je 
relativno zelo kratek čas. Ob 
tem bi morala občina prevzeti 
poroštvo za vračanje posojila 
v prihodnjem letu. 

Po pregledu najugodnejših 
ponudnikov (iz tujine; je dele
gat iz DPZ opozoril, da bi ve
ljalo v ta projekt vključiti tudi 
domače izdelovalce - Metalno, 
ki že ima nekaj izkušenj na tem 
področju) se je izkazala po
nudba iz Bolcana najugod
nejša. Po njihovih predračunih 
bi gondola stala okrog milijon 
DEM, montirali pa bi jo do 
konca novembra. 

Na majski skupščini bodo de
legati o tem izvedeli še kaj več. 
Za zdaj je jasno le to, da bodo 
obiskovalci Velike planine na
njo lahko prišli le peš, saj tudi 
poti niso urejene. Ob dejstvu, 
da bodo po sprejetju razvoj
nega programa za velikoplanin-
sko območje, ki gaje po dolgo
trajnem usklajevanju z Zele
nimi, bajtarji, kmeti in ostalimi 
»pripombodajalci« izdelal Raz
vojni zavod Domžale in sko
rajšnji izdelavi prostorsko ure
ditvenih pogojev, ki bodo os
nova za zazidalce, in torej ka
kršnekoli posege na planini, 
lahko obnovili tudi cesto iz 
Kranjskega raka do Marijani-
nih njiv (od Ušivca pa po so
glasju z Zelenimi tudi sedež-
nico, kot povezavo z zahodnim 
delom planine), pa moramo 
omeniti tudi, da so delegati na 
aprilski skupščini sprejeli po
daljšanje moratorija za Veliko 
planino, ki se nanaša predvsem 
na novogradnjo, ne pa na nujna 
vzdrževalna dela na dovoznih 
poteh in planinskih kočah. Se
veda tudi to ne bo šlo brez so
glasja. Sicer pa so podaljšanje 
moratorija, ki sicer od letoš
njega leta nima več zakonske 
osnove, predlagali Zeleni 
Kamnika, saj menijo, da je 

treba planino zaradi nekontro
liranih posegov in uničevanja 
narave zaščititi. Na seji skupš
čine jim je odgovorila predsed
nica izvršnega sveta, češ, da je 
planina na nek način zaščitena 
prav zato, ker še vedno niso 
narejeni prostorsko ureditveni 
pogoji, ki so osnova za kakrš
nekoli posege na tem območju-. 
Ti bodo narejeni kmalu, do ta
krat pa naj bi bilo spoštovanje 
na zadnji seji podaljšanja mora
torija kot nekakšna moralna 
obveza za vse, ki želijo planino 
ohraniti tako, kot je. Na nek 
način pa bo moratorij za pla
nino pomenila tudi ustavitev 
gondolske žičnice, ki bo miro
vala vsaj do začetka zimske se
zone. 

Ob obravnavi predloga raz
vojnega programa Velike pla
nine, ki gaje pripravil Razvojni 
zavod Domžale je izvršni svet 
ugotovil, da omenjeni predlog 
lahko predstavlja del posebnih 
strokovnih podlag (delni osnu
tek prostorskih ureditvenih po
gojev) a se ga dopolni z ustrez
nim kartografskim gradivom 
ter osnutkom odloka in se ga 
kot takšnega preoblikuje v os
nutek prostorsko ureditvenih 
pogojev. 

Borut Ulčar, predstavnik 
Razvojnega zavoda je članom 
izvršnega sveta pojasnil, da je 
program sedaj očiščen vseh me
galomanskih projel tov. Name
sto vlečnic so načrtovane se-
dežnice, sicer pa ni večjih pose
gov v planino, predstavlja le 
obnovo obstoječega stanja. 

Razvojni program predstav
lja prvo fazo izdelave kom
pleksnega prostorskega ureja
nja in obenem tisto etapo, ki 
nakazuje dolgoročne usmeritve 
celotnega območja. Program 
so obravnavali tudi člani Od
bora za Veliko planino na seji 
konec aprila, kjer so usmeritve 
načelno podprli. Potrdili so 
tudi vrstni red dejavnosti s po
udarkom na pašništvu, mehko 
varianto letnega in zimskega 
turizma in nujnost sanacije te
rena. Obenem so se strinjali 
z alternativnim dostopom na 
planino preko cestne povezave 
s Kranjskega raka in pravilnost 
planiranja sedežnice za Ušiv-
c e m - R. GRČAR 

samopomoči 
Ob sprejemanju informacije o izvajanju socialne politike v občinskem 

Centru za socialno delo so delegati najprej opozorili na dolgovezna 
gradiva, ki da so premalo konkretna, razvlečena s predlogi, kako se 
Center pripravlja na skorajšnji padec standarda, ki bo povzročil, da bo vse 
več potreb po socialni pomoči. Predsednik skupščine je ob obravnavanem 
gradivu dodal, da je posplošeno in suhoparno in da pogreša premalo 
lastnih pobud Centra, kako se ta pripravlja na skorajšnje povečanje 
nezaposlenih in na stečaje. 

je dejala, da ni zadovoljna s pos
plošenim in nejasnim načelom, ki 
ga je razbrati iz informacije o izva
janju socialne politike, češ, naj si 
posameznik socialno varnost zago
tavlja sam. 

V razpravo se je vključil pod
predsednik izvršnega sveta Miha 
Novak in dejal, da je ob tem mi
šljeno, da bo čedalje manj držav
nega normativizma, zato bo še 
kako potrebna samopomoč. Dr
žava bo poskrbela le za tiste, ki so 
popolnoma nemočni in si sami ne 
morejo priskrbeti sredstev za živ
ljenje. Dodal je tudi, da si občina 
na žalost ne more sama odrejati, 
koliko bo namenila za to dejav
nost. Proračun je strogo omejen. 

Predstavnica Centra za socialno 
delo je pojasnila, da so tam že or
ganizirane skupine za samopomoč. 
To so skupine prostovoljcev, ki po
magajo starejšim občanom in si kot 
brezposelni na ta način lahko zago
tovijo zdravstveno in socialno za
varovanje. Delegati so sprejeli 
sklep, da izvršni svet pripravi za 
junijsko skupščino socialni pro
gram za leto 1991, ki naj upošteva 
pripombe iz razprave. 

R. GRČAR 

»Denar smo namenjali za brez
končne izdelave socialnih evidenc, 
za lačne in bose, ki bodo od sedaj 
sicer popisani, pa ne bo denarja za 
konkretno pomoč!?« je dejal župan 
in predlagal, da delegati naložijo 
strokovnim službam, da natančno 
opredelijo, kaj lahko storijo za 
konkretno pomoč predvidenim in 
že znanim »socialnim proble
mom«. 

Uspešnost gospodarstva in soci
alne politike sta nujno vzajemno 
povezana. Po besedah predstav
nice Centra pa glede na to, da še 
vedno ni izdelana nova zakonodaja 
s tega področja, so oni prisiljeni 
kombinirati staro socialno politiko 
z novimi navodili. 

Delegat SDP-ja iz družbenopoli
tičnega zbora je dejal, da bi morali 
do naslednje seje priložiti tudi po
ročilo zavoda za zaposlovanje, ki je 
tesno povezan s socialno politiko. 
Poročilo naj bo celovito in fi
nančno ovrednoteno, vključena pa 
naj bodo tudi sredstva iz vseh vi
rov, ki jih občina lahko nameni za 
reševanje socialne problematike. 

Breda Podbrežnik iz DPZ-ja je 
opozorila na organiziranje alterna
tivnih oblik samopomoči, hkrati pa 

S seje izvršnega sveta 

Zagotoviti 
plačilo škode 

Ob potrjevanju lovsko-gospodarskih načrtov lovskih družin v naši ob
čini za letošnje leto, na podlagi katerih lovska organizacija sestavi letni 
načrt gospodarjenja, so člani izvršnega sveta, še posebno predstavnik 
kmetov, razpravljali o posebnem problemu, ki nastaja v odnosu lovskih 
družin in kmetov, ki jim divjad dela škodo na polju. Namreč škode, ki jo 
naredi predvsem divji prašič, je predvsem na območju Tuhinjske doline 
čedalje več. Kmetje se pritožujejo, ker jim škoda v večini ni povrnjena, 
lovske družine pa so praviloma brez denarja. Vendar so člani izvršnega 
sveta dejali, da je treba sredstva za povračilo škode zagotoviti in kmetu 
kasneje škodo tudi resnično plačati. Ne pa, da se čaka, da gre kmet 
v tožbo, ker on zaradi dolgotrajnosti postopka precej izgublja. Izvršni svet 
je zato tudi Kmečki zvezi predlagal, da se organizirano vključi v reševanje 
tega problema. 

Na podlagi poročila inšpekcij
skih služb in predloga krajevne 
skupnosti Center sekretariat za go
spodarstvo in družbene dejavnosti 
predlaga, da se z odlokom določi 
minimalni poslovni čas. kateri bi 
bil obvezen za vsa podjetja in obra
tovalnice samostojnih obrtnikov, 
ki opravljajo promet blaga na 
drobno, gostinske in obrtne stori
tve, lekarne, turistične posloval
nice, banke, muzeje, pošte in gale
rije. Predlog utemeljujejo z vedno 
večjim številom novih zasebnih 
obratovalnic in podjetij. 

Za opravljanje gostinske dejav
nosti pa naj bi se odobril tudi po
daljšani poslovni čas. vendar pa 
v strnjenih naseljih le v soglasju 
s krajevno skupnostjo. Po mnenju 
članov izvršnega sveta bi moral biti 
novoustanovljeni Turistični biro 
(prostori v poslovalnici Golfturi-
sta) odprt NON-STOP. tudi v so
botah popoldne in ob nedeljah. 
Predlagane so tudi kazni za kršite
lje (5.000 dinarjev). 

Poslanski klub Liberalno-demo-
kratske stranke je po pregledu 
Uradnih listov Slovenije in po po
govoru s pristojnimi organi sosed
njih občin ugotovil, da ima večina 
občin v republiki sprejet odlok 
o organiziranju javnega komunal
nega podjetja. Zato predlaga 
takšno organiziranost tudi za našo 
občino. Za javno podjetje je zna
čilno, da družbenopolitična skup
nost predpise pogoje, ki jih mora 
javno podjetje izpolnjevati. Člani 
izvršnega sveta so se strinjali, da je 
treba na nek način zagotoviti nad
zor nad sredstvi, ki jih proračun 
zagotavlja za to dejavnost. Drugi 
motiv pa naj bi bilo racionalnejše 
poslovanje. Prenehalo naj bi se 
podvajati določene funkcije s sta-
novanjsko-komunalnega področja 
v občinski upravi in v podjetjih, ki 
se sedaj ukvarjata s tem - Komu
nalno podjetje in SKG. 

Omenjeni predlog liberalcev 
bodo delegati obravnavali na maj
ski skupščini. 

Z namenom, da se iz kamni
škega turizma končno le nekaj na
redi, se je občina odločila ustano
viti družbo z omejeno odgovor
nostjo, katere ustanovitelja sta tu
ristično društvo in občina. Izvršni 

svet, ki je ustanovitev družbe 
obravnaval na svoji zadnji seji, 
podpira potrebo po organizirani 
obliki nastopanja na področju tu
rizma, in sicer v smislu predstavi
tve mesta Kamnik in okolice, orga
nizirane informativne službe in vo
denja ter organiziranja vodniške 
službe za ogled kamniških zname
nitosti. 

Nujno je namreč, da se končno 
resnično povežejo vsi subjekti v tu
rizmu. Prav direktor novoustanov
ljenega Turističnega biroja (tre
nutno je to predsednik Turistič
nega društva in načelnik sekretari
ata za občo upravo pri SO Kamnik 
Miran Jereb), naj bi bil gonilna sila 
kamniškega turizma. 

Na majski skupščini bo izvršni 
svet predlagal delegatom predlog 
akta o ustanovitvi družbe z ome
jeno odgovornostjo Velika planina 
- zaklad narave. Nova oblika orga
niziranosti je predlagana zato. ker 
je predlog o ustanovitvi družbe, 
kjer bi bil večinski družbenik Stol. 
»padel v vodo«. Stol je občini vrnil 
od Komunalnega podjetja prene
seno premoženje, tako da je sedaj 
večinski družbenik občina (okrog 
70 do 80%). Stol pa bi ostal soude
ležen s približno desetimi odstotki, 
kolikor je vredno delo in sredstva, 
ki so jih vložili v obnovo i i vzdrže
vanje žičniškega sistema na Veliki 
planini. Ker bi se v družbo lahko 
vključevali tudi ostali družbeniki 
(sedaj že SO Domžale in Razvojni 
zavod), bo občina Kamnik k sovla-
ganju pozvala tudi vse ostale zain
teresirane, saj imajo na planini 
koče ljudje in organizacije tudi iz 
mnogih drugih občin. V zvezi s tem 
so člani izvršnega sveta opozorili, 
da se je treba pozanimati, koliko 
možnosti ima naša občina za prido
bitev posojila za manj razvita ob
močja in ta denar usmeriti na pla
nino. Republika bi morala prispe
vati tudi del sredstev iz naslova 
žičniških sistemov. 

O obliki nove organiziranosti in 
o najemu posojila za nakup nove 
gondole bodo delegati obveščeni 
na majski skupščini. Tam bodo iz
vedeli za vse možne povezave 
s planino (cesta ali gondola?) in za 
prednosti ene ali druge različice ter 
za sredstva, ki bodo za to po
trebna. R O M A N A GRČAR 

UREDITEV PROMETA IN STAVBNA 
ZEMLJIŠČA 

En odlok sprejet, 
drugi zavrnjen 

Na aprilski skupščini so delegati sprejeli odlok o spremembah in 
dopolnitvah odloka o sprejetju zazidalnega načrta za območje B-8 
Zgornje Perovo, pred tem pa tudi amandma izvršnega sveta 
v zvezi s tem. Po tem, ko je delegat Novega trga pripomnil, da je 
treba zaradi enakopravnovnosti zadružnikov zagotoviti enako pla
čevanje spremembe namembnosti zemljišča (saj parcel niso mogli 
vsi izbirati sami), so delegati sprejeli še dodatek, da skupščina 
zahteva od Stanovanjske zadruge, da uredi plačilo spremembe 
namembnosti zemljišča tako, da bo za vse graditelje enako. 

Delegati so razpravljali tudi 
o vedno vroči temi - prometu 
v mestnem jedru. Po pestri raz
pravi in kar zadostnemu številu 
dodatnih amandmajev, je bil 
odlok o ureditvi cestnega pro
meta v občini Kamnik zavr
njen. 

Pripravljala odloka so to 
sprejeli z nezadovoljstvom, saj 
bo po njihovem mnenju pro
metni kaos v mestu vladal še 
naprej, kazni za kršilce, ki so 
bile v predlogu odloka bistveno 
višje, pa bodo še naprej stare. 

V sami razpravi v zvezi s pro
metno ureditvijo je prišlo do 
več predlogov, med drugim 
tudi do predloga, naj se lekarna 
s Kidričeve preseli v novi 
zdravstveni dom, da bo bolnik 
lahko celotno storitev opravil 
na enem mestu in tudi zato, ker 
je dostop zaradi zaprtja Kidri
čeve za promet onemogočen. 
Prav zato so delegati potem, ko 
odloka niso sprejeli (sprejeli pa 
so kar nekaj amandmajev 
v zvezi z njim), naložili izvrš
nemu svetu, da za junijsko sejo 
pripravi celovito informacijo 
o možnih lokacijah lekarne. 

Med predlaganimi amand
maji omenimo tistega, ki go
vori, da se najkasneje v roku 
enega leta po pričetku veljav
nosti tega odloka (glasovanje 
o njem naj bi predvidoma po
novili na majski skupščini) iz

vede referendum na katerem 
naj bi se ugotavljal interes pre
bivalstva glede zaprtja oziroma 
odprtja Kidričeve ulice. Sprejet 
je bil tudi amandma, da se 
ukine parkirišče pred knjižnico 
na Kolodvorski ulici. Neure
jeno parkiranje je na tem mestu 
mnogokrat oviralo promet po 
Kolodvorski ulici. Amandmaje 
predlagala delegatka Marjeta 
Humar iz KS Center. Za prek
valifikacijo predloga K C Cen
ter v amandma (dan je bil šele 
na seji in ga izvršni svet ni mo
gel pravočasno obravnavati in 
se izreči o njem) je na sami seji 
zbrala deset podpisov delega
tov. Slišali smo mnenje o mno
gih, da je treba v novi predlog 
vgraditi tudi možnosti dostopa 
v zaprte dele mesta in za inter
vencijska vozila, ter prav tako 
do lekarne, ki bi na nek način 
le morala ostati v mestu (vsaj 
del). Ob tem je svoje mnenje 
podal tudi podpredsednik iz
vršnega sveta, ki je dejal, da se 
boji, da ne bi prišlo do ustano
vitve t. i . »politične lekarne.« 

Odlok o ureditvi cestnega 
prometa bodo delegati po
novno obravnavali na majski 
skupščini, na kateri bo uvo
doma odgovorjeno tudi na 
dane pobude o ureditvi pro
meta. 

R. GRČAR 

MNENJE PROJEKTNE 
SKUPINE »PROSTOR« ZA 

JAVNO OBRAVNAVO 
Mesto Kamnik je celota. Podpiramo sicer ureditev po krajih, 

vendar morajo biti ureditveni načrti med seboj usklajeni. Pri uredi
tvenem načrtu K-1 temu ni tako. Nausklajenost se kaie pri pro
metni ureditvi, kjer se kale razlika med študijo prometa za mesto in 
med ureditvijo prometa v K-1. Prav tako je nerazumljivo, da 
revitalizacijski načrt predvideva kulturno-trgovski center v seda
njem industrijskem območju (Utok, Alprem, Meso-Kamnik), K-1 
pa predvideva kulturni dom za občino. 

K-1 se ne sme obravnavati kot mesto zase, ampak kot del mesta, 
zato zahtevamo večjo usklajenost PROJEKTOV. 

Dogovor o problemih 
Temelj ureditvenega načrta bi morale biti skupne posebne stro

kovne podlage. Te strokovne podlage bi v javni razpravi pripeljale 
do dogovora o generalnih problemih. Zazidalni načrt bi tako urejal 
le podrobnosti v posameznem kraju, splošne opredelitve pa bi bile 
ie znane. 

Prav tako bi bilo moino na podlagi takih strokovnih podlag 
izdati lokacijske odločbe za znane investitorje. 

Ekonomsko ovrednotenje 
Ureditveni načrt bi bilo potrebno ekonomsko ovrednotiti. Postav

lja se vprašanje realnosti načrtovanja v ekonomski situaciji, kot je 
sedaj, če ne določimo faznosti revitalizacije. Doseči moramo nor
malno življenje v mestu, četudi ureditev ne bo dokončna. 

Manjka osnovna zamisel revitalizacije mesta. Ureditveni načrt 
K-1 je zbir različnih zamisli. 

Upoštevati mnenja stanovalcev 
Projektant ni upošteval pripomb stanovalcev. Mestno jedro ni 

namenjeno samo obiskovalcem in turistom, temveč predvsem stano
valcem in uporabnikom. Kamničani ne želimo srednjeveškega re
zervata, čeprav želimo ohraniti staro jedro. 

Promet 
Ureditev prometa je časovno vprašljiva. Tudi pri prometni uredi

tvi je potrebno določiti faznost. 
Pogrešamo rešitev za servisiranje in dostavo v jedru (časovno 

določiti). 
Prometna študija je nedokončana, saj manjkajo podrobnosti. 

Narazumljivo je spuščanje prometa v sam center jedra (pri Kavarni 
Veronika), če je ostala površina namenjena pešcem (nedoslednost). 

Nedopustljivo je, da projektant posameznih objektov v študiju 
sploh ni vrisal, predvsem, ker je to storil na najbolj kočljivih mestih 
(pri križišču Tunjiška - Medvedova - bloki in drugi objekti niso 
vrisani, prav tako severni del Cankarjeve). Prometna študija ne 
upošteva načrta rušljivosti. 

K-1 
Rotovž na Titovem trgu je vprašljiva rešitev. Nesmiselno je 

postavljati objekt, ki ga že 200 let ni. Spreminjanje trga v dvorišče ni 
sprejemljivo. 

Nakazovanje obzidja kot fizične pregrade je slaba uporaba mest
nega prostora. Območje K-1 Gregorčičeva - Tomšičeva je slabo 
rešeno. Ne upošteva historičnega razvoja mesta. Koncept je porušen 
s podaljšanjem Malograjskega dvora, kot tudi z nakazovanjem 
obzidja. 

Vhod v garažno hišo bi bili bolj ustrezen iz Gregorčičeve ulice. 
Za projektno skupino 

»PROSTOR- zapisal DEM1TR1J PERČIČ 



ČEBELARSKI PRAZNIK V KOMENDI 

Ob 270-letnici rojstva Petra Pavla Glavarja 
Čebelarsko slavje se je začelo 

s slovesno dopoldansko mašo 
v polni župnijski cerkvi sv. Petra 
v Komendi. Po slovesnem vhodu 
v cerkev so navzoči verniki lahko 
prisluhnili besedam o pomenu 
praznika. Prezbiierij so napolnile 
narodne noše, po sredini cerkve pa 
so bili v klopeh lepo razvrščeni pra
pori čebelarskih družin. Te je na 
koncu maše komendski župnik in 
kamniški dekan Nikolaj Pavlic tudi 
blagoslovil. 

Župnik Pavlic je v pridigi ome
nil, kako je nekdanji komendski 
župnik Peter Pavel Glavar svojim 
vernikom in Slovencem tedanjega 
časa govoril v jeziku velikega čebe
larskega strokovnjaka, naprednega 
gospodarja, kulturnega delavca, za
govornika zdravega in čistega člo
vekovega okolja in dobrotnika 
ljudi. Na vseh teh in še drugih po
dročjih je pokazal velike sposobno
sti in se nesebično razdajal za blagi
njo ljudi. 

Velika duhovna dela 
Njegov sedanji cerkveni nasled

nik v Komendi se je Petra Pavla 
Glavarja spomnil predvsem kot ve
likega duhovnika, ki se ni zapisal 
v slovensko zgodovino ne le s svojo 
posebno življenjsko usodo in potjo 
do duhovništva, ampak predvsem 
s svojimi velikimi duhovnimi deli. 

Po maši se je tudi vreme, ki je 
ogrožalo lepo slovesnost, nena
doma zvedrilo in posijali so topli, 

prijazni sončni žarki. Od župnijske 
cerkve se je od Glavarjeve beneficij-
ske hiše, v kateri domuje Glavar
jeva knjižnica, razvil sprevod verni
kov, narodnih noš, praporščakov 
s prapori čebelarskih družin in go
stov, ki so prišli na čebelarsko 
slavje. Slovesnost odprtja in blago
slovitve novega čebelnjaka se je za
čela na posebej pripravljenem pro
storu ob beneficijski hiši. 

Če si razumen, bodi čebela 
Vrstili so se govori, iz katerih je 

velo veselje, da je prišlo do tega 
pomembnega dogodka, ki vliva 
upanje, da bo čebelarstvo še živelo 
na komendskem in slovenskem. 

Čebelarjem današnji časi, ko je 
narava okrog nas že tako zastrup
ljena in onesnažena, res niso naklo
njeni, vendar ne omahujejo. Naj
lepši dokaz za to je nov lični čebel
njak na razgledni vzpetini, v kate
rem se bodo učenci OŠ Komenda-
Moste lahko učili čebelarjenja. 
Tako bo ne samo spominjal na Pe
tra Pavla Glavarja kot enega naj
večjih slovenskih čebelarskih moj
strov doslej (v njegovem času tudi 
evropsko razgledanega in prizna
nega čebelarja), ampak bo nadalje
val Glavarjevo čebelarsko izročilo. 
Peter Pavel Glavar je namreč 
v Lanšprežu na Dolenjskem, ka
mor je odšel za župnika leta 1766, 
poučeval fante in može tudi pravil
nega čebelarstva. 

POSPEŠEVANJE RAZVOJA 

Natečaj za 
manj razvite 

Ob koncu lanskega leta smo v slovenski skupščini sprejeli zakon o po
speševanju razvoja manj razvitih področij Slovenije. Program pospeševa
nja velja za kraje v desetkilometrskem obmejnem pasu in za manj razvita 
hribovita področja, kjer se je prebivalstvo čez mero odseljevalo, tako da 
tam danes živijo pretežno le starejši (demografsko ogrožena področja). 

V februarju letos je slovenska 
vlada na osnovi statističnih podat
kov določila, da so v naši občini 
demografsko ogrožena naslednja 
naselja: 

- v desetkilometrskem obmej
nem pasu: Kamniška Bistrica in 
Klemenčevo 

- v hribovitem delu občine: 
Bela, Bela peč. Črna pri Kamniku, 
Črni vrh v Tuhinju, Gabrovnica, 
Gozd, Laseno, Mali Rakitovec, 
Podlom, Praproče v Tuhinju, Pšaj-
novica, Sovinja peč. Spodnje Pa-
lovče, Trebelno pri Palovčah, Tro-
belno. Veliki Rakitovec, Zakal, 
Zavrh pr Črnivcu, Žubejevo. 

V marcu je bilo v okviru letoš
njega slovenskega proračuna za 
pomoč slovenskim demografsko 
ogroženim področjem predvidenih 
856 milijonov dinarjev. Prej našte
tih 21 naselij iz naše občine pred
stavlja nekaj odstotkov slovenskih 
nerazvitih področij, v takem ob
segu (vsaj 10 milijonov dinarjev) pa 
lahko tudi računamo na to republi
ško pomoč. 

Pomoč bo dveh vrst (lahko tudi 
kombinirano) in sicer: 

- nepovratna sredstva do 30 od
stotkov vrednosti v obmejnih kra
jih, 

- dolgoročno posojilo z dokaj 
ugodnimi pogoji vračanja (dve leti 
mirovanja, 2% obresti, glavnica 
vezana na vrednost nemške 
marke). 

V aprilu je bil objavljen natečaj 
za pridobivanje pomoči za demo
grafsko ogrožena področja (Uradni 
list RS št. 15/91), in sicer za nasled
nje vrste zahtevkov: 

1. občina se lahko poteguje za 
do 50 odstotno republiško sofinan
ciranje pri izdelavi razvojnih pro
gramov demografsko ogroženih 
območij 

z. OuciUa se lahko poteguje tudi 
za do 50 % republiško sofinancira
nje pri izdelavi inicialnih razvojnih 
načrtov za ta področja 

3. občina lako vloži zahtevek za 
do 30% (v obmejnem pasu 50%) 
nepovratna sredstva za investicije 
v lokalno cestno omrežje, lokalno 
telefonijo, lokalno elektrodistribu-
cijsko mrežo in lokalno vodoo-
skrbo 

4. investitor - občan ali firma 
(ne glede na sektor lastništva) 
lahko vloži zahtevek za 30% (v 
obmejnih naseljih 50%) nepo
vratno pomoč oz. dolgoročno po
sojilo za: , , 

- nnvogradjo in prenovo hlevov 
ter drugih gospoda#s!oih ol:;A»o.v 
m kmetijah in za potrebno, 

opremo ter nakup plemenske ži
vine, 

- naprave trajnih nasadov (ob 
uporabi priznanih selekcioniranih 
sadilnih materialov), 

- nakup kmetijske in gospodar
ske mehanizacije za hribovite pre
dele, 

- spodbujanje razvoja dopolnil
nih dejavnosti na kmetijah (npr. 
kmečki turizem, domača obrt, pre
delava), 

- vlaganja v drobno gospodar
stvo na področju proizvodnje in 
storitev (do pet zaposlenih), 

5. investitor 2 občan ali firma 
(ne glede na sektor lastništva), ki 
vlaga v proizvodne in storitvene 
objekte in opremo v gospodarstvo 
zaradi razširitve obstoječe ali uva
janja nove proizvodne ali stori
tvene dejavnosti, se lahko poteguje 
za do 30% sofinanciranje naložbe, 
s tem da Republika Slovenija po
stane solastnik (npr. delničar) na
ložbe v višini svojega deleža. 

Za vse oblike pomoči nerazvitim 
je potrebna ustrezna, v omenjenem 
uradnem listu navedena dokumen
tacija, ki jo je treba priložiti zah
tevku, poslanemu na Republiški 
sekretariat za družbeno planiranje, 
Ljubljana, Gregorčičeva 22. 

Zahtevke iz točk 4 in 5 vloži 
neposredno zainteresirana firma 
ali občan, utemeljiti, pa jih mora 
z naslednjo dokumentacijo: 

- ime in naslov investitorja (ob
čana ali firme), 

- lokacija naložbe. 
- investicijski program. 
- za kmetijske naložbe mnenje 

območnega kmetijskega svetovalca 
v soglasju z vodjem območne sve
tovalne službe. 

- za gospodarske naložbe mne
nje banke oz. pri zahtevkih iz 5. 
točke sklep organa upravljanja 
o naložbi. 

- finančna konstrukcija z na
vedbo virov financiranja in časovna 
dinamika z dokumentacijo. 

- lokacijsko dovoljenje in pred
viden rok za pridobivanje gradbe
nega dovoljenja. 

Zahtevane dokumentacije se ne 
smemo ustrašiti. Do 5. julija, ko 
poteče rok za oddajo zahtevkov, 
bo vsaj nekaterim kandidatom go
tovo uspelo, pri tem pa lahko raču
najo na pomoč občinske premo-
ženjsko-pravne službe, kmetijskih 
in gospodarskih svetovalcev in dru
gih upravnih ter stroškovnih orga
nov. 

Komur pa kljub vsemu prizade
vanju do roka ne bi uspelo - nate
čaj za tovrstno pomoč bo najkas-
Vieje Špel prihodnje leto. 

B R A N K O N O V A K 

Vsi govorniki so imeli tako ali 
drugače v mislih Petra Pavla Gla
varja in tudi živalico, ki prinaša 
sladko medičino - čebelico. Da jo 
je vredno posnemati, je pričal tudi 
domiseln napis pred vhodom k be
neficijski hiši: Če si razumen, bodi 
čebela! Ravno to misel je v svojem 
govoru še posebno poudaril dekan 
Viktorijan Demšar, ki je za svoje 
raziskovanje znanstvene in druge 
zapuščine Petra Pavla Glavarja in 
za pisanje o njem pred leti prejel 
visoko odlikovanje častnega viteza 
malteškega viteškega reda. »Si sa-
pis, sis apis!« se glasi ta pregovor 
v blagoglasni latinščini. »V vsem 
svojem življenju se od čebele učimo 
modrosti delovanja v medsebojni 
povezanosti, ki jo danes slovenski 
človek tako potrebuje«, je povedal 
dekan Demšar. 

Predsednik Zveze slovenskih če

belarskih društev Marjan Skok je 
opozoril na Glavarjevo veliko raz
gledanost na področju čebelarstva. 
Slovenski čebelarji ga tako spoštu
jejo, saj so po njem poimenovali 
poseben sklad, iz katerega podelju
jejo najvišja čebelarska priznanja in 
odlikovanja. Doslej so podelili le 
štiri. Želijo naprej razvijati znanje, 
ki so jim ga o čebelah zapustili Pe
ter Pavel Glavar in drugi veliki slo
venski čebelarji. Čeprav danes niso 
rožnati časi zanje, jim kaže na bo
lje. Čebelarstvu so se začeli temelji
teje posvečati novi, mladi strokov
njaki. 

Višek slovesnosti v Komendi je 
bila izročitev čebelnjaka njegovemu 
namenu in blagoslovitev ter pokadi-
tev. V njem bo tudi panj več - da
rilo trebanjske čebelarske družine. 

Čebelarski praznik so s svojim 
petjem poživili tudi člani moškega 

IN MEMORIAM 

France 
Koncilja 

(1896-1991) 

Vedno nam je težko, ko 
odide od nas naš bližnji. Nanj 
so nas vezali številni spomini, 
njegova dela in ljubezen. Tako 
nam je bilo zelo težko slovo od 
gospoda Franceta Koncilja iz 
Spodnjih Mekinj 27. aprila. 

France Koncilja se je rodil 
pred 95 leti na Jeranovem pri 
Kamniku, kot najstarejši sin si
cer številne družine priznanega 
mizarskega mojstra Franca 
Koncilja. On in mlajši brat 
Cveto sta se pri očetu, poleg 
številnih drugih kamniških mi
zarjev, izučila v res prava mi
zarska mojstra. 

Z oženitvijo z Vidmarjevo 
Julko se je France preselil 
v Spodnje Mekinje, kjer si je 
ustvaril številno družino in 
svojo mizarsko delavnico. V tej 
skromni delavnici je prišla do 
izraza vsa njegova mojstrska 
sposobnost. V svojem delu je bil 
pravi umetnik, vendar je preži
vel najplodnejša leta v tistem ne
srečnem času, ko je bilo delo 
najmanj cenjeno, obrtnik pa 
celo nezaželen. Bil je eden red
kih, ki je vztrajal, saj je svoje 
delo ljubil. 

Iz njegovih rok ni prišel slab 
izdelek. V vsakega je vložil vse 

svoje znanje in vso svojo dušo. 
Da je bil res vrhunski mojster, 
je vsekakor dokaz odločitev 
prof. arh. Plečnika, da ga je 
imel za svojega mizarja, kar do
kazujejo številna njegova dela 
pri Plečnikovih stvaritvah v naši 
občini (Stranjska cerkev, Božji 
grob v Frančiškanskem samo
stanu v Kamniku, Krstilnici 
v Neveljski in Šutnski cerkvi). 

Težko nam je ob izgubi ta
kega mojstra, saj je bil ned
vomno eden najboljših obrtnih 
mojstrov v naši občini in eden 
tistih številnih kamniških obrt
nikov, ki so preteklosti dajali 
Kamniku svoj pečat in ugled. 
Predvsem pa nam je težko, ker 
ni imel možnosti, da bi vse svoje 
bogato znanje prenesel na nove 
generacije pomočnikov in moj
strov. Njegovo znanje leži 
z njim na mekinjskem pokopa
lišču. 

TONE ŠTELE 
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DRUŽBENE DEJAVNOSTI 

Delegati zavrnili poročilo 
Ob obravnavanju poročila o delu odborov za spremljanje po

dročja družbenih dejavnosti so delegati nezadovoljni ugotavljali, 
da ni možno kar enostavno ukinjati odborov, ki so imeli nadzor 
nad porabo družbenega denarja. Zato je nujno podati podrobno 
finančno poročilo o dosedanjem poslovanju. Ker ni razvidno, kako 
je bil porabljen denar v posameznih dejavnostih, so bili proti temu, 
da bi poročila odborov sprejemali tako »z levo roko«. 

Eden od delegatov SKD iz družbenopolitičnega zbora je ogor
čen ugotavljal, da to ni nikakršno poročilo (ni številk!), »ampak 
čisto navadna proza. Kot delegata me tudi zanima, koliko so nas 
stali.strokovni delavci v sisih in koliko je ostalo za same dejavno
sti.« je dejal delegat. Poročilo so delegati ob glasovanju zavrnili, 

R. G . 

pevskega zbora iz Komende pod 
vodstvom zborovodja inž. Baldo-
mirja Kremžarja, pisani venec na
rodnih noš in številni ljubitelji čebe
larstva od blizu in daleč. Navzoči so 
se še posebno razveselili članov če
belarskega društva iz Trebnjega, saj 
je nekoč blizu njih - v Lanšprežu 
- čebelaril Komendčan Peter Pavel 
Glavar. Pokazali so, da ne nadalju
jejo le tradicije velikega čebelar
skega vzornika, ampak da se znajo 
tudi pošaliti - po čebelarsko. Zlasti 
navdušuje zanimanje mladih za če
belarske veščine. 

Med slovesnostjo so najbolj za
služni domači in drugi čebelarji ter 
osebe, ki imajo posebne zasluge za 
širjenje čebelarstva na komendskem 
in po Sloveniji, prejeli priložnostna 
darila in priznanja. Zunanje zna
menje slovesnosti v Komendi sta 
bila tudi visoka mlaja pred cerkve
nim trgom. 

Glavarjeva knjižica 
Po čebelarskem slavju so si nav

zoči lahko ogledali knjižne zaklade 
Glavarjeve knjižnice. Marsikdo je 
pokusil tudi medico komendskih 
čebelarjev. Posebej povabljeni 
gostje so se nato skupaj s čebelarji 
poveselili v bližnjem Domu upoko
jencev. 

Prav je, da poleg imenovanih in 

neimenovanih govornikov in dru
gih zaslužnih oseb, ki so vsak na 
svoj način obogatili lep čebelarski 
dogodek v Komendi, omenimo tudi 
dušo prizadevanj za nov čebelnjak 
ter drugih stvari, ki so potrebne za 
takšno slovesnost. To je predsed
nika Čebelarske družine Komenda-
Moste Staneta Jenka. Za vso dobro 
voljo in za svoj lasten trud je dobil 
iskreno in zasluženo priznanje. 

Na Petra Pavla Glavarja bodo 
vidno spominjale letnice na čebel
njaku: 1721-1784 (letnici rojstva in 
smrti) in 1991 (leto postavitve čebel
njaka). Najbolj pa bodo nanj spo
minjala dela, ki jih je zapustil. 

JOŽE PAVLIC 

ELEKTRONIKA 
TV SERVIS 

FIDLER 
Volčji potok 30 
tel. 812-065 
Popravilo TV sprejemnikov, 
radio aparatov, kasetofonov, 
Hi-Fi. Popravilo na domu. 
Popravilo likalnikov Ro-
wenta. 
Sprejem in oddaja non-stop. 
Dostop do servisa s kamni
ške obvoznice. 

GOSTILNA PLANINKA 
KAMNIK 
Titov trg 4, tel. 831-451 

V PRIJETNEM AMBIENTU ORGANIZIRAMO 
OHCETI IN DRUGA DRUŽABNA SREČANJA. 

Obiščite nas! 

IZVRŠNI SVET 
SKUPŠČINE OBČINE KAMNIK 
Titov trg 1 
KAMNIK 

Razpis raziskovalnih nalog za leto 1991 
1. Izvršni svet Skupščine občine Kamnik razpisuje nate

čaj za izbor raziskovalnih nalog v letu 1991, pomembnih za 
družbeno-ekonomski razvoj občine. 

2. Iz občinskega proračuna se bodo (so)financirale na
loge oz. raziskovalne dejavnosti, ki jih bodo prijavile znan
stvenoraziskovalne institucije, mala podjetja, posamez
niki, zavodi, društva in klubi. 

3. Pri izbiri raziskovalnih nalog oz. dejavnosti bodo 
upoštevani naslednji kriteriji: 

- naloga naj bi prispevala k napredku in razvoju pred
nostnih smeri v občini (kmetijstvo, obrt, drobno gospodar
stvo, turizem) 

- prispevala naj bi k povezovanju z drugimi raziskoval
nimi centri, ki prispevajo k napredku občinskega gospodar
stva, 

- prispevala naj bi k dvigu in povezovanju strokovnih 
aktivnosti v izobraževalnem sistemu občine, 

- odprla naj bi novo in perspektivno področje gospodar
ske ali družbene dejavnosti, 

- izboljšala naj bi obstoječe postopke, meritve, izdelke, 
predvsem v energetskem, ekološkem, surovinskem in ce
novnem pogledu, 

- dala naj bi osnovo za (invovacijski, gospodarski) pro
dor na slovenski oz. svetovni trg, 

- odprla naj bi možnost prenosa rezultatov v ekonomsko 
izkoriščanje, 

- dvignila naj bi nivo kakovosti izdelkov (v industriji, 
kmetijstvu) 

- prispevala naj bi k dvigu izobraževalnega nivoja v ob
čini, 

- prispevala naj bi k vzgoji novih raziskovalnih kadrov. 
Navedeni vrstni red ne implicira pomembnost odgovo

rov. 
4. Prijava mora vsebovati: 
- naziv predlagatelja raziskovalne naloge, 
- naslov raziskovalne naloge, 
- naziv nosilca oz. izvajalca, sodelavcev ter recenzorja, 
- izhodišča, cilje, namen oz. uporabnosti naloge, 
- čas realizacije naloge, 
- finančni predračun s sofinancerji, 
5. Naloge, ki so jih nekateri izvajalci že predlagali in so 

usklajene s tem razpisom, bodo obravnavane enakovredno 
nalogam prijavljenim na ta razpis. 

6. Rok za prijavo naloge je 15 dni od izida razpisa na 
naslov: Skupščina občine Kamnik, Sekretariat za gospodar
stvo in družbene dejavnosti - raziskovalna dejavnost, Titov 
trg 1, Kamnik. 
Sekretar sekretariata: Predsednica Izvršnega sveta 
M I H A E L N O V A K , dipl. oec. I. r. MARIJA SITAR, 1. r. 



ZAVOD ZA UPOSABLJANJE INVALIDNE MLADINE 

Podjetništvo, informatika, 
izobraževanje 

V letošnjem letu je prišlo do uspešnega sodelovanja med delniško 
družbo Grad iz Ljubljane in Zavodom za usposabljanje invalidne mladine 
iz Kamnika. Obojestranski interes je bil zgleden na področju računalni
škega izobraževanja. Da bi v globali spoznali smoter, smisel in cilj takega 
povezovanja, smo morali prestopiti prag delniške družbe Grad, ki se 
ukvarja s svetovanjem in inženiringom v najširšem pomenu besede. Ker 
smo hoteli to širokost zagledati, smo se pogovarjali z gospodom mag. 
Jarom Bercetom, ki je vodja računalniškega inženiringa in hkrati tudi 
vodja izobraževalnega projekta, ki že poteka na Zavodu za usposabljanje 
invalidne mladine v Kamniku. 

G R A D - prva delniška 
družba pri nas 

Podjetje Grad je zraslo iz inici
ative sedmih prihodnogledov pred 
tremi leti kot delovna organizacija 
z omejeno odgovornostjo. Ustano
vitelji so bili Papirografika Ljub
ljana, občina Center Ljubljana in 
ZOTKS. Najprej so se borili 
s samo zakonodajo, a ko je bilo 
papirnate vojne konec, so najeli 
kredite in vzeli pamet v prave 
roke. Znanja, strokovnosti, inova
tivnosti in podjetnosti jim ni manj
kalo niti na začetku trnove poti niti 
ne danes, ko je le-ta že tlakovana, 
a še vedno ne tako gladko, da bi se 
lahko s polno hitrostjo peljali 
v Evropo. Kor pravi gospod mag. 
Berce, je prvi večji uspeh zelo hitra 
vrnitev kreditov, kar tudi na nek 
način priča o njihovi strokovnosti 
in zagnanosti. Povprečna izo
brazba zaposlenih je med višjo in 
visoko. Prvi resnejši korak pa je bil 
narejen konec leta 1989, ko so se 
preoblikovali v delniško družbo. 
Postali so prvo d.d. podjetje v Ju
goslaviji, prvi so izplačali divi
dendo - dobiček delničarjem in 
prvi kot d.d. kotirajo z delnicami 
na ljubljanski borzi. Omeniti mo
ramo, da so delničarji tako zapo
sleni kot zunanji interesenti - sled
njih je več kot 50 procentov, kar 
ponovno priča o poslovnosti in po
djetnosti d.d. Grada. V družbi je še 
vedno 18 procentov družbenega 
kapitala - ničevega kapitala, kot 
mu radi rečemo in gospod mag. 
Berce ima ravno največ pripomb 
slovenski vladi na področju lastni
njenja in davčne politike, saj je re
cimo za njih ključno vprašanje, kdo 
bo lastnik teh 18 procentov kapi
tala. Upajmo, da ne bo v danem 
trenutku veliko nepredvidljivih 
prisklednikov, ki bi s svojimi ne-
ožuljenimi dlanmi pobrali v svoje 
koše sadove drugih. 

V d.d. Gradu so prepričani, da 
se njihove delnice splača kupiti, 
ker so nominirane v markah in ker 
je bil donos v začetku 32 procen-
ten, sedaj pa je med 40 in 50 pro
centi, znesek za dividendo pa je 
večji od preteklega leta za trikrat, 
v precejšnji meri pa se je povečalo 
tudi premoženje same firme. 

Mreža GRAD-ov 
D.d. Grad je solastnik in ustano

vitelj cele mreže firm po Jugosla
viji. Ti Grad-ovi so v Beogradu, 
Sarajevu, Splitu, Puli in Zagrebu. 
Podobne podjetniške nitke so 
spletli tudi v svoji »deželi«, in sicer 
PIC Ljubljana, PIC G E A COL-
L E G E Ljubljana in Yavnost Ljub
ljana. Vse jih povezuje dejavnost 
na področju informatike, informa
cijskega inženiringa, svetovanja, 
marketinga in podjetniškega izo
braževanja. Gospod mag. Berce 
meni, da je njihova glavna naloga 
v tem trenutku diferenciacija del in 
nalog po posameznih firmah, ker je 
edino tako mogoče doseči večjo 
specializiranost in postati bolj kon

kurenčen tako na domačem kot na 
tujem trgu, saj se predvsem matica 
spogleduje s svojimi nekaterimi 
uspešnimi in tudi nagrajenimi pro
jekti po tujini. Nekateri pogovori 
so že blizu realizacije. 

Ker nas zanima predvsem dejav
nost matične firme, si v grobem 
oglejmo njeno dejavnost in po
nudbo, ki je zelo raznotera in bo
gata. Ta mozaična dejavnost nas ne 
preseneča, če vemo, da na projek
tih delajo in ustvarjajo ekonomisti, 
psihologi, pravniki, matematiki in 
strokovnjaki s področja elektro
nike, računalništva in informatike; 
med njimi tudi taki, ki so se šolali 
in delali v tujini. Pridobljeno zna
nje in izkušnje uporabljajo za gra
ditev celovitih integralnih informa
cijskih sistemov, za računalniško 
podporo posameznih delov poslov
nega in proizvodnega procesa, sve
tujejo in opravljajo najrazličnejše 
storitve, ki bazirajo na principu 
globalnega projektnega vodenja. 
Ko mislijo na informatiko, so osre
dotočeni predvsem na celovit pri
stop, vse od seznanjanja s potre
bami naročnika do izdelave ter or
ganizacije projekta, izbora opti
malne opreme in ponudnikov, izo
braževanja uporabnikov, izdelave 
ali prilagoditve in testiranja, vzdr
ževanja programov in sistemov ter 
izvedbenih del, pa vse do standar
dizacije programskih paketov, pri
jaznih za uporabnika ter komuni
kacijo med uporabniki in modem
sko vzdrževanje, kar je njihova 
prednost na področju informatike. 
Njihov lastni informacijski sistem 
jim omogoča optimalno učinkovi
tost pri svetovalnih in organizacij
skih storitvah, sicer pa so tudi usta
novitelji valilnice novih podjetij 

- PIC Ljubljana. Zelo pomembna 
dejavnost pa jim je tudi marketing, 
saj se ukvarjajo z metodologijo ra
ziskav trga, s strateškim planira
njem, vedenjskimi raziskavami 
trga, s politiko blagovnih znamk, 
s tržnim komuniciranjem izdelkov 
in storitev.z realizacijo in media-
planiranjem. Čt ta mozaik malo 
poenostavimo, so enostavno po
stavljeni na zelo zahtevni in hkrati 
nasičujoč trg, a ker je njihovo ele
mentarno početje redkost tako 
doma kot tudi na svetovnem trgu, 
jih ni strah konkurence. Taka red
kost v najširšem pomenu besede je 
vsekakor hitra in racionalna mož
nost vzdrževanja preko modema 
- povezava dveh računalnikov po 
telefonski liniji in več kot 500 insta
liranih standardiziranih program
skih paketov za vse vrste računalni
kov in za zelo širok spekter upo
rabnosti, kar je v primerjavi 
z ostalo konkurenco na domačem 
tržišču nedosegljiva številka 
uspešno delujočih instalacij, kar pa 
tudi v svetovnem merilu ni tako 
zanemarljivo, če vemo, koliko časa 
firma deluje v kakšnih razmerah. 

Gospod mag. Berce ne more ni
kakor zaobiti nagrade na zagreb
škem velesejmu Interbiro 90, kjer 
je bilo izobraževalnemu paketu 

TRGOVINA »NIKA« 
NA VRHPOLJU PRI KAMNIKU 

Tel. 831-689 

Zaradi prenehanja poslovanja smo 

od 17. do 25. maja 1991 pripravili za 

Vas, dragi kupci; 

RAZPRODAJO 
otroške, ženske in moške uvožene 

obutve, usnjene galanterije, 

nogavic... 

Odprto od 15. do 19. ure, v soboto 
od 9. do 12. ure. 

Mentor o računalniku dodeljeno 
posebno priznanje. Ta paket je no
vost v svetovnem merilu. Gre za 
multimedialni projekt, ki je name
njen izobraževanju osnov računal
ništva. Paket je inovativna pro
gramska rešitev, ki vsebuje video 
kaseto, učbenik, disketo in raču
nalniški slovarček. Načrtujejo pro
dajo v tujino. 

Za tržišče zelo zanimiv je tudi 
paket Tina, ki je namenjen tu
rizmu. Obsega splošne turistične 
informacije, hotelsko poslovanje, 
rezervacije zasebnih sob, organiza
cijo, rezervacijo in obračun izletov 
ter letovanj, menjalniško poslova
nje in sploh vse kar turizem doma 
in v svetu potrebuje, saj paket po
polnoma ustreza evropskim stan
dardom in si z njim prav tako želijo 
prodreti na tuji trg. Znanje in ka
kovost so njihovo priporočilo. 

Kot inovacija na našem tržišču se 
je pojavil programski paket Misel, 
ki je prvi softmail - prva prodaja 
po pošti. Paket je skupina progra
mov, ki se lahko uporabljajo posa
mezno ali povezano in vsebuje pro
grame za glavno knjigo, salda-
konte, obračun osebnih dohodkov, 
kadrovsko evidenco, osnovna sred
stva, materialno poslovaje in faktu
riranje. 

V d.d. Gradu sledijo vsem za
konskim in drugim spremembam, 
zato so njihovi paketi vedno novi in 
aktualni ter inovativni, a da ne bi 
prišlo do nepredvidljivih procesu-
alnih zastojev in motenj, nudijo 
sprotno izobraževanje in vzdrževa
nje. V poglobljenosti in kompleks
nosti je prihodnost, a to na način, 
da se v vsakem trenutku zagleda 
posameznost in specifičnost pro
blema, meni gospod mag. Jaro 
Berce. 

Brez načrtov ni prihodnosti 
Načrtovalci jutrišnjega dne mo

rajo imeti vsak dan vsaj za štiriind
vajset ur dela, bolj perspektivno pa 
je, če je tega nedoločljivo veliko, 
nam s precejšnjo mero zagnanosti 
pripoveduje gospod magister, tako 
da postajamo tudi mi prepričani 
v edino zveličavno resnico današ
njega časa, to je inovativnost in 
podjetnost, znanje in ažurnost ter 
trg in samo trg. To je že prav ta 
prava naglica, a če je prav vodena, 
se človek nikoli ne zadiha, ampak 
iz dneva v dan zajema novo sapo. 
Načrti jim niso v nebo vpijoči, am
pak so zasnovani na lastnem zna
nju. V prvi vrsti mislijo nadaljevati 
z vsemi programskimi paketi in na
rediti nadaljne korake v specializa
cij.) posameznih firm, ki so jih usta
novili in so tudi solastniki. 

Nekaj povsem novega naj bi 
v prihodnosti bil operacijski sistem 
UNIX. Gre za zmogljivejši opera
cijski sistem, ki bo zamenjal seda
nji DOS, ker njegova operacijska 
zmogljivost več ne zadošča zahte
vam in potrebam vseh uporabni
kov. UNIX je več-porabniški in 
več-opravilni operacijski sistem. 
Že v tem trenutku razvijajo vse 
programe tako, da bo mogoče iz 
DOS sistema preiti brez predelav 
na UNIX operacijski sistem. 

V d.d. Grad-u imajo še veliko 
želja, ki bi jih naj uresničili že jutri, 
ker, kot pravi mag. Jaro Berce, 
pojutrišnjem bo že prepozno in če 
človek zamudi prvi vlak, se mu 
lahko dogodi, da poslednjega sploh 
ne dočaka, ne danes ne jutri, še 
manj pa pojutrišnjem, ko bodo na 
vseh progah drveli hitrejši vlaki. 

Poslovno izobraževalno 
sodelovanje z Zavodom za 
invalidno mladino 

Verjetno so stopili na pravi vlak 
že na začetni postaji, ko so se odlo
čili za izobraževanje invalidne mla
dine, saj moramo priznati, da 
v naši družbi še ni dovolj poskrb
ljeno za ta sloj prebivalstva in sploh 
ni pomembno kolikšen je njihov 
procentualni delež vseh prebival
cev, ampak se je potrebno zave
dati, da so oni živi del naše družbe 
in nas samih, zato je predvsem 
v tem trenutku zelo pomembno, da 
jih ob pravem času pripravimo na 
dela in naloge ter znanja, ki jih že 
ali jih še bodo dočakala na delov
nem mestu, saj navsezadnje ne gre 
za duševno prizadeto populacijo 
ampak le za fizično manj sposobne 
osebnosti, ki si z računalnikom kot 
orodjem lahko veliko olajšajo delo. 
hkrati pa obogatijo svoje znanje. 
Ta Grad-ov korak je pionirski, če 
vemo. da živimo v času informacije 
in komunikacije. Izobraževanje bo 
trajalo pol leta in slušatelji bodo 
pridobili osnovna znanja o infor
macijskih sistemih, programskih 

mrežah in komunikacijah nasploh. 
Seznanili se bodo tudi z orodji, ki 
jih bodo rabili na svojem delovnem 
mestu. Ta orodja so Wordstar, 
Displav write, Lotus. Foxbase, 
Ventura, Acad, Paint brush. Gre 
seveda za programe kot orodja, ki 
so edino delovno smiselno poma
galo v vseh računalniških sistemih 
in so zelo primerna za izobraževa
nje invalidne mladine. 

Tako smo se v veliki stekleni 
delovni sobi zapletli v pogovor 
z gospo Marijo Kuhar, ki je sistem
ski analitik programer v d. d. Grad 
in sodeluje pri izobraževanju na 
Zavodu za invalidno mladino 
v Kamniku. Po prvih predavanjih 
je zelo navdušena, če ne presene
čena nad motiviranostjo, prizadev
nostjo in delavnostjo slušateljev. 
To nestandardno izobraževanje bo 
v prvem sklopu potekalo pol leta, 
in sicer kot intenzivna predavanja 
z računalniško tematiko. Slušatelji 
se bodo naučili uporabljati računal
nik pri konkretnih delih na svojem 
bodočem delovnem mestu. Večji 
poudarek je torej posvečen prak
tičnemu znanju in zato so tudi iz
brana primerna orodja. Izobraže
vanje poteka v računalnici ob pod
pori avdiovizuelnih sredstev. Ra
čunalniška učilnica ali računalnica 
in sama orodja so prilagojena fizič
nim zmožnostim slušateljev, npr. 
posebej oblikovane tipkovnice in 
mize. Tipkovnice so recimo prila
gojene bolezenskim motnjam, so 
manjše velikosti in z zgoščenimi 
tipkami. 

Gospa Marija Kuhar nam omeni 
odlično sodelovanje s strokovnimi 
delavci zavoda, ki so predavate
ljem pripravili pedagoška navodila, 
osebnostno predstavili posamezne 
slušatelje, od katerih nekateri še 
bivajo v domu, drugi pa so že kon
čali osnovno izobraževanje in so se 
iz lastnega interesa odločili za to 
računalniško izobraževanje. Na 
koncu bodo opravili zaključni izpit 
in uspešni slušatelji bodo izobraže
vanje lahko nadaljevali. Gospa Ku-
harjeva je prepričana v uspeh in 
pričakuje, da bo za nadaljevanje 
izobraževanja prav tako velik inte
res, ker čuti, da je program in samo 
delo dobro načrtovano in bi bilo 
smotrno in smiselno ga nadaljevati. 

Zapisati tudi moramo, da so od
nosi med njo kot predavateljico in 
slušatelji zelo neposredni in pristni, 
lahko kar rečemo prijateljsko ena
kopravni, tako da delo poteka 
v prijetnem vzdušju in v takih raz
merah seveda tudi rezultati ne mo
rejo izostati. 

Iz njenega svetlega s steklom ob-
danega delovnega prostora smo se 
napotili v Zavod za invalidno mla
dino h gospodu mag. psih. Dušanu 
Rutarju, ki nas je z velikim zado
voljstvom sprejel in nam poglob
ljeno predstavil izobraževanje in 
načrte za prihodnost. 

Nestandardna oblika 
izobraževanja 

Gospod mag. psih. Dušan Rutar 
je vodja razvojnega tima na Za
vodu za invalidno mladino v Kam
niku in mentor slušateljev prvega 
računalniškega izobraževanja 
v Sloveniji za tako skupino invali
dov. V razvojnem timu veliko raz
mišljajo o nestandardnih oblikah 
izobraževanja, ker se jim zdi, da je 
zavod še vedno precej zaprt sam 
vase in ključna razvojna usmeritev 

naj bi bilo odpiranje zavoda v pro
stor in čas, ker bi tako dosegli 
večjo stopnjo socializacije inva
lidne mladine. Te oblike izobraže
vanja naj ne bi bile samo internega 
značaja ampak tudi ekstemega, 
ker bi bili na ta način prizadeti 
mladostniki enakopravno vključeni 
v življenje. Okolje, v katerem ži
vijo, bi postalo del njih samih in 
tako bi njihovo življenje dobilo 
večji smisel, hkrati pa bi jih tudi 
sprejelo kot ustvarjalne osebnosti 
in ne bi v njih videlo le ljudi, ki 
potrebujejo tako ali drugačno člo
veško pomoč. To računalniško izo
braževanje, ki poteka v sodelova
nju z d. d. Grad iz Ljubljane, je 
prva taka nestandardna oblika 
v Sloveniji in jo mislijo nadaljevati, 
vsebinsko in idejno oplemenititi, ji 
dati še večji kvantitetnejši in pred
vsem kvalitetnejši poudarek. Ko so 
se odločili za korak v računalni
štvo, so imeli pred očmi predvsem 
poklicno opcijo, saj je računalni
štvo danes in bo še jutri zelo ko
njunkturno blago in računalnik je 
že obvezno orodje za uspešnost in 
podjetnost, hkrati pa tudi nepogre
šljiv pripomoček za pridobivanje 
novih znanj. Enostavno si ne mo
rejo dovoliti, da bi ta sloj prebival
stva zaostajal in bil popolnoma izk
ljučen iz življenja, saj jim je živ
ljenjska pot že trnova zaradi samih 
motenj, ki so ali dedne ali pa posle
dica določenih bolezni. 

Gospod mag. Rutar nam je ome
nil tudi načrt odprtja stanovanjske 
enote ali skupnosti v Ljubljani. S to 
skupino naj bi živel vzgojitelj in 
potekale bi priprave za nadaljno 
izobraževanje, v mislih imajo pred
vsem študij na višjih in visokih šo
lah, torej študij, ki je dosedaj pre
cej zanemarjen, analize pa kažejo, 
da bi mnogi dijaki lahko bili tudi 
uspešni študentje in bi se lahko 
popolnoma enakovredno vključili 
v življenje, in to ne glede na mot
nje. Poudariti je potrebno po
membnost infrastrukture v okolju, 
v katerem taki ljudje živijo, saj so 
v bolj organiziranem in razvitem 
prostoru možnosti za razvoj večje, 
ker se v manjših krajih lahko izo
blikujejo stereotipni odnosi do 
tako motenih oseb. Gre za odnose 
pomilovanja, strahu in notranjih 
zadržkov, ki pa negativno vplivajo 
na vse subjekte. 

Za čim lažjo vključitev te mla
dine v družbo prirejajo tudi letne in 
zimske tabore, npr. v Italiji in Bo
hinju. Na ta način jim približajo 
živost prirode in naredijo korak 
v svet spoznavanja in jim vsaj po 
delčkih približajo svetovljanskost 
bivanja. 

Strokovni tim ima še veliko načr
tov in upajo, da bo z razumeva
njem širšega okolja marsikaj ures
ničljivega, saj gre navsezadnje za 
ijudi, ki so del nas samih in mo
ramo živeti z njimi z roko v roki. 

Prvi v Sloveniji 
Z gospodom mag. Rutarjem smo 

se vrnili k jedru našega pomenka, 
k računalnici, ki so jo opremili 
sami, a k temu je potrebno takoj 
dodati, da to kaže na resnost in 
dolgoročnost pri načrtovanju izo
braževanja. Program je bil pred
stavljen na Republiškem zavodu za 
zaposlovanje in je bil več kot 
ugodno sprejet, sicer pa je to edini 
zavod za telesno prizadete v Slove
niji in prvo tako izobraževanje 

sploh. Načrt uresničujejo skupaj 
s Centrom za socialno delo in z Za
vodom za zaposlovanje v občinah, 
iz katerih so slušatelji, ker sta prej 
omenjena zavoda plačnika izobra
ževanja, hkrati pa gre za oboje
stranski interes pri reševanju ne 
tako lahkega problema naše 
družbe. Cena zdajšnjega pollet
nega tečaja je 2000 nemških mark 
v dinarski protivrednosti, če pa so 
slušatelji že končali osnovno izo
braževanje v zavodu, si sami mo
rajo plačati še bivanje v domu, 
a v ceni je tudi vračunana vsa dom
ska oskrba. Nekateri pa prihajajo 
le na predavanja, seveda gre za 
manj motene osebnosti. Na koncu 
prvega ciklusa predavanj bodo slu
šatelji opravljali zaključni izpit in 
za uspešnost dobili diplomo, s ka
tero bodo lahko dokazali svoje 
znanje o osnovah računalništva. 
Najboljši se bodo pravgotovo 
lahko zaposlili, saj se na tem po
dročju zelo intenzivno dela v pove
zavi z vsemi sodelujočimi subjekti. 
Zaželjeno pa je tudi, da bi naju
spešnejši in najbolj zainteresirani 
nadaljevali izobraževanje, saj je 
predvidenih še več nadaljnih ciklu
sov predavanj. 

Gospod mag. Rutar je zelo zado
voljen z dosedanjim potekom in 
odzivom slušateljev, saj so veči
noma izjemno navdušeni in motivi
rani, všeč pa jim je tudi, da so 
predavatelji od zunaj, saj je vsaka 
pozitivna sprememba prava pope
stritev in hkrati porojeva tudi nove 
želje in vliva v duha in telo več 
volje in energije. Svoje gojence pa 
s pomočjo zunanjih strokovnjakov 
popeljejo vse do praga familiariza-
cije, če je seveda to mogoče zaradi 
motenj, ki so dedne ali genetske ali 
pa tudi posledica določenih nez
god. Tako da si mnogi organizirajo 
lastne družine in so tudi s te strani 
enakovredno in enakopravno 
vključeni v življenje. 

Želje in načrti razvojnega 
tirna 

Po besedah mag. Dušana Ru-
tarja je potrebno nadaljevati z ne-
stardardnimi oblikami izobraževa
nja, ker to zahtevajo sami gojenci 
glede na svoje zdravstveno stanje, 
to zahteva čas, v katerem živimo in 
ki prihaja, to zahteva tudi sama 
kategorija socializacije, ki je zelo 
pomembna za vsakega človeka, 
predvsem pa za tako ali drugače 
motene osebnosti. Prepričan je, da 
se bodo želje strokovnega tirna 
uresničile, saj je veliko razumeva
nja za take načrte širom naše »de
žele«. Sami si bodo še vnaprej pri
zadevali za bogato zapolnjene stan
dardne in nestardarne oblike izo
braževanja. To bodo lahko uresni
čili z lastnim strokovnim kadrom in 
z že sodelujočimi zunanjimi stro
kovnjaki, zaželjeno pa je pravgo
tovo, da k sodelovanju pristopijo 
vsi povabljeni in tudi samozainte-
resirani. 

Kar s polnim srcem zadovoljstva 
smo se poslovili od gospoda mag. 
psih. Dušana Rutarja, saj smo pre
pričani, da lahko vse zastavljene 
načrte uresničijo. Tudi njegov stisk 
roke nas prepričuje v njihovo trdno 
odločenost, da vse zadano hočejo 
uresničiti. 

Zaželimo jim veliko uspeha. 
Ljudje na sončni strani Alp bodimo 
ljudje srca in znanja za vedno sreč
nejši jutri. D R A G O K U H A R 

ZAVAROVALNICA TRIGLAV d. d. LJUBLJANA 
OBMOČNA ENOTA LJUBLJANA 

POSLOVNA ENOTA DOMŽALE-KAMNIK 
LJUBLJANSKA 86, DOMŽALE 

SKUPINSKO ZAVAROVANJE POSEVKOV 
Zavarovalnica Triglav Poslovna enota Domžale-Kamnik, Kmetijski zavod Ljubljana, Kmetijska za
druga in Odbor za pospeševanje v kmetijstvu občine Kamnik organizirajo skupinsko zavarovanje 
posevkov in plodov s 30% popustom. 
Zavarovali se bodo sledeči posevki s pripadajočo premijo: 

pričak. cena 
cena/ha pridelek za kg zavar. prem. 

premija 
cena/ha 

KULTURA (kg) (din) vsota stopnja premija popust 5% davek 
pšenica 4.000 4,50 18.000,00 2,21 397,80 30% 293,00 
koruza 
silaža 40.000 0,70 28.000,00 1,40 392,00 30% 288,00 
koruza 
zrnje 5.000 4,00 20.000,00 1,87 374,00 30% 275,00 
ječmen 4.000 4,50 18.000,00 2,21 397,80 30% 293,00 
oves 3.500 4,50 13.500,00 2,91 392,85 30% 289,00 
oljna 
repica 
zelje 

827,00 
oljna 
repica 
zelje 

2.500 10,00 25.000,00 4,30 1.125,00 30% 827,00 
oljna 
repica 
zelje 35.000 2,00 70.000,00 3,40 2.380,00 30% 1.749,00 

Zavarovanje lahko sklepate pri naših zastopnikih in na zadružni enoti Kmetijske zadruge in pri 
pospeševalni službi. 
Sklepanje bo organizirano po zbiralnicah mleka. O dnevu in uri boste naknadno obveščeni. 
Skupinsko zavarovanje se bo sklepalo na omenjenih mestih od 10. 5. 1991 do 10. 6. 1991. 
V primeru, da bo pred datumom (10. 6. 1991) nastala škoda po toči. se preneha s sklepanjem 
zavarovanj. 

ZAVAROVALNICA TRIGLAV 
KMETIJSKI ZAVOD LJUBLJANA 
KMETIJSKA ZADRUGA DOMŽALE 



SPORI IN OČITKI 

V krajevni skupnosti Kamniška Bistrica ne bo 
samoprispevka 

Mnoge krajevne skupnosti želijo pred iztekom veljavnosti zbiranja 
sredstev samoprispevka pridobiti krajane, da bi krajevni samoprispevek 
obnovili in ga sprejeli še za naslednjih nekaj let. S sredstvi samoprispevka 
želijo rešiti vrsto pomembnih in zahtevnih nalog, zavedajoč se, da je 
trenutno samo ta način zbiranja finančnih sredstev zanesljiv. Brez sredstev 
krajevnega samoprispevka ne bo mogoče uresničiti skoraj nobene naloge. 
Sredstva, ki jih prejmejo KS iz občinskega proračuna, ne bodo pokrivala 
niti golih administrativnih izdakov. 

Krajevna skupnost Kamniška 
Bistrica oziroma njen Svet se je 
zavedal tega dejstva. Z vsemi pri
pravami je pričel pravočasno, da bi 
krajani sprejeli odločitev o razpisu 
referenduma za plačevanje krajev
nega samoprispevka za naslednje 
obdobje. 

Sklican je bil zbor krajanov v pe
tek, 22. marca 1991, ki se ga je 
udeležilo 111 občanov. Med osta
limi vprašanji je bil vključen 
v dnevni red tudi razpis referen
duma o krajevnem samoprispevku. 
Na programu zbora je bila tudi 
točka pregled opravljenega dela 
v preteklem letu. Poročilo o delu je 
predhodno obravnaval Svet KS. 

Do poglobljene razprave na tem 
zboru krajanov sploh ni prišlo. Za
radi nerazumevanja ali nepoznava
nja problematike dela v KS je pri
šlo do spora in različnega očitanja, 
tako da zbor krajanov s svojim de
lom ni mogel nadaljevati, ampak je 
bil enostavno prekinjen. 

Zaradi omenjenih dogodkov je 
prišlo do ponujenih odstopov čla
nov »sveta« in predsednika KS. 
Vzrok za take odločitve je bil 
v očitkih, ki so leteli na člane 
Sveta, da so se sredstva KS nena
mensko uporabljala in da je Svet 
nelegitimen. Bilo je še nekaj dru
gih očitkov. 

O teh vprašanjih smo se 2. aprila 
pogovarjali s predsednikom Sveta 
KS Janezom Cevko in članom 
Sveta KS Stanetom Brozovičem. 
Zanimalo nas je, zakaj je med kra
jani te KS, ki je doslej zelo uspešno 
gospodarila in rešila številne pro
bleme, prišlo do sporov, ki so sko
raj paralizirali delo Sveta KS Kam
niška Bistrica. 

Oba sogovornika sta nam posre
dovala vrsto podatkov o opravlje
nem delu v času veljavnosti seda
njega samoprispevka, ki je veljal za 
obdobje 1986-1991. Iz teh podat
kov je razvidno, da so v tem času 
realizirali nad 90% vseh načrtova
nih nalog. Omenila sta tudi porabo 
finančnih sredstev in njihove vire 
za leto 1990. 

S tem zapisom v Kamniškem ob
čanu smo nekoliko zavlačevali, ker 
smo upali, da se bodo spori razre
šili in bo lahko Krajevna skupnost 
spet normalno delovala. Nismo 
povsem prepričani, da sporov ni 
več, je pa zato primeren trenutek, 
da krajane podrobneje seznanimo 
so konkretnimi podatki, ki jh Svet 
KS ima na razpolago. 

Kaj je bilo uresničenega iz pro
grama krajevnega samoprispevka 
v času od 1986 do 1991? Oprav
ljene naloge so razdeljene na posa

mezna področja, zato jih tudi tako 
naštevamo. 

Cestno področje - ureditev in 
asfaltiranje. Urejenih je bilo 
12.095 m 2 površin, in sicer Zg. Stra
nje, Bistrišica-Okroglo, Bistrišica-
-Praprotno, Zg. Stranje-Šteblaj-
-Golob, Bistričica-Zakal I. in II. 
faza, Kregarjevo, Zagorica-Novo-
-Staro naselje in Stolnik. 

Razširitve in nove gradnje so 
bile opravljene v Gradišču, Okro-

sorazmerno tudi združevanje sred
stev. 

Pričujoči podatki potrjujejo 
omenjeno ugotovitev, da je bilo 
opravljenega veliko odgovornega 
dela. Pri realizciji teh nalog sta so
delovala stari Svet KS do leta 1990 
in novi Svet, ki je bil formiran 
v lanskem letu. 

Posebej sta omenila porabljena 
sredstva za leto 1990, ki je z njimi 
razpolagal in gospodaril sedanji 
Svet KS. 

Podatki so naslednji: 
PRIHODKI: znašajo skupaj 

1.280.525,00 din 
od tega predstavlja 
- samoprispevek 808.578,00 din 
- obresti od deviznih sred. 

64.738,00 din 
- vodarina 107.230,00 din 

Kontejner - telefonska centrala 

glem, Zakalu, Stotniku, Županjih 
njivah, Za brvjo, Stolnik-Zvrži-
novo, Zakal-Dobovšek, oporni zid 
Čurgovo, Bistričica in oporni zid 
Krmavner (Zagorica). Pri teh delih 
je bilo opravljeno 5800 delovnih 
ur, s sredstvi pa so sodelovali še: 
SIKCS občine Kamnik, delovna 
organizacija R K K , G G Kamnik in 
KSS SO Kamnik. 

Vodovod - povečava in zajetja: 
Slevem-Kočovše in Zakalu, sre
brni studenec, redno je bilo vzdrže
vanje primarnega in sekundarnega 
voda s priključki. Pri tem so kra
jani Stolnika opravili tudi 2600 de
lovnih ur. Del sredstev za ta dela 
so prispevali: SIKCS Kamnik, de
lovna organizacija SGP Graditelj 
Kamnik. 

Javna razsvetljava je bila urejena 
in razširjena na področju Stahovi-
ce-Kregarjevo, Zagorica, Županje 
njive, Bistričica in Zg. Stranje. Fi
nanciranje je bilo iz sredstev samo
prispevka, iz sredstev SIKCS pa je 
bila zgrajena povečava v Stahovici 
in na mostu pri gasilskem domu. 

Izgradnja mrliške vežice ni bila 
v celoti dokončana zaradi tehnič
nih razlogov. Prav tako je v zao
stanku širitev javne razsvetljave, 
predvsem v Stahovici. Povedati ve
lja, da je izgradnja mrliške vežice 
skupna investicija KS Kamniška 
Bistrica, Godič in Črna in je temu 

- SSZ - sofinanciranje M V 
62.150,00 din 

- prenos iz preteklega leta 
50.297,00 din 

- ostanek predstavljajo druga 
sredstva kot so: obresti od a vista 
sredstev, dotacija SO, L D - opeka, 
R K Slovenije - pomoč ob vodni 
ujmi, sredstva solidarnosti in 
drugo. 
ODHODKI: znašajo skupaj 
1.219.053,00 din 
od tega nekaj najpomembnejših iz
datkov: 
- funkcionalni izdatki 87.765,00 

din 
- vračilo posojila za asft. c. 

246.444,00 din 
- obresti od posojil 43.313,00 din 
- pomoč pri odpravi elem. nesreč 

50.993,00 din 
- vzdrževanje cest 201.784,00 din 
- vzdrževanje vodovoda 84.157,00 

din 
- stroški M V 102.751,00 din 
- stroški PTT postaje Stranje 

42.190,00 din 
- združevanje sredstev za PTT 

295.672,00 din 
Ostanek sredstev je bil uporab

ljen za manjše izdatke kot npr.: 
odškodnina za zemljišča, za vzdr
ževanje pokopališča, stroški od
vodnjavanja, za prizidek G D Stra
nje itd. 

Saldo sredstev konec leta 1990 je 
znašal,61.472,00 din. 

Sogovornika sta zagotovila, da 
ni bilo nenamensko koriščenih 
sredstev in so podatki vsakemu 
krajanu na razpolago in jih ni po
trebno na skrivaj iskati na drugih 
mestih. 

Kaj je z vprašanjem 
legitimnosti Sveta KS 
Kamniška Bistrica? 

Očitki Svetu KS Kamniška Bi 
strica o njegovi nelegitimnosti izha
jajo iz mnenja posameznih kraja
nov. Sedanji Svet je bil sestavljen 
deloma iz starega »sveta« in ta
kratne skupščine KS. V Svetu so 
predstavniki vseh delov KS in je bil 
kot tak, po izjavah sogovornikov, 
s strani občinskih organov potrjen. 
Svet deluje v skladu s pravnimi do
ločili aktov KS. Mandat članov 
Sveta traja 4. leta. Nekateri člani 
sedanjega Sveta delujejo dve, ne
kateri pa komaj leto dni. 

Tega ali je na ta način sestavljen 
Svet KS Kamniška Bistrica legiti
men ali ne, nismo raziskovali, ker 
to ni naša naloga in tudi ne mo
remo in nočemo biti razsodniki 
o tem spornem vprašanju. Ver
jetno bodo morali krajani sami poi
skati najboljšo rešitev in problem 
nezaupanja spraviti iz dnevnega 
reda, tako da bi KS lahko čimprej 
zadihala s polnimi pljuči. 

Kakšne bodo koristi za KS 
ob tem problemu? 

Odgovor na to vprašanje je la
hek. Za KS bo ta spor zelo boleč in 
bo imela samo škodo. Spori med 
Svetom KS in nekaterimi krajani 
bodo prav gotovo škodovali vsem. 
Delo je omrtvičeno oziroma ne 
funkcionira, kot če bi bili odnosi 
urejeni. Odločitve o razpisu samo
prispevka ni bilo. KS bo ostala 
z minimalnimi sredstvi, ki ne bodo 
zadoščala niti za normalno delo, 
vrsta načrtovanih akcij pa bo mo
rala biti ustavljena. Škoda bo zelo 
občutna in jo bodo krajani občutili 
šele v naslednjih letih. Ne bo mo
goče realizirati nobene zahtevnejše 
naloge. Takrat bodo krajani pač 
morali globlje seči v svoj žep, sicer 
nalog ne bo mogoče zaključiti. 

Program nalog, ki naj bi jih ta 
KS rešila v naslednjem obdobju, je 
dokaj širok, in zanimiv, a bo zaradi 
tega dogajanja odmaknjen v daljšo 
prihodnost. 

Nikakršni spori, kjerkoli so na
stali, niso prinašali koristi. Da je 
tako, vidimo iz vsakodnevnih pri
merov. Le v enotnem in strpnem 
delu ter z zaupanjem med krajani 
je mogoče kaj doseči. Prepričani 
smo, da bodo krajani našli pa
metne rešitve, ki bodo čimprej zau
stavile razdiralnost in bodo omogo
čile normalno nadaljevanje dela. 
Kakšen bo uspeh, bomo verjetno 
kmalu zapisali tudi v Občanu. 

STANE SIMŠIČ 

REFERENDUMI 

V osmih krajevnih skupnostih uspel, 
v dveh propadel 

vseh vpisanih volilnih upravičen
cev. 

Krajevna skupnost Šmartno 
- Z A . 

Volilci so se na referendumu 28. 
4. 1991 odločili za sprejem krajev
nega samoprispevka. »Za« se je 
odločilo 305 krajanov ali 63,81% 

Veljavne odločitve o plačevanju krajevnega samoprispevka v krajevnih 
skupnostih kamniške občine se konec meseca maja 1991 iztekajo. Obsež
nost del in nalog, ki jih načrtujejo v nekaterih krajevnih skupnostih, 
zahtevajo znatna finančna sredstva. Trenutno tudi jutrišnje razmere ne 
vlivajo optimizma. Ni pričakovati, da bi se gospodarske razmere bistveno 
izboljšale. V nekaterih krajevnih skupnostih so se zato odločili, da gredo 
med krajane s popolnimi programi in jih povabijo, da glasujejo za nov 
samoprispevek. S tako zbranimi sredstvi naj bi skupaj še s sredstvi iz 
drugih virov uresničili za krajane pomembne naloge. Priprave na razpis 
referenduma so bile temljite. Krajani so imeli uvid v vse podatke po
membne za odločanje. 

Po sedaj znanih podatkih, kjer 
so že odločali o samoprispevku, so 
rezultati glasovanja sledeči: 

Krajevna skupnost Godič. - ZA 
Na referendumu 21. aprila so 

krajani predlagani krajevni samo

prispevek sprejeli Zanj je glaso
valo 267 krajanov ali 51,3% vpisa
nih volilcev. Vseh volilnih upravi
čencev je bilo 526. 

Krajevna skupnost Mekinje 
- ZA 

KS Mekinje - na glasovalnem mestu je bilo živahno 

KS Šmartno - dobro so se pripravili na odločanje 

Glasovanje 21. 4. 1991. Od 106 
vpisanih volilcev se je za sprejem 
krajevnega samoprispevka odločilo 
58.8% volilnih upravičencev. »Za« 
je glasovalo 627 volilcev. 

Krajevna skupnost Duplica 
- PROTI 

Na referendumu 21. 4. 1991 se 
krajani niso odločili za sprejem sa
moprispevka. »Za« je glasovalo 
880 ali 30.4% vpisanih volilcev od 
skupno 2891 volilnih upravičencev. 

Krajevna skupnost Nevlje 
- PROTI 

Krajani se na referendumu 21. 4. 
1991 niso odločili za sprejem kra
jevnega samoprispevka. »Za« je 
glasovalo 451 krajanov ali 42.71% 

vpisanih volilcev. 
Krajevna skupnost Križ - ZA. 
Za sprejem krajevnega samopri

spevka je 28. 4. 1991 glasovalo 173 
volilnih upravičencev ali 53.73% 
vpisanih volilcev. 

Krajevna skupnost Tunjice 
- ZA. 

Od 433 vpisanih volilnih upravi
čencev je 5. maja 1991 glasovalo za 
sprejem krajevnega samoprispevka 
290 upravičencev oziroma 68.07% 
vseh glasovalcev. 

Krajevna skupnost Špitalič 
- Z A . 

Na refereudumu 5. maja 1991 se 
je za sprejem samoprispevka odlo
čilo 120 glasovalcev oziroma 57% 

IS) 
U N I V E R Z A L E 
D O M Ž A L E 
INDUSTRIJA OBLAČIL p.o. 
KIDRIČEVA 4 

Cenjene stranke obveščamo, da smo odprli novo 
tovarniško trgovino v Homcu. Trgovina je odprta 
vsak dan od 8. do 16. ure, ob sobotah pa do 12. 
ure. 
Kot posebno ugodnost Vam ponujamo zimski 
program po znižanih cenah. 

MLADINSKI CENTER KAMNIK 
vabi otroke na 

LETOVANJE - TABORJENJE 
Taborili bomo v Bohinju od 9. do 16. avgusta. Pripravili smo 
zanimiv program, ki vključuje plavanje, vožnjo s kanuji, 
planinarjenje... 
Cena letovanja je približno 2100,00 din za sedem dnevno 
taborjenje. 
V ceno je vključeno pet obrokov dnevno, prevozi... 
Prijave zbiramo na MC Kamnik, Ljubljanska 1, tel. 812-083, 
v ponedeljek in sredo od 13. do 15. ure, torek in četrtek od 9. 
do 12. ure. 
Pohitite s prijavami! Število prostih mest je omejeno! 

DOBIMO SE V BOHINJU! 

SAMOPRISPEVEK 

Ob referendumu v KS 
Novi trg 

Že sam naslov bi moral bralca usmeriti v razmišljanje o krajevni 
skupnosti v najširšem pomenu besede. Prav gotovo je bistvena resnica 
v tem, da je krajevna skupnost eksistencialnega pomena za krajane. 
Referendum pa je tisto dejanje, ki povpraša prebivalstvo, kolikšna je 
njihova pripravljenost neposredno sodelovati v vsestranskem razvoju svo
jega primarnega življenjskega okolja, da krajevna skupnost ne životari le 
kot komunalno-kulturološki servis. 

Razmišljanja v krajevni skupno
sti Novi trg so se šele zadnji čas 
zacementirala v pravo smer. Delu
jejo na večih področjih, ki se jim 
zdijo vitalnega pomena za prebiva
joče. Zelo hud žulj pa jim je seveda 
denar, saj so bila sredstva iz prejš
njega samoprispevka preskromna 
v primerjavi s potrebami in že
ljami, zato poskušajo iskati dru
gačne optimalne rešitve, saj je tudi 
občinski in republiški dotok sred
stev bolj majhen kot zadovoljiv. 
Krajevna skupnost pa je še poleg 
vsega prava mladenka, saj je na
stala leta 1982, zato so se njene 
težave, največkrat pa kar sredstva 
sama prekrivala z občinskimi. 

Območje krajevne skupnosti 
Novi trg je v zadnjem času precej 
spremenilo svojo celostno podobo. 
Na področju družbenih dejavnosti 
je bilo narejenega zelo veliko - Za
vod za invalidno mladino. Srednje
šolski center. Zdravstveni dom; 
narejenih je bilo nekaj pomembnih 
del na prometnem področju in pre
cej se je spremenila tudi stanovanj
ska slika okolja. Iz dokajšnje zapr
tosti se je krajevna skupnost razvila 
v odprto in vsestransko angažirano 
urbano okolje. Večino dosedanjih 
akcij krajanov je bilo usmerjenih 
v infrastrukturo, vendar je na tem 
področju še toliko za postoriti, da 
so že precej časa razmišljali o no
vem referendumu, na katerem bi 

se odločali o samoprispevku, se
veda pa hkrati tudi o programu, 
katerega so strokovno in načrtno 
ter strpno pripravljali, lahko bi re
kli s sodelovanjem večine zaintere
siranih krajanov. Program samo
prispevka je kratek in jedrnat: 

1. SOFINANCIRANJE IZ
GRADNJE KOMUNALNO-
CESTNE INFRASTRUKTURE. 

2, SOFINANCIRANJE DE
LOVANJA IN AKCIJ KS IN 
DRUŠTEV TER VARSTVO 
OKOLJA. Pod prvo točko je mi
šljena ureditev kanalizacije, cest in 
razsvetljave, dopolnitev protihrup
nih ograj, ureditev vodnih strug, 
izgradnja telefonskega omrežja in 
še se bo kaj našlo, samo če bo 
denar. 

Člani sveta krajevne skupnosti 
so izvedli pred-referendumsko an
keto, ki je pokazala, da je večina 
krajanov ža novi samoprispevek. 
Tako je odločitev padla - 9. junija 
letos bo referendum, na katerem 
se bodo odločali o predlogu za eno
odstotni samoprispevek za obdobje 
treh let. Krajani bodo prav gotovo 
uvideli potrebo po takem financi
ranju, ki je že tu in tam preživeto, 
vendar pa se vseeno določenih pro
blemov drugače ne da rešiti. Po
skušajmo biti realni! 

M A T E J A GRILJE 
Priredil: D. K. 

vseh upravičencev. 
Krajevna skupnost Srednja vas 

- ZA. 
Na referendumu 5. maja 1991 je 

od 404 vpisanih volilnih upravičen
cev glasovalo za sprejem 213 glaso
valcev ali 52,7% vseh upravičen
cev. 

Krajevna skupnost Pšajnovica 
- Z A . 

Od skupnega števila vpisanih vo
lilnih upravičencev se je na refe
rendumu odločilo za sprejem kra
jevnega samoprispevka 67 % glaso
valcev. Referendum je bil v nede
ljo 5. maja 1991. 

Nekatere krajevne skupnosti 
bodo o samoprispevku odločale 
kasneje. O rezultatih bomo naše 
bralce obveščali. 

Po teh podatkih se je večina kra
jevnih skupnosti odločila za spre
jem krajevnega samoprispevka. 
V teh krajevnih skupnostih bodo 
mnogo lažje uresničevali zastav
ljene programe, kjer pa referen
dumi niso uspeli ali jih sploh niso 
razpisali, pa bo znatno težje razre
ševati probleme. 

Po podatkih, ki z njimi razpola
gamo, bodo v krajevnih skupnosti 
še glasovali o sprejetju krajevnega 
samoprispevka, in sicer: 

12. maja v krajevni skupnosti 
Sela in KS Tuhinj, 

19. maja v krajevni skupnosti 
Črna, 

26. maja v krajevni skupnosti 
Motnik. 

STANE SIMŠIČ 

KS Duplica - odločali so o pomembnih vprašanjih 



50 let Osvobodilne 
fronte 

27. aprila 1991 smo slavili pomemben jubilej - 50-letnico ustanovitve 
Osvobodilne fronte. Številne slovesnosti, ki so bile ob tem jubileju organi
zirane, pričajo, da ljudje spoštujejo in cenijo zgodovinsko odločitev. Dan 
OF pomeni prelom s hlapčevsko ponižnostjo in vdanostjo, pomeni dan, ko 
seje pokorjeni a nepremagan slovenski narod uprl okupatorju. Napovedal 
mu je odločen boj. Ustanovitev OF pomeni pokončno držo slovenskega 
človeka, kar je izpričal v času 4-letne osvobodilne vojne. 

1. maj v Kamniški Bistrici 
Kamniška Bistrica, prizorišče vsakoletnega praznovanja 1. maja, je 

pričakovala goste, da bi na svečan način proslavili 1. maj - praznik dela. 
Organizator slovesnosti je bil občinski sindikat Kamnika. 

Vsa prizadevanja izničiti vlogo in 
pomen OF ne morejo roditi sadov. 
Tudi pristransko prikazovanje 
vloge in pomena OF skozi prizmo 
raznih strankarskih ali ideoloških 
nazorov pa prav tako ne. Čas od 
takranega dogajanja še ni tako od
maknjen, da ne bi znali ločiti boja 
za lastno svobodo in lastni obstoj 
od okupatorjevega boja fašističnih 
sil in domačih zvestih privržencev. 

V Kamniku je bila organizirana 
osrednja svečanost v Kinu dom 
Kamnik, že 25. aprila. Prireditev 
pod pokroviteljstvom občinske 
skupščine, Zveze borcev in Zveze 
kulturnih organizacij Kamnik, pod 
naslovom: BESEDA - ZEMLJA 
in motom »Nikdo nas iz naših ko
renin ne izruje«, je bila nepozabna. 

Izvajalec programa Simfonični 
orkester Domžale-Kamnik pod 
vodstvom dirigenta Tomaža Ha-
beta je svojo nalogo opravil 
izredno uspešno. V programu so 
poleg sinfoničnega orkestra sode
lovali še: vokalni solisti - Barbara 
Kordaš, Mirjam Kalin, Marjan Tr-
ček. Zoran Potočan, Rok Lap, gle
dališka igralca - Janez Albreht in 
Andrej Kurent ter recitatorji - Joži 
Jerman, Tone Ftičar in Franc Pe-
stotnik. S svojimi vložki so se bre
zhibno vključevali v bogat in vse
binsko poln program. 

Obiskovalci so bili izredno zado
voljni. Takih priložnosti, da bi 
lahko poslušali take umetnike, ni 
ravno veliko. Škoda je le, da je bil 
obisk preveč skromen. 

Izvajalcem kulturnega programa 
se je v imenu organizatorja in obi
skovalcev zahvalil Maks Lavrinc, 
predsednik skupščine občine Kam
nik. 

Tradicionalni pohod Po poti spo
minov in tovarištva v Ljubljani je 
bil organiziran na sam 27. april. 

Tudi iz Kamnika je odšlo nekaj 
pohodnikov, veliko več pa jih je 
prišlo na osrednjo prireditev ob 11. 
uri na Trg revolucije. 

Udeležba na osrednji prireditvi 
posvečeni 50. letnici OFje bila zelo 
množična. Prišlo je več deset tisoč 
ljudi. To je bil dostojen odgovor 
vsem tistim, ki se zavzemajo za 
razvrednotenje OF. 

Nastopu pevskih zborov ob 13. 
uri v Cankarjevem domu je priso
stvovala velika množica ljudi. 

Svečana akademija, ki je bila or
ganizirana prav tako v veliki dvo
rani Cankarjevega doma, je bila 
odlično obiskovana. Govoril je 
predsednik predsedstva Republike 
Slovenije Milan Kučan. 

S ponosom lahko pogledamo 
v našo preteklost pred 50. leti. 
Sram je lahko tiste, ki z vsemi sred
stvi poskušajo oblatiti tako po
membne zgodovinske dogodke, je 
med ostalim dejal predsednik pred
sedstva RS Milan Kučan. 

50 let OF spoštuje večina Slo
vencev in večina strank, ki so praz
novanje tudi podprla. Tako po
membne dogodke pa ceni tudi zu
nanji svet, ki nam je ob tej prilož
nosti izrekel vse priznanje za boj 
proti okupatorju. Ta boj, ki se je 
začel pred 50. leti, je postavil teme
lje, da je Slovenija to, kar je, sicer 
danes ne bi mogli niti razmišljati 
o samostojni in suvereni državi. 
Najmanj pa bi o tem lahko govo
rili, če bi slepo verjeli in čakali, da 
nas osvobodijo drugi ali pa bi celo 
sodelovali v izdajstvu in pri ohra
njanju fašizma in nacizma. 

Vseh prireditev so se mnogi 
Kamničani osebno udeležili in 
s tem izkazali priznanje zgodovin
skim dogodkom, ki ne bodo zble
deli in ne bodo pozabljeni. 

STANE SIMŠIČ 

Letošnjega praznovanja se je 
udeležilo kar precej ljudi, čeprav 
manj kot prejšnja leta. Udeleženci 
tega prazničnega srečanja so prihi
teli v ta lepi del kamniške občine 
zato, ker so prihajali že vsa prete
kla leta. Prišli so mnogi, ki so do
življali različne sisteme oblasti, pri
šli so tisti, ki so okušali življenje že 
v stari Jugoslaviji. Prisotni so bili 
ljudje, ki so ustvarjali v povojnem 
obdobju, bilo pa je tudi precej 
mlajših, ki šele stopajo na svojo 
življenjsko pot. Vse je povezovala 
tradicija in želja, da bi v prijetnem 
in zdravem okolju ter prijetni 
družbi preživeli »naš praznik«. 

Po dosedanji navadi in običaju je 
za svečano razpoloženje skrbela 
kamniška godba, ki je že pred tem 
priredila jutranji koncert v Kam
niku. Zaigrala je več pesmi, udar
nih in prijetnih skladb in s tem 
poživila vzdušje. 

Predsednik delavske stranke 
v Kamniku Franc Sikošek je vse 
prisotne pozdravil v imenu kamni
ških sindikatov in v krajšem nago
voru razgrnil trenutne težave in 
probleme, ki močno prizadevajo 
delovne ljudi. Med ostalim je re
kel: »Ni nam vseeno, kaj se danes 
z nami dogaja in kaj se bo jutri. Ni 
nam vseeno, kako bodo živeli naši 
otroci in vnuki. Današnja kriza, ki 
jo preživljamo, ne sme biti izgovor 
za to, da živimo iz dneva v dan 
slabše, zato tudi težko razmišljamo 
o našem »jutri«. Sedanji čas ne sme 
biti izgovor za odpravljanje vseh 
delavskih pravic. Delavci se ne mo
remo sprijazniti, da se z nami ravna 
kot v zgodnjem kapitalizmu. 

Od naše vlade in poslancev zah
tevamo, da se nemudoma posvetijo 
razreševanju gospodarskih vpra
šanj in socialnih stisk delavcev.« 

Kamniška godba in moški pevski zbor Solidarnost 

Prireditelji so nam zaupali, da so 
za prevoz godbe iz Kamnika izkori
stili razumevanje Potniškega pro-
meta-Kamnik, ki so jih brezplačno 
pripeljali v Kamniško Bistrico. 
Lepa in prijateljska gesta! 

Osrednja slovesnost v Kamniški 
Bistrici se je pričela ob 11. uri. 
Moški pevski zbor Solidarnosti je 
v kulturnem programu zapel več 
prazničnih in narodnih pesmi, 
godba pa je igrala koračnice in 
prazniku primerne skladbe. 

JUBILEJ 

Stoletnica kamniškega vlaka 
Nadalj. s 3. št. 

Železniška proga Ljub-
Ijana-Kamnik poteka po go
sto naseljenem področju 
z zelo razvejano komunalno 
infrastrukturo. Zato proga 
prečka številne vodovodne in
stalacije, kanalizacijske vode, 
zemeljske kable, ceste in poti, 
daljnovode in zračne telefon
ske vode. 

Dvoje kriianj z vodovo
dom je bilo izvedeno te ob 
gradnji proge na področju Be
žigrada v Ljubljani. Prvo kri
žanje z elektrovodom 2000 
V napetosti je bilo pri postaji 
Jarše izvedeno že leta 1903. 
Križanje je bilo rekonstru
irano leta 1924, ko je Elek-
trično-strojna zadruga 
v Mengšu zgradila v Preserjah 
manjšo hidroelektrarno (prej 
je bil tam mlin) in izvedla 
elektrifikacijo v Mengšu. Ta
krat so zračni vod zamenjali 
z zemeljskim kablom, ki je 
svojemu namenu služil do leta 
1933. 

Najbolj pereči so potni in 
cestni prehodi, na katerih je 
ugasnilo že marsikatero življe
nje in pred katerimi robantijo 
nejevoljni vozniki. Na progi 
Ljubljana-Kamnik je bil do 
nedavnega 101 cestni in potni 
prehod. 

Zapornice na Janševi cesti 
v Ljubljani so bile pereč pro
blem vse do izgradnje cest
nega podvoza na Drenikovi, 
saj so bile le malo časa odprte. 
Tako n.pr. navaja statistika 
14. 3. 1951 128-kratno zapira
nje zapornic, ki so ostale za
prte 454 minut. Lokacijo za 
cestni podvoz v tem kraju so 
določili že 28. 6. 1890. 

Cestni prehod na Vodo
vodni cesti je več desetletij ovi
ral železniški nadvoz in je 
ostanek vojaške obvoznice iz 
prve svetovne vojne Dravlje-
Vodmat. Porušili so ga šele 
leta 1953 ob rekonstrukciji 
Vodovodne ceste, ki prečka 
progo v 1,855 km. Kakih 
150m naprej je predviden 
nadhod za pešce na trasi Poti 
spominov in tovarištva. Na 
Brinju v 2,664km proge je 10 
let star nadvoz preko mestne 
obveznice. 

Saveljska cesta prečka kam
niško progo z nadvozom. Ob 

gradnji proge so, kot vse 
druge mostne konstrukcije, 
tudi to konstrukcijo izdelali 
kar leseno. Konstrukcija iz 
leta 1891 je bila leta 1927 za
menjana z novo leseno iz bo
rovega lesa. Dotrajano leseno 
konstrukcijo so leta 1952 
malo zakrpali, ob rekonstruk
ciji ceste leta 1958 pa nadome
stili z armiranobetonskim 
nadvozom. 

Še vedno je najbolj pereč 
zelo prometni nivojski cestni 
prehod Titove ceste preko 
proge na Jezici. Komisija za 
ureditev cestnega prehoda na 

progo. Cestni prehod pri Elmi 
so leta 1955 razširili. Za lažji 
dostop pešcev do industrijske 
cone so leta 1984 izdelali lično 
jekleno konstrukcijo nadhoda 
preko železniške proge. Malo 
za postajo Črnuče prečka 
progo z nadvozom mestna ob
voznica. Ko so Nemci leta 
1942 dogradili progo Laze-
Beričevo-Črnuče-Šentvid, so 
preko proge v Črnučah zgra
dili lesen provizoričen cestni 
nadvoz. Isti je leta 1950 pogo
rel, krpanje ni veliko poma
galo, zato se je leta 1954 po
drl. Dokončno je bil problem 
rešen leta 1958, ko so zgradili 
nov armiranobetonski nadvoz 
za Litijsko cesto. 

Kako lahko železnica lo
čuje naselja, občutijo v sre-

Železniška postaja Kamnik-mesto leta 1932. (Izvirnik hrani dr. 
Niko Sadnikar; iz gradiva za razstavo ob 100-Ietnici Kamničana). 

Ježići in v Domialah je bila 
imenovna 2. 2. I9i7. Zadeve 
so se sprva odvijale zelo hitro, 
saj je bila še isto leto dogovor
jena finančna konstrukcija, 
leta 1938 pa so bili izdelani in 
potrjeni načrti. Nadvoz za ce
sto v Domialah je bil dogra
jen leta 1948, nivojsko kriia-
nje ceste in proge na Jezici pa 
čaka boljše čase. Za izvenni-
vojsko križanje na Jezici sta 
bili obdelani dve varianti: po 
prvi naj bi bila cesta speljana 
pod progo, po drugi pa nad 
progo. Osvojena je bila prva 
varianta, tako da bi proga 
prečkala cesto preko 15 m dol
gega nadvoza. Predvidena je 
bila obsežna rekonstrukcija 
ceste in dvig ter deviacija 
proge v dolžini 650m. 

V Črnučah je železniška 
proga postala ovira za promet 
med naseljem in novo zgra
jeno industrijsko cono pod 

uišču Domžal, kjer so zapor
nice na Ljubljanski cesti po
gosto zaprte. Da bi pešcem 
omogočili lažji dostop na že
lezniško postajo in varnejše 
prečkanje proge, posebej pa 
varnejši dostop do osnovne 
šole Venclja Perka, načrtujejo 
izgradnjo podhoda pod želez
niško postajo od Roške ceste 
do Kolodvorske ceste 
v 13,115km. Na tovrstnih na
črtih se nabira prah že od leta 
1981. Od Domžal do Kam
nika je še več nivojskih kri
žanj ceste s progo. Po oživitvi 
potniškega prometa pred do
brim desetletjem so najbolj 
frekventne prehode zavaro
vali s svetlobnimi signali. Na 
križišču proge s cesto Mengeš-
Kamnik je bilo tovrstno zava
rovanje vgrajeno že leta 1960 
in je bilo prvo tovrstno zava
rovanje pri nas. 

Nadalj. v nasl. št. 

Prvi maj je bil v svetu vedno dan, 
ki je simboliziral solidarnost delav
cev v boju za njihove pravice in 
budil upanje, da si bodo priborili 
človeka vredno življenje. 

Tudi tokratni 1. maj je izzvenel 
v tej zahtevi. Delovni ljudje so le
tos proslavili že 101. krat svoj praz
nik. Ta praznik ni ideološke na
rave, ampak predstavlja odločno 
zahtevo, da bi tudi delavci bili de
ležni skromnega a človeka dostoj
nega življenja. Praznik pomeni tudi 
odločno zahtevo pred poskusi, da 
bi jih ne bi zopet ogoljufali in jim 
vzeli pravice, ki jim gredo. Te pra
vice so merilo stopnje demokratič
nih odnosov v naši novo porajajoči 
se družbeni ureditvi. 

Praznovanje 1. maja v Kamniški 
Bistrici se je ob prijetni glasbi po
tegnilo v popoldanske ure. Na pri
reditveni prostor so prihajali vedno 
novi in novi obiskovalci. 

1. maj ostaja kot tradicija in kot 
delavski praznik v srcih mnogih 
ljudi in ga bodo slavili še v prihod
nje. To bo tudi priložnost za kri
tično presojo, kako se pravice de
lovnih ljudi uresničujejo in kakšen 
bo jutrišnji dan. 

Tudi sicer je bilo praznovanje 1. 
maja v naseljih svečano. V Kam
niku so se vile zastave, nekoliko 
polepšane so bile izložbe trgovin in 
so spominjale na prazničnost, spo
minjale so na zgodovinskost našega 
praznika. STANE SIMŠIČ 

Avstralsko pismo 
Doma smo, a samo na pol, saj so naše misli še vedno v daljni 

Avstraliji. 
Ob poti, po kateri kolesarimo, se oziramo po redkih cvetlicah in 

občudujemo grme mimoz, lilije, strelicije in cvetje z nam neznanim 
imenom. Avstralsko tihožitje je-prava nežnost za oko. Tu in tam nas 
zabodejo v pogled orjaški evkaliptusi. Zelena travnata preproga se 
bo kmalu po jesenskem dežju spremenila v bujno zeleno rastje. 

Kako drugačno je jutranje petje ptic tam daleč od doma, a nas so 
od Melbourna pa vse do Sydneya spremljali orjaki na kolesih. 
Prekolesarile smo 1200 kilometrov v devetinpetdesetih urah. 

Prekolesarile smo zajeten predel avstralskega gorja. Na pot smo 
se podale od točke »nič« in se k njej tudi vrnile - k veličastnemu 
oceanu. Zjutraj smo občudovale ocean, opoldne smo bile na snežni 
planini Snowy Mountains, skozi ves dan pa smo pedalile po kocka
stem asfaltu, ki pa nas vseeno pripelje do nepreglednih pašnikov 
Z govedi in prečudovitimi konji. 

Pa smo le premagale avstralski » Vršič« in zmagoslavno občudo
vale v nebo segajoče stoletne evkaliptuse. Naša pot je bila pravza
prav od morja k morju, na katerem nam jemljejo sapo mogočni 
valovi, s katerimi se upajo poigravati le avstralski dečki. Mi pa raje 
gazimo žgečkljivo peščeno preprogo, a tudi so nas valovi zvabili 
v svojo bližino. 

Prečudovit umetniški center v Melbournu in znamenita sydneyev-
ska »pojoča školjka« - skratka prekrasno. Canberra - avstralska 
prestolnica, mesto srečanj in sprave med željami po prestolništvu 
med Melbournom in Sydneyem. Mesto Eden je pravljično mesto le 
v televizijski nadaljevanki in v domišljiji gledalcev, no nikjer drugje 
pa le ni tako lepe plaže, kot je v tem mestu. 

Kaj pa spomini na naše ljudi, na naše izseljence? Ti so še živi in 
polni hrepenenja po domovini. Slovenski prijatelji nas spremljajo, 
kjer je to le mogoče. Omeniti moramo gospoda Petra Mandla in 
člane slovenskega društva Jadran ter direktorja Kompasa v Syd-
neyu. Preko radijskih valov v Melbournu in Sydneyu smo se 
pogovarjali s slovenskimi poročevalci: Ivom in Heleno Leber, 
patrom Nikom Žvokljem, Marizo Ličan in njenim sodelavcem. 
Pogovori so bili v živo. Beseda je seveda tekla o naši majhni in 
skupni domovini Sloveniji. Bile smo gostje sedmih slovenskih dru
štev v Melbournu, Canberri, Wollongongu in Sydneyu. V verskih 
središčih ni v ospredju le bogoslužje, ampak so to tudi kulturna 
središča in centri socialne pomoči. Prisotna je živa skrb, kako 
pregnati bojazen pred praznino, ki nastaja tako med starejšimi kot 
mlajšimi priseljenci. 

Deležne smo bile tudi dobrot slovenske kuhinje in smo z veseljem 
stopile skozi vrata Leberjevih in Vogrinovih v Melbournu in na 
farmi Kruščevih v Morwellu. Bile smo tudi v rezideanci ambasa
dorja dr. Borisa Cizlja in pri družini Friškovec v Sydneyu. Gospo
dinja Francka bi se zelo rada vrnila v rodni Mengeš. Na poti od 
mesta do mesta sta nas spremljala Ivica in Zvone Stopar. 

Zanimivost! Dragega kamenja je v Avstraliji v izobilju, a seveda 
ne leži na cesti, zato smo z veseljem sprejele nekaj dragocenih 
primerkov od gospe Javšnikove, s katero je bilo naše srečanje 
naključno in zelo kratko. 

Priseljenci so zelo ponosni na svojo zgodovinsko tradicijo, na 
svoje zelo stare in znamenite hiše, ki so živo poslikane in z izrezlja
nimi verandami, a njihove korenine še vedno niso pognale tako 
globoko v avstralsko zgodovino, da bi postali samo njen del, ampak 
so še vedno ostali ponosni Slovenci. 

Zgodovina ta prave Avstralije je pomaknjena v njeni centralni in 
neprehodni del in smo njeno častitljivost doživljale v pogledu na 
mogočne evkaliptuse, o katerih pravijo, da jih je preko dvesto vrst, 
v pogledu na mogočne kaktuse, napram katerim so naši »domači« 
pravi pritlikavci. Tu domujejo gumijevci in praproti, ob katerih se 
človek zave svoje majhnosti. Tu so divje kotline, kamor nismo 
upale stopiti. Neopisljiv je bi! pogled na bele in črne labode in 
prijetno je bilo slišati petje ptic ob poti. 

Spomini neurejeno prehitevajo drug drugega. Tri tedne v Avstra
liji je le preveč, da bi se v nekaj vrsticah dalo obesediti mozaik 
doživetij. Avstralijo je treba doživeti! 

Delčku naših doživetij lahko prisluhnte 30. maja ob 19. uri v mali 
dvorani nad kavarno Veronika. 

Vabljeni! 
IVANKA S LAM EN 

Priredil: D. K. 

DNEVNO NOČNE NOVICE 

Kamnik - miroljubno mesto 
Ko sem prihajal proti kamniški postaji milice, 

sem pred vrati opazil oboroženega miličnika in si 
nehote zastavil vprašanje, če tudi v našem mestecu 
že velja obsedno stanje? Odgovor se mi je že po 
nekaj minutah ponudil sam, saj v prostorih postaje 
in med miličniki samimi ni bilo občutiti nobene 
napetosti, niti kakšne povečane dejavnosti. Še več, 
fantje so še vedno pripravljeni razdreti tudi kakšno 
šalo. 

Prav gotovo lahko verjamemo statistiki, ki pravi, 
da se je število prometnih nezgod, glede na lansko 
štirimesečje, povečalo za 5%. K tej številki moram 
dodati še podatek, da je to povečanje, v primerjavi 
z zadnjimi leti pravzaprav zmanjšanje, saj je lanska 
akcija »minus deset odstotkov« v Kamniku popol
noma uspela. Imamo pa na naših cestah spet dva 
mrtva, kar pomeni, da nekateri vozniki še vedno 
vidijo le sebe. In prav takim so namenjene nove, 
petkrat povečane mandatne in druge kazni. 

Tokrat nekaj besed o prvih, ki so že marsikoga 
neprijetno presenetile. Nepravilno parkiranje v me
stu se po novem kaznuje s 750 ali 1000 dinarji. 
Miličniki imajo pravico izreči nižjo kazen, ki je 
uzakonjena po ZTVCP, komunalni nadzornik pa 
vam lahko »potegne iz žepa« še 250 dinarjev več. 
Razlike za isti prekršek niso nove, vendar je bila 
prej le 50 dinarjev, danes pa je petkrat večja. Pravih 
rezultatov zaradi sorazmerno kratkega časa še ni 
opaziti, vendar je nekontroliranega parkiranja v sa
mem mestnem jedru že manj. 

Kar se kaznivih dejanj tiče, jih je bilo veliko, kar 
35% povečanje je opaziti v januarju in februarju, 
ko so na našem območju delovale tri tolpe; iz doma 
pobegli mladoletniki, skupina preizkušenih profesi
onalcev in domača skupina, ki je vlamljala pred
vsem v trgovine in slabo zaščitene barake na grad
biščih. Z razkrinkanjem vseh treh so se kazniva 
dejanja skoraj nehala. 

Večjih tatvih in vlomov zaradi zaostrene gospo
darske situacije ni bilo, so se pa pojavljale prilož

nostne kraje po trgovinah in stanovanjih, čemur pa 
se nobena družba ne more izogniti. Na žalost se 
nismo mogli izogniti niti povečanemu številu kazni
vih dejanj z elementi nasilja. Predvsem sorodniki in 
sosedje so spet pokazali precejšnjo mero vročekrv-
nosti, zaradi katere je bila kar nekajkrat prelita kri. 

Lokalna cesta na Stari grad se od časa do časa 
spremeni v pravi dirkalni poligon, ki ga izkoriščajo 
tako motoristi kot »avtokrosisti«, pa tudi kakšen 
gorski kolesar včasih »umira« v klanec. Zadnji, ki si 
je privoščil trening na tej gozdni cesti, je bil Anže J . 
iz Radomelj. Vozil je neregistrirano in brez A-testa 
predelano vozilo za avtokros. S seboj je imel še dva 
potnika, ki sta sedela na straneh vozila in se držala 
za varnostni lok. V strmem klancu jih je zaneslo na 
rob ceste, kjer je vozilo udarilo v dva večja kamna. 
Dvignilo ga je v zrak in po štirih metrih letenja 
treščilo ob tla, nato pa še v debelejše drevo, kjer je 
obstalo. Voznik in sopotnik sta se hudo poškode-
ovala, drugi pa lažje. Voznik je bil verjetno vinjen, 
a je še zmogel toliko razsodnosti, da je pred dirko 
nataknil sebi in prijateljema čelade, ki so jim morda 
rešile življenje. 

Kseniji P. iz Kranja so ukradli sedlo. Tatvina je 
bil storjena v konjušnici KK Komenda in Ksenija je 
bila oškodovana za 30.000 din. 

Občan je opozoril miličnika, da se v stanovanjski 
hiši na Mengeški dogajajo čudne reči in da sta v njej 
verjetno dva vlomilca. Patrola je nemudoma odšla 
na kraj dogajanja, kjer seje dvema pridružil še tretji 
nepridiprav, zato so na pomoč prihiteli še domžalski 
in ljubljanski miličniki, ki pa so odkrili le premetano 
in izropano stanovanje, vlomilcev pa ne. Ti so s se
boj odnesli za 40.000 dinarjev zlatega nakita, teh
nično robo so pustili lastnikom. Ljubljanska UNZ je 
v stanovanju našla uporabne sledove za identifika
cijo, na podlagi katerih so kaj hitro prijeli dva 
osumljenca. Preiskava sledi. 

MATIC ROMŠAK 



PESEM JIH DRUŽI 

Ob 10. obletnici mešanega pevskega zbora 
Titan Kamnik 

»KOVINARJI SMO. Naše delo je težaško, naše dlani trde. To nas 
oblikuje v pokončne ljudi. Toda naša duša je mehka, odprta za vse lepo.« 
Te besede so Titanovi pevci in pevke zapisali kot uvodno misel na svojem 
vabilu na JUBILEJNI KONCERT OB 10. OBLETNICI MEŠANEGA 
PEVSKEGA ZBORA TITAN, ki je bil v kinu Dom Kamnik, 19. aprila 
1991. 

V želji odpreti bistvo lepemu, se 
je pred desetimi leti rodil Titanov 
mešani pevski zbor. Na začetku 
leta 1981 se je v sejni sobi podjetja 
zbralo 37 ljubiteljev zborovskega 
petja, ki so s tedanjim zborovo
djem Milanom Trčkom že v marcu 

jalo k še resnejšemu delu. Po lah-
kotnejšem začetnem izboru pesmi 
so se »spoprijeli« tudi z zahtevnej
šimi pesmimi, tako da zdaj njihov 
repertuar vključuje slovenske ljud
ske in ponarodele pesmi, skladbe 
slovenskih sodobnikov in dela 

sodelovanja v zboru. Podeljuje jih 
Zveza kulturnih organizacij Slove
nije - Slovenska pevska zveza. 
V njenem imenu je priznanja izro
čil predsednik pevske sekcije od
bora za glasbeno dejavnost pri 
Z K O Kamnik Rado Perčič nasled
njim zaslužnim pevcem: Olgi Gra-
dišek-Kemperl, Angelci Jagodic, 
Ivanu Kraglju, Jožetu Požku, Slavi 
Resnik, Štefanu Steletu, Barbari 
Strnad, Valči Šink, Marti Vidmar 
in Brigiti Žavbi. 

Pevcem so ob 10. letnem jubileju 

Pesem Titanovega MePZ, pod vodstvom Ane Štele, je prevzela slehernega poslušalca. (Foto: VERA MEJAČ) 

čestitali predstavniki vseh pevskih 
zborov kamniške občine in pred
stavnica ženskega zbora Toko iz 
Domžal. 

Predsednik MePZ Titan Bojan 
Lemič je podelil priznanja zbora 
tistim ustanovnim članom, ki so 
zboru zvesti vseh 10 let. Ti so: An
gelca Bremšak, Bernarda Gradi-
šek, Ana Kuret, Fanči Lanišek, 
Joži Poljanšek, Jože Berlec, Bojan 
Lemič, Vinko Pančur, Anton Šink, 
Ciril Tavčar in Janez Zakrajšek. 
V imenu zbora se je predsednik 
zahvalil pevki Mariji Malešič za 
skrb in pomoč pri oblikovanju in 
sodelovanju na vseh nastopih. 

Še preden so se pevci poslovili 
od hvaležne publike, so Tončki 
Rihtaršič podelili diplomo častnega 
člana zbora za njene zasluge pri 
uveljavitvi zbora, za vzorno urejen 
arhiv zbora in ostalo pomoč. 

Titanovi pevci ne pozabljajo, da 
je »glavni krivec« za rojstvo tega 
zbora Tone Bizjak, za kar so mu 
seveda hvaležni. 

Ob tej priliki pa se MePZ Titan 
zahvaljuje Ideji Kamnik, ki jim je 
s svojimi izdelki pomagala opremiti 
oder, predvsem pa se zahvaljujejo 
pokrovitelju - tovarni Titan za vse
stransko pomoč in razumevanje in 
upajo, da bodo tega deležni tudi 
naprej. 

V E R A MEJAČ 

istega leta prvič nastopili v doma
čem delovnem okolju in poželi prvi 
aplavz. 

Po začetnih korakih s prvim zbo
rovodjem je zbor prevzel in ga vo
dil na mnoge uspešne nastope 
kamniški rojak Viktor Mihelčič. 
Z njim je zbor nastopal ob različnih 
priložnostih v podjetju. V občin
skem merilu so se velikokrat udele
žili proslave mednarodnega dneva 
invalidov in nekaterih drugih prire
ditev. Redno se udeležujejo vsako
letne občinske revije pevskih zbo
rov, z veseljem pa vsako leto priča
kujejo vseslovenski pevski tabor 
v Šentvidu pri Stični. 

Svoje petje so pevci in pevke 
tako ponesli na mnoge kulturne 
prireditve doma in celo čez dr
žavno mejo h Koroškim Sloven
cem. 

Ko je zbor zapustil Viktor Mi
helčič, ga je nekaj let vodila 
Alenka Mihelčič-Zupan, za njo Iz
tok Vidic, na pomoč pa jim je pri
skočila tudi Marija Holcar, zadnje 
leto pa prepevajo pod vodstvom 
mlade zborovodkinje Ane Štele. 

Njihovo delo so spremljali 
uspehi in razočaranja, težave in ra
dosti, prav vse to pa jih je spodbu-

evropske romantike, v zadnjem 
času pa so spoznali tudi najbolj 
zahtevno slovensko zborovsko pe
sem - pesem renesančne glasbene 
ustvarjalnosti. 

Na slovenskem koncertu so 
pevci nastopili s pestrim progra
mom. Njihova ubrana pesem je 
prevzela slehernega poslušalca, 
zato je po vsaki pesmi sledil bogat 
aplavz. Koncert je bil dobro obi
skan, vsakomur pa, ki je ostal 
doma, je lahko žal, da je zamudil 
tako prijeten kulturni večer. Dober 
obisk koncerta je pevcem tudi 
vzpodbuda za delo vnaprej in 
hkrati edino plačilo za trud. 

Poleg kvalitetnega programa, 
v katerem je s svojim veznim tek
stom sodeloval Tone Ftičar, so po
slušalci imeli priložnost občudovati 
lepo pripravljeno praznično sceno. 

Po uspelem programu se je 
zboru v imenu Titana zahvalil teh
nični direktor Avgust Šek in jim 
podaril sliko Franceta Slane. 
Častni član zbora in Titanov dela
vec Bogdan Potnik, zaslužen za 
uveljavitev zbora, jim je poklonil 
svojo sliko. 

Sledila je podelitev bronastih 
Gallusovih značk za pet ali več let 

Ob razstavi še razglednice 

V KS MEKINJE SPET KONCERT 

Pesem - blaginja 
posebne sorte 

V petek, 26. aprila '91, so krajani KS Mekinje povabili v goste in 
z veliko pozornostjo prisluhnili ženskemu pevskemu zboru Solidarnost, 
moškemu pevskem« zboru Lira in skupini Kamniški koledniki iz Kam
nika, ki so v Domu KS oz. TVD Partizan pripravili uspel, »zgodovinski« 
koncert. 

Ob razstavi fotografa FRAN
CETA STELETA in akademskega 
slikarja DUŠANA LIPOVCA, ki 
je bila na ogled od 17. 4. do 5. 5. 
1991 v razstavišču Veronika v Kam
niku, sta avtorja s pomočjo založ
nika ZKO Kamnik, izdala tudi se
rijo barvnih razglednic. V ovitku, 
ki vsebuje biografske podatke 
o obeh avtorjih in kratek esej 
o skupnem nastopu slikarja in foto
grafa in je ob enem tudi katalog 
k razstavi, je dvanajst razglednic 
s slovenskimi motivi. Od tega je šest 
reprodukcij Lipovčevih slik: Kam
nik (akvarel), Kamnik (tempera), 
Bled (akvarel), Primskovo na Do
lenjskem (akvarel). Na Pohorju 
(tempera) in Sv. Kolman v Lo-
kavcu (akvarel); in šest Steletovih 
fotografij: Kamnik-Mali grad, Do
lina Kamniške Bistrice, Velika pla
nina, Odmrla smreka, Kamen in 
goba, in Sv. Kolman v Lokavcu. 
Zanimiva je primerjava pristopa 
posameznega avtorja in različnih 
medijev k istemu motivu, kar se 
lepo vidi v primeru Sv. Kolomana 
v Lokavcu pri Rimskih Toplicah. 
Obe umetnini, fotografija in akva
rel, sta nastali približno na is em 
mestu in istega dne v septembru 
1990. Oblikovanje ovitka-kataloga 

in razglednic je delo Franceta Ste-
leta, tekstovni del pa je prispeval 
Dušan Lipovec. Razglednice bodo 
tudi posamično v prodaji in 
upajmo, da bodo popestrile po
nudbo tovrstnih izdelkov. 

DUŠAN LIPOVEC 

Sv. Koloman v Lokavcu (F.S.) 

Prireditev si tak naziv vsekakor 
zasluži, saj je od zadnjega koncerta 
prvega slovenskega pevskega dru
štva Lira v mekinjski dvorani mi
nilo celih 43 let, kar 37 let pa je 
preteklo, od kar je na odru Doma 
v neposredni bližini starodavnega 
samostana izzvenela zadnja zbo
rovska pesem. 

Za kraj, ki je že nekdaj slovel 
tudi po bogati kulturni dejavnosti, 
nemalo njegovih prebivalcev pa je 
dejavnih tudi dandanes v številnih 
ljubiteljskih kulturnih društvih in 
skupinah v občini, je ta prireditev 
- kot je poudaril povezovalec pro
grama Tone Ftičar - bila ne le 
osvežitev zgodovinskega spomina, 
temveč tudi prepričljiv izraz volje 
in hotenja, da (tudi) kultura (p)o-
stane sestavina zdajšnjega in bodo
čega življenja, ki vsem težavam 
navkljub mora vedno težiti h kvali

teti. 
Koncert pevk pod vodstvom 

Olge Štele, pevcev pod vodstvom 
Sama Vremšaka ter vokalnih soli
stov Janeza Majcenoviča, Roka 
Lapa in citrarja Tomaža Plahut-
nika je bil torej - to so tako s svojo 
prisotnostjo kot tudi z odzivnostjo 
pozorne in hvaležne publike doka
zali obiskovalci, ki so dvorano na
polnili do zadnjega kotička - Me-
kinjčanom nadvse dobrodošel; kot 
tak je bil hkrati tudi uspel začetek 
v okviru programa Odbora za kul
turne prireditve pri Svetu krajevne 
skupnosti Mekinje načrtovanega 
kulturnega »preporoda«, ki v smi
slu prepričljivega slogana (uspe
lega!) novega krajevnega samopri
spevka tudi z oživitvijo kulturnih 
prireditev nedvomno zagotavlja 
»več blaginje za Mekinje«. 

T. F. 

Prečudovit umetniški večer 
V četrtek, 25. 04. 1991, smo v kinodvorani v Kamniku poslušali 

res prave umemike. Simfonični orkester Tomaža Habeta, soliste, 
gledališka igralca in recitatorje. Nepozabna je pesem solista Roka 
Lapa »Oj Triglav moj dom«. Iskrena hvala vsem izvajalcem in 
prireditelju. 

Prireditev je imela obeletni pomen - 50-letnica ustanovitve OF. 
To je zgodovinski dan slovenskega naroda, na katerega moramo 
biti ponosni. Tako majhen, krhek, neoborožen in vojaško nevešč 
slovenski narod se je uprl velesili - močno oboroženi okupacijski 
vojski. 

Tega se ne da izničiti in ne pozabiti. 
ROZKA LAVRINC 

Sv. Koloman v Lokavcu (D.L. akvarel) 

LIKOVNI AMATERJI 

Ob razstavi v kavarni 
Veronika 

Že večkrat sem pisal (čeprav velikokrat ne rad) o ustvarjalnosti likovnih 
amaterjev, ki naj bi bila pod mentorstvom strokovnjakov, da se preseže 
diletantizem in kič ter zagotovi kolikortolikšna kvalitetna raven. To je še 
posebno občutljivo pri javnih predstavitvah teh izdelkov. Amaterska 
ustvarjalnost je lahko za ljubitelja sprostitev, konjiček, koristno izpolnjen 
prosti čas, vendar s tem še ni rečeno, da vsako tako nastalo delo sodi na 
javno razstavo. 

Kostja Virant (mlajši), ki od 24. 
4. do 19. 5. 1991 razstavlja v ka
varni Veronika svoje akvarele na 
temo »Dolina Krke«, je vsekakor 
prepričan likovni ljubitelj in velik 
slikarski entuziast, saj drugače ne 
bi tvegal predstavitve svojih del 
v javnosti tega prostora, ki postaja 
poleg priljubljenega kamniškega 
zbirališča tudi vse bolj afirmirano 
likovno razstavišče. Virant je vse
kakor dosegel določeno stopnjo li

kovnega znanja, vendar so nihanja 
v kvaliteti predstavljenih slik tako 
očitna, da bi bilo morda bolje 
kakšno sliko izpustiti iz koncepta 
razstave. 

Koliko pa so ob pisanju o tej 
razstavi relevantna moja razmišlja
nja v uvodu tega članka, pa prepuš
čam v presojo publiki, organiza
torju in slikarju samemu. 

DUŠAN LIPOVEC 

ZVEZA KULTURNIH 
ORGANIZACIJ KAMNIK 

VABIMO VAS... 
ČETRTEK, 16. maja '91 ob 17. in 19. url 
Velika dvorana DOM KAMNIK 
VVOLFGANG AMADEUS MOZART -
KONCERT S KOMENTARJEM 
Izvajajo: Simfonični orkester Domžale - Kamnik, 
solisti: Fran Javornik (bas) 

Edi Bizjak (rog) 
Eva Bohte (klavir) 
Natalija Šimunovič (violina) 
tercet MKM 

Dirigent Tomaž Habe 

PETEK, 17. maja '91 ob 20. uri 
Velika dvorana DOM KAMNIK 
LETNI KONCERT ŽePZ in MoPZ DKD SOLIDARNOST iz 
KAMNIKA 

PETEK, 3 1 . maja '91 ob 19.30 
Avla SENŠRM KAMNIK 
REVIJA OTROŠKIH IN MLADINSKIH 
ZBOROV OBČINE KAMNIK 

PEVSKIH 

OB MEDNARODNEM DNEVU MLADINSKE 
KNJIGE ZA LETO 1991 

Knjige - kresnice 
v temi 

Ko sem se nedavno tega peljala z vlakom proti domu, sem prebirala 
besedilo gospe Karthaios iz lanskega Bookbirda in ko sem skozi okno 
opazovala bližajoče se staro mesto, se mi je utrnila misel: Bogve koliko 
Kamničanov je v času neusmiljene hitrosti in sivine vsakdanjosti vsaj 
približno ali slučajno ali mimogrede zasledilo tole poslanico o knjigi. In 
nenadoma se mi je zazdelo, da bi bil neodpustljiv greh ne ponuditi 
možnosti srečanja s tem besedilom čimvečim ljudem. S čudovitim kratkim 
besedilom torej - recimo mu - didaktično simpatična resnica o knjigi. 
Zakaj? Saj imamo vendarle vsi vrtove, če že ne tiste s pravo zemljo našega 
planeta, pa imamo »vsaj« vsak svoj »zelnik«. In lučke v njem... 

Letošnjo mednarodno poslanico 
knjigi je prispevala grška pesnica 
Rena Karthaios. Vedno, kadar sta 
z njenim bratom brala dobre 
knjige, pravi, so se v njihovem do
mačem vrtu prižgale drobne 
majhne lučke kresnice. In ker sta 
bila oba z bratom nora na branje, 
ni bilo nič čudnega, če je bil njihov 
vrt v kratkem času preplavljen 
z majhnimi zlatimi lučkami. To je 
bila prava živa vezenina, stkana iz 
drobnih plamenov, ki je pesnico in 
njenega brata spremljala v dolgih 
zimskih večerih. 

Z bratom nista niti Slutila, da se 
je medtem, ko sta onadva uživala 
v branju, v bližini odvijala nevidna 
nema borba. Ni jima prišlo na mi
sel, da njune kresnice uporabljajo 
svoje drobne zlate lučke kot edin
stveno orožje, s katerim premagu
jejo zahrbtno temo, ki nenehno 
grozi, da obda svet. 

Njuni sosedje in nato še vaščani 
so se čudili, zakaj so vse kresnice 
želele prenočevati le na vrtu pes
nice, ostale vrtove vaščanov pa so 
puščale v temi. Kmalu je bila skriv
nost razkrita. Pesnica je pojasnila 
poslanstvo kresnic: »Zaradi naju 
prihajajo kresnice v naš vrt. Prina
šava jih s knjigami, ki jih bereva. 
Vsaka dobra knjiga je kresnica, ki 
zasveti v temi in nikoli ne ugasne.« 

Sovaščani so prisluhnili besedam 
Rene Karthaios in njenega brata. 
Sami so začeli iskati dobre knjige. 
Kmalu je bila dolga vrsta pred va
ško knjižnico. Pesnica se spominja: 

ZA NAJMLAJŠE 

»Napočil je čudoviti čas branja. In 
glej! Vrtovi so bili polni kresnic, na 
balkonih in strehah je bilo polno 
zlatih majhnih plamenov, poti in 
listi na drevju so se bleščali in cerk
veni zvonik je žarel v temi. Nena
doma je zasijalo nebo. IN PO
T E M . . . potem se je sozvezdje 
knjig spustilo iz neba in neslišno 
pristalo na našem trgu. Bilo je ču
dovito sozvezdje iz občutljivih, 
drhtečih, vabljivih lučk kresnic. Si
jale so kot vse stvari, ki imajo 
večno vrednost: ljubezen, dobrota, 
svoboda, lepota, nežnost, pravič
nost in vse druge vrednote, ki da
jejo globino našemu življenju in 
pomen naši kratki poti na tem pla
netu.« 

Knjige imajo svojo usodo, uso
jeno jim je, da dožive vsaka po 
svoje kaj posebnega. Kdor jih ne 
bere, je izgubljen; ne brati jih je 
pravzaprav huda, zahrbtna bole
zen, ki ima lahko sčasoma strašne 
posledice... 

Nekako v tem smislu bi morali 
zastaviti biblioterapijo, vzgojo člo
veka h knjigi in s knjigo: v spošto
vanju človekove ljubezni do knjige 
in knjižnic in v pridobitvi navade, 
da bo knjiga postala neločljiv del 
življenja. To misel naj argumenti
ram takole: ljubezen do knjig je 
vselej srečna, nikoli je ni »konec« 
m ko enkrat začnemo knjige brati, 
nam svet učenosti postane v po
gledu knjige neskončen in neizme
ren. 

M A T E J A G R I U C 

Kratkočasnik 
Pri založbi Harlekin so te dni predstavili novo knjigo Kratko

časnik. Po Zmajčku Bimu avtorice Mateje Reba in ilustratorice 
Marije Prelog je to že druga knjiga, kije namenjena otrokom. Pa 
ne le njim, saj bo Kratkočasnik več kot dobrodošel priročnik za 
vse, ki se radi zabavajo, pa žal največkrat niti ne poznajo pravih 
družabnih iger. 

Že naslov knjige - Kratko
časnik - pove veliko. V tej 
knjigi so zbrali okoli 300 najra
zličnejših družabnih iger s sko
raj 100 ilustracijami. Namenili 
so jo vzgojiteljicam v vrtcih, 
učiteljem na šolskih izletih in 
v telovadnicah, tabornikom in 
planincem, članom raznih dru
štev in ljubiteljskih skupin, 
v prvi vrsti pa seveda otrokom 
in njihovim staršem. 

»To je knjiga, ob kateri Vam 
ne bo nikoli dolgčas, pa če bo
ste sami ali v družbi,« so pove
dali v založbi Harlekin. »Krat
kočasnik je knjiga, ki ne bo 
krasila knjižnih polic, ampak 
bo dobrodošla na izletih v na
ravi ali v zaprtih prostorih, na 
piknikih, na praznovanjih in 

raznih srečanjih. Skratka, to je 
odličen priročnik za zabavo in 
zdravnik za preganjanje dolgo
časja.« 

Prav otroci so bili tisti, ki so 
vzpodbudili založnike pri Har-
lekinu, da izdajo tako knjigo. 
Zaradi velikega zanimanja so 
se odločili za natis v nakladi 
4.000 izvodov. 

In kakšna je Kratkočasni-
kova vsebina? Knjigo so razde
lili na deset tematskih poglavij 
in izbrali najbolj priljubljene 
družabne igre: igre s svinčni
kom in papirjem, govorne be
sedne igre, potegavščine, slepe 
miši, za bistre glave, nekaj ne
navadnih vprašanj in nekaj za 
spretne roke. \f . R. 



Koliko sredstev iz 
proračuna bo v letu 

1991 dejansko 
namenjenih športu 

Vsem nam je že poznano dejstvo o drastičnem znižanju občin
skega proračuna za leto 1991 v primerjavi z lanskim letom. Po 
mnenju mnogih so bile med najbolj prikrajšanimi spet družbene 
dejavnosti. Vzemimo si tokrat pod drobnogledom sredstva, ki jih 
proračun na kakršenkoli način namenja za šport v občini. Za lažje 
razumevanje problemov bomo le-te podatke primerjali s podatki iz 
zaključnega računa proračuna občine Kamnik za leto 1990. 

Lani je, kot je znano, tri objekte športnega značaja (stadion 
Mekinje, hala in kopališče) vzdrževalo in upravljalo Komunalno 
podjetje Kamnik. Po posebni občinski prispevni stopnji seje preko 
SKG na ŽR Komunalnega podjetja čez leto 1990 nateklo 
1.897.630,10 din (kar po takrat veljavnem tečaju znese 271.090 
DEM). Ker'to isto Komunalno podjetje samo očitno ni moglo 
izpeljati vseh zamišljenih vlaganj, smo mu na pomoč priskočili 
športniki. Za akustizacijo športne dvorane je namreč dvotretjinski 
delež šel direktno iz športnega dinarja, kar je zneslo 834.841,30 din 
(119.263 DEM). Tudi bazen seje lani uredil tako, daje voda lahko 
toplejša, kot jo segreje sonce. Spet smo k dokončanju investicije 
priskočili športniki, in sicer 48.000,00 din (6.857 DEM) s posredo
vanjem g. Zagorca in pozneje še s 336.600,00 din (48.086 DEM). 
V vse tri objekte, ki jih je vzdrževalo in upravljalo Komunalno 
podjetje, se je torej v letu 1990 steklo 3.117.071,10 din (445.296 
DEM). 

V vse ostale športne objekte pa je bilo vloženo: 
- iz naslova ZTKO 780.000,00 din (111.428 DEM), 
- za projekt zasneževanja Tolste gore 24.500,00 din (3.500 

DEM), 
- pomoč športnim društvom iz KS Sela in Šmartno ter za 

izgradnjo športnih igrišč 200.000,00 din (28.571 DEM), 
- za telovadnico OŠ T. Brejca 600.677,10 din (85.811 DEM) 
- za projekte športnih igrišč F. Albrehta 95.000,00 din (17.572 

DEM). 
Za vse potrebe športnih objektov smo lani iz občinskega prora

čuna namenili 4.817.248,20 din (692.178 DEM). 
V letošnjem letu bodo sredstva za športne objekte zelo osiroma

šena, čeprav si je Športna zveza (prej ZTKO) zelo prizadevala 
ohraniti vsaj nominalni status quo pri proračunskih sredstvih, ji to 
(precej tudi po »zaslugi« predstavnikov Komunalnega podjetja 
v dolgi izčrpavajoči borbi za prevzem omenjenih športnih objek
tov) žal ni uspelo, tako da bo letos dobila le 1.700.000 din (ker seje 
kurs DEM spremenil, je to v primerjavi z lanskim letom le borih 
130.769 DEM). A žal temu ta denar ne bo v celoti realiziran, ker je 
Športna zveza objekte prevzela s 1. 4.1991 in so določena sredstva 
že bila nakazana na prejšnje vzdrževalce. 

Športniki smo si vrsto let zaman prizadevali prevzeti nazaj 
v upravljanje naše športne objekte in letos nam je to po velikih 
težavah in s še večjimi žrtvami uspelo. Ugriznili smo v kislo 
jabolko, to priznamo, toda na tako lahek način se ne damo, zato 
smo pripravili in začeli uveljavljati drugačen sistem financiranja 
športnih objektov, ki pa marsikomu ni in ne bo najbolj po volji. 

V prvi vrsti bomo zlasti vrata športne dvorane, telovadnice 
zdravstvenega doma, nogometnega stadiona in bazena odprli za 
čim širše skupine občank in občanov. Če je bila vsaj doslej športna 
dvorana (in tudi telovadnica ZD) do neke mere privilegirano 
namenjena organiziranim športnim klubom, jo lahko od 1. 5. 1991 
dalje v popoldanskih prostih terminih najame in uporablja prak
tično vsak, seveda proti ustreznem plačilu. (Oglasite se na ŠZ). 
Prav tako bomo skušali tudi življenje na bazenu poživiti z raznimi 
igrami, animacijami, prireditvami, saj upamo, da sedaj sporov 
glede nedokončnih igrišč ob bazenu ne bo več. 

Vemo, da bo prvo leto nekoliko težje, toda verjamemo, da 
bomo kljub mnogo manjši družbeni pomoči brez večjih težav 
uspeli. 

OLAF GRBEC 

Rokovnjaški pohod 
V okviru priprav na Planinski tabor, ki bo v nedeljo, 26. maja 1991 pri 

Mengeški koči na Gobavici, organizira MDO Ljubljana prvi ROKOV
NJAŠKI POHOD, ki bo potekal na področju domžalske in kamniške 
občine. 

Pohod se bo pričel v soboto, 25. 
maja ob 18. uri. Start pohoda bo na 
Trojanah pri »Konjšku«. 

Dolžina poti je cca 45 km in bo 
hoje za cca 12 ur. Pohod bo pote
kal organizirano in se ga lahko 
udeležijo vsi tisti, ki se čutijo kon-
dicijsko dovolj pripravljeni in bodo 
upoštevali navodila vodnikov in 
spremstva. Vsem, ki se bodo tega 
pohoda udeležili organizator pri
poroča, da vzamejo s seboj baterij
ske svetilke, menažko in jedilni 
pribor ter osebno opremo za sredo
gorje. 

Rokovnjaški pohod bo vodil na 
Lipovec. Sipek, Šerjanc. Špilk. Ra
kitovec. Laseno. Pšajnovica-Ku-
merčev mlin. Mala Lasna. Velika 
Lasna. Vranja peč. Spodnje Pa-
lovče. Kolovec, Spodnji Rudnik. 
Rajska dolina. Radomlje. Preserje. 
Mengeš, Mengeška koča na Goba
vici. kjer bo tudi cilj pohoda. 

Prijave zbira PD Kamnik do 20. 
maja, lahko pa se prijavijo tudi na 
Planinski zvezi Slovenije, Ljub

ljana, Dvoržakova 5, tel. 312-553, 
g. Racman Jani. Prijavnina znaša 
100,00 din, ki se lahko plača tudi 
na startu pri prevzemu izkaznice. 

Na cilju bodo pohodniki prejeli 
posebno diplomo. Na počivališčih 
med pohodom bo žrebanje štartnih 
številk pohodnikov. Izžrebani 
bodo prejeli praktična darila po
djetij, ki so materialno podprla pri
reditev. 

Pohod bodo vodili posebni vod
niki. Za varnost in zdravstveno 
zaščito pohodnikov bo preskrb
ljeno. Na počivališčih bodo dobili 
tudi topli napitek in lahek prigri
zek. 

Planinsko društvo Kamnik vabi 
svoje člane in drug"" ljubitelje na
rave, da se pohoda udeležijo v čim 
večjem številu. 

Udeleženci Rokovnjaškega po
hoda bodo prispeli na cilj pravo
časno in se bodo lahko udeležili 
Planinskega tabora pri Mengeški 
kočli na Gobavici. v nedeljo. 26. 
maja ob 11. uri. 

STANE SIMŠIČ 

Na Bakovniku je odprta nova TRAFIKA 
»NEVI« (nasproti tovarne Trival, oziroma 
zraven otroškega vrtca). Nudimo vam pe
stro izbiro časopisov, revij, cigaret, kozme
tike, igrač in ostalega blaga. 
Odprto vsak dan, od 5.30 do 19. ure, v so
boto od 7. do 12. ure. 

Se priporočamo! i 

ODBOJKA 

Uspeh mladih 
od boj kar je v 

V prejšnjem Kamniškem občanu ste lahko prebrali novico o uspešnem 
nastopanju osnovne šole Frana Albrehta na medšolskem odbojkarskem 
tekmovanju. Tokrat seznanjamo z zelo uspešno uvrstitvijo na klubskem 
pionirskem prvenstvu. 

Pionirji odbojkarskega kluba Kamnik so letos s 3. mestom v republiki 
dosegli velik uspeh. 

V predtekmovanju na območnem prvenstvu so izločili odbojkarje Ko
čevja in Črnuč ter se skupaj s Tovil Olimpijo uvrstili na regijsko prvenstvo 
v Novem mestu. Tudi tam so z dobro igro presnetih oba nasprotnika; to 
sta bila OK Pionir iz Novega mesta in Tovil Olimpija. Z rezultati - Kam
nik : Pionir 2:0, Kamnik : Tovil Olimpija 2:1 so postali regijski prvaki. 
Odprla so se jim vrata republiškega finala. 

14. april je bil dan velikega pričakovanja in upanja. Pričenjalo se je 
republiško finale na Bledu. Sodelovale so naslednje ekipe: Bled, Tehno-
mobil iz Maribora in Kamnik. Z žrebanjem je bila določena prva tekma 
med Tehnomobilom in K A M N I K O M . Po slabem prvem setu so v drugem 
Kamničani zaigrali mnogo bolje, toda športna sreča je bila na nasprotni
kovi strani in Kamničani so tesno izgubili z razliko dveh točk. 

Želje in pričakovanja so bila prevelika, zato jih je tesen poraz z najbolj
šim slovenskim klubom »potolkel«. Vso drugo tekmo z Bledom se niso 
uspeli »pobrati« in zaigrati po svojih sposobnostih. 

Rezultati republiškega finala: Tehnomobil : Kamnik 2:0; Bled : Kamnik 
2:0; Bled : Tehnomobil 0:2. 

Končni rezultat: 1. Tehnomobil, 2. Bled, 3. Kamnik. 
Pod vodstvom trenerja Polone Štele so za OK Kamnik igrali: Grega 

Orel, Simon ŠnabI, Danilo Džunov, Damir Kajtazovič, Jurij Novak, 
Primož Berlec, Rok Česen, Dejan Perčič, Andrej Farazin, Grega Mušič, 
Aleš Drolc in Iso Adrovič. 

Mislim, da so pionirji letos dokazali, da po kvaliteti sodijo v najvišji 
republiški razred, kamor pa kamniška odbojka na čelu s člani v 2. zvezni 
ligi vsekakor sodi. 

P. S. 

NOV DRŽAVNI REKORD 

Kamničani državni 
prvaki v streljanju 
s serijsko zračno 

puško 
V Ljubljani je bilo 20. aprila 1991 organizirano državno prven

stvo v streljanju s serijsko zračno puško. Sodelovalo je 40 ekip 
s 338 člani iz vseh republik Jugoslavije. 

Kamniška ekipa v sestavi: Sašo Podgornik, Roman Radej in 
Marjan Repič je dosegla najboljše rezultate in osvojila prvo mesto. 

Hkrati so z doseženim rezultatom za prvo mesto postavili tudi 
nov državni rekord, ki je boljši za 16 točk od dosedanjega. 

Med posamezniki je Sašo 
Podgornik dosegel II. mesto 
z enakim rezultatom kot prvo 
uvrščeni. Roman Radej je bil 
IV. in Marjan Repič VI. 

Slovenija se je na tem držav
nem prvenstvu odrezala od
lično. Od 6. podeljenih poka-

zaslužijo iskrene pohvale in če
stitke. 

Ob takih uspehih, ki jih kam
niški strelci dosegajo, bi veljalo 
razmisliti o možnosti njihovega 
nastopanja tudi izven meja 
naše države. Izkoristiti bi mo
rali vse danosti, da bi realizirali 

Kamniški strelci so postavili nov državni rekord in postali državni 
prvaki. 

lov jih je v Sloveniji ostalo kar 
5. 

Kamniški strelci že vrsto let 
dosegajo velike uspehe v stre
ljanju z različnim orožjem. 
Osvojili so že vse naslove, od 
republiških do zveznih. Za nji
hov trud in izredne rezultate, ki 
so jih dosegali v zadnjih letih. 

upravičene težnje strelcev. 
Odmevnost uspešnega dela 

kamniških strelcev je velika in 
le s trdim in vztrajnim delom 
vseh. tudi organizatorjev, bo 
mogoče dosegati podobne 
uspehe in rekorde tudi v na
slednjem obdobju. 

STANE SIMŠIČ 

»PIKA« 
Papirnica in knj igarna, Kamnik, Kidr ičeva 34 
Bombač Milena 

Velika izbira šolskega in pisarniškega materiala, 
igrač, galanterije... Možnost dostave na dom. 
Odprto od 7. do 19. ure, v soboto od 8. do 12. ure. 

knjig, 

SERVIS, TRGOVINA, REZERVNI DELI 

ZELENI VAL d.o.o. 
SERVIS - TRGOVINA, Domžale, Masljeva 6, tel. 714-083 (za 
Kurivom) ponuja: 
SERVIS ZA KOLESA, SMUČI, VEZI, TENIS, VRTNE KOSIL
NICE. 
Rešujemo reklamacije za: 
KOLESA, SMUČI, VEZI itd. 
TRGOVINA za: 
- rezervne dele, 
- rabljena športna oprema (kolesa - smuči itd.) 

ODPRTO: od 9.-12. in od 15. do 18. ure. . „ , . . . . . . . 

Uspel mekinjski kros 
V organizaciji društva za telesno vzgojo in športno rekreacijo PARTI-

ZAN-MEKINJE je v počastitev 50-letnice ustanovitve OF potekal 27. 
aprila v Mekinjah pri Kamniku tretji zapovrstjo rekreativni kros. Ude
ležba tekačev je bila letos zaradi prekrivanja te prireditve z večjimi 
podobnimi v Sloveniji sicer nekoliko skromnejša kot prejšnja leta, za to pa 
je bila izvedba prireditve več kot odlična. Organizator je med vse udele
žence krosa izžrebal spominske nagrade v vrednosti preko 20.000,00 
dinarjev, ki so jih prispevali pokrovitelji teka. Glavni sponzorji teka so bili 
KOČNA-Kamnik, KEMOSTIK-Kamnik, TITAN-Kamnik, ALPREM-
Kamnik in še več kot dvajset drugih podjetij in zasebnikov. Absolutni 
zmagovalec teka je prejel posebno nagrado - vezi TYROLIA. 
Rezultati v posameznih kategorijah: 
moški - 12 km (21-31 let): 
1. Jože Svržnjak - Ptuj. 2. Martin Kemperlc - Zlatarstvo Banič. 3.-4. 
Lado Kveder - zlatarstvo Banič in Rajko Novak - kavarna Veronika. 5. 
Martin Vrhovnik - kavarna Veronika 
(31-41 let): 
1. Marjan Veršnik - zlatarstvo Banič. 2. Miro Škrbine - Šmartno. 3. 
Dušan Jamšek - Kamnik, 4. Zvone Kemprl - Tuhinj, 5. Tone Sušnik 
- Mekinje 
nad 41 let: 
1. Mare Krištofič - Kamnik. 2. Milan Strajnar - Kamnik 
nad 51 let: 
1. Miro Rant - Kranj 
ženske - 5 km: 
1. Jerca Petrič - Brdo, 2. Nataša Hribar - zlatarstvo Banič 
st. pionirji - 5 km: 

Sašo Sušnik - Mekinje, 3. Mitja Škrbine 

Kamnik, 2. Irena Kalašnik - Zduša, 3. Barbara 

1. Janez Prešern - Mekinje, 
- Kamnik 
st. pionirke - 5 km: 
1. Mira Škorjanc -
Kemperle - Kamnik 
ml. pionirji - 2 km: 
1. Primož Smolnikar, 2. Roman Golob, 3. Primož Romšak 
ml. pionirke - 2 km: 
1. Andreja Močnik, 2. Špela Verovšek. 3. Irena Štele 
predšolski otroci 600 m: 
1. Sandi Prešern, 2. Marjan Petek, 3. Janja Novak 
Mekinje 28. 4 : 1991 

J A N E Z N O V A K 

Planinski tabor 
MDO Ljubljana 
pri Mengeški 

koči na 
Gobavici 

V nedeljo, 26. maja 1991 bo or
ganiziran PLANINSKI T A B O R 
M D O Ljubljana Pri Mengeški koči 
na Gobavici. 

Tabora se bodo udeležili tudi 
kamniški planinci in drugi ljubitelj 
narave. Planinsko društvo vabi 
vse, da se Tabora. 26. maja, ki bo 
ob 11. uri, polnoštevilno udeležijo. 

Iz Kamnika se bodo odpeljali 
z rednim avtobusom, najbolje ob 
9.10, do Mengša. Od tu do Goba-
vice je slabe pol ure hoda, zato je 
pot primerna za vse, ne glede na 
starost. 

Kamničani se vsakoletnega ta
bora M D O Ljubljana udeležijo 
v velikem številu, zato organiza
torji izleta upajo, da bo tokrat 
enako. 

Slavnostni govornik bo Andrej 
Brvar, predsednik Planinske zveze 
Slovenije. V kulturnem programu 
bodo sodelovali: folklorna skupina 
Svoboda in pevski oktet Lek iz 
Mengša. Ob tej priliki bodo izročili 
v uporabo prizidek oziroma bližnji 
objekt večnamenski Jurček, ki bo 
imel 75 sedišč. 

Srečamo se na Gobavici! 
STANE SIMŠIČ 

Opravljam računo-
vodsko-knjigovod-
ske storitve. 

Tel. 815-186. 

OBVESTILO! 
Bralce Kamniškega občana 

iz krajevne skupnosti Ko
menda obveščamo, da je od
slej glasilo v dveh trgovinah, 
in sicer: Trgovina Market 
KOČNA in Trgovina ŠPA-
ROVEC. 

Bralcem iz krajevne skup
nosti Godič je glasilo na voljo 
v trgovinah: BREZA V (JO-
DICU, MARKET KOČNA 
V STRANJAH in v Trgovini 
pri PETRU. 

Pohod na STOL 
Tako kot vsa leta do sedaj tudi 

letos organizira Planinsko društvo 
Kamnik pohod na STOL. Pohod 
bo organiziran v soboto, 25. maja, 
z odhodom posebnega avtobusa ob 
6. uri zjutraj s Trga prijateljstva. 

Pot na stol je zahtevna in na
porna ter primerna za planince 
z dobro kondicijo. Čiste hoje je 
7 do 8 ur. 

Prijave sprejema planinsko dru
štvo Kamnik, vse do petka, 24. 
maja 1991. 

Vljudno vabljeni! 
STANE SIMŠIČ 

OBČINA KAMNIK - KOMISIJA ZA 
ODDAJANJE POSLOVNIH PROSTOROV 

V NAJEM 
objavlja 

na podlagi 8. člena Pravilnika o oddajanju poslovnih pro
storov v najem (Uradni list RS, št. 45/90) 

JAVNI NATEČAJ 
za oddajo v najem naslednjih poslovnih prostorov: 

1. poslovni prostor v pritličju objekta Titov trg 3, Kam
nik - Albrehtova hiša neto tlorisne površine 68,30m2, 
namenjen za tekstilno dejavnost 

2. poslovni prostor v prvem nadstropju objekta Titov trg 
3, Kamnik - Albrehtova hiša neto tlorisne površine 
82,95 m 2, namenjen za lepotilno dejavnost - kozmetika, 
frizerski salon, pedikura in podobno. 

Poslovna prostora se bosta oddala v najem za določen čas 
pet let. Najemnina za tri leta je za prostor pod 1. točko 
54.100 D E M , za prostor pod 2. točko 59.700 D E M v dinar
ski protivrednosti na dan plačila in jo izbrani najemnik 
plača ob podpisu pogodbe. 

Intersenti morajo vlogi priložiti dokaz o izpolnjevanju 
pogojev za pridobitev obrtnega dovoljenja oziroma izpisek 
iz sodnega registra glede poslovne dejavnosti. Nepopolnih 
vlog komisija ne bo upoštevala. 

Pogoj za sodelovanje na javnem natečaju je plačilo varš
čine v znesku 10.000,00 din, ki ga interesenti plačajo na žiro 
račun številka 50140-601-32398 SKG Kamnik. Izbranemu 
najemniku se bo vračunala v plačilo najemnine, vsem osta
lim pa bo vrnjena v roku 15 dni po opravljeni izbiri. 

Interesenti naj vloge z vsemi potrebnimi dokazili pošljejo 
priporočeno na naslov: 

Občina Kamnik, Komisija za oddajanje poslovnih posto-
rov, Titov trg 1, 61241 Kamnik, v roku 15 dni od objave 
javnega natečaja. Vse informacije dobite na telefon številka 
061/816-211. 



STANOVANJSKO KOMUNALNA BANKA P.D. 

STANOVANJSKA KOMUNALNA BANKA V KAMNIKU 
V PE Stanovanjsko-komunalne banke v Kamniku se bodo tudi občani tega kraja in okolice lahko 
seznanili z novo poslovno ponudbo banke, ki presega njeno nekdanjo ozko specializiranost. 
Vse oblike zbiranja dinarskih in deviznih sredstev, vodenje tekočih, žiro in deviznih računov, drobno 
gospodarstvo in malo podjetništvo, poslovanje z vrednostnimi papirji in vezana kreditna ponudba, 
potrošniško kreditiranje, vse oblike posredništva pri prometu z nepremičninami, poslovanje z VISA 
kartico in končno tudi izplačevanje pokojnin so tiste dejavnosti, ki predstavljajo SKB v novi podobi. 
Poleg naštetega pa preko okenc te banke še vedno teče že poznana ponudba stanovanjskega 
poslovanja za občane, vse v odvisnosti od danih kreditno-denarnih ukrepov in razmer, ki vplivajo na 
poslovanje banke. 
Prednosti poslovanja preko SKB so v tem, da je to edina banka, ki ohranja vsaj približno realno 
vrednost vseh dolgoročnih sredstev, saj jih revalorizira z rastjo drobnoprodajnih cen in še realno 
obrestuje; prednost pa je tudi v izredni razvejanosti njene poslovne mreže, ki jo dela dosegljivo v vseh 
krajih s pošto. 
SKB je svojo poslovno ponudbo usmerila predvsem v dve ciljni skupini: v drobno gospodarstvo, 
s katerim želimo razviti razvejano in ugodno sodelovanje in k občanom, katerim banka omogoča 
najemanje vseh vrst stanovanjskih in potrošniških posojil. 
Trenutno je v ospredju ponudba na podlagi prodaje deviz, za katere banka nudi: 
vse vrste stanovanjskih posojil, kratkoročnih in dolgoročnih posojil obrtnikom in 
potrošniška posojila za naslednje namene: 

- nakup novih avtomobilov domače proizvodnje, 
- nakup rabljenih avtomobilov - samo preko pooblaščenih predstavnikov, 
- plačilo carinskih dajatev ob nakupu avtomobila, 
- plačilo prometnega davka ob nakupu avtomobila, 
- plačilo telefonskega priključka, 
- nakup blaga za osebno rabo, 
- nakup gradbenega materiala, 
- nakup ozimnice in premoga, 
- nakup šolskih potrebščin, 
- plačilo šolnine. 

Veliko smo naredili tudi na področju vrednostnih papirjev. Pripravljene imamo svoje lastne obveznice 
z devizno klavzulo. Njihov nakup bo pomenil donosno naložbo, ki bo ščitila pred različnimi vplivi 
denarnih nihanj in hkrati prinašala še 10% realne obresti. Obveznice SKB bodo izplačljive v 10 letnih 
obrokih, na njihovi podlagi pa bodo imetniki lahko najemali stanovanjska in druga posojila pri banki 
oz. z njimi nadomestili namensko varčevanje, kot pogoj za pridobitev teh posojil. Naložba v obveznice 
v SKB bo varna naložba, saj bo zanje jamčila banka s svojim celotnim premoženjem. 
Zato, če želite imeti dobrega partnerja pri reševanju vaših denarnih zadev, nas obiščite v poslovni 
enoti Kamnik, Titov trg 9. 

Poslujemo: 

PO 
SO 

PE od 8.00 do 15.00 
zaprto. 

SKB - VEČ KOT PARTNERJI, VEČ KOT BANKA 

REPUBLIKA SLOVENIJA 
SKUPŠČINA OBČINE KAMNIK 
SEKRETARIAT ZA GOSPODARSTVO IN 
DRUŽBENE DEJAVNOSTI 
ŠTEVILKA: 616-1791-4 
DATUM: 16/5-1991 

Na podlagi 29. člena Zakona o naravni in kulturni dediščini (Ur. list SRS, št. 1/81 in 42/86), 202. člena 
ZUP (Ur. list SFRJ, št. 47/86 pr. b.) in na predlog Zavoda Republike Slovenije za varstvo naravne in 
kulturne dediščine izdaja upravni organ občine Kamnik - Sekretariat za gospodarstvo in družbene 
dejavnosti - pristojen za kulturo 

ODLOČBO: 
1. Veliki vrtni polži (Helix pomatias) se začasno razglasijo za naravno znamenitost in sicer za 

ogroženo živalsko vrsto. 
2. Posameznim in pravnim osebam na področju občine Kamnik se prepoveduje množično komerci

alno izkoriščanje velikih vrtnih polžev. Velike vrtne polže je prepovedano v komercialni namen 
nabirati, ubijati, prenašati, prodajati in izvažati. Ta prepoved ne velja za polže, ki so vzrejeni v umetnih 
pogojih. 

3. Odločba velja za čas 12 mesecev. 
Obrazložitev: 

Veliki vrtni polži (Helix pomatias) so bili pred leti splošno razširjena in razmeroma pogosta živalska 
vrsta. V zadnjem času pa so zaradi prekomernega nabiranja postali ogroženi ter obstaja nevarnost, da bi 
izumrli. Vzrok je nenadzorovano komercialno izkoriščanje, ki se ravna izrazito po merilih zaslužka, niti 
malo pa ne upošteva bioloških zakonitosti vrste oziroma narave. 

Z nabiranjem in trgovanjem z velikimi vrtnimi polži se ukvarja več delovnih organizacij, kot na primer 
Droga, Eta Kamnik, Slovenija-Sadje, Emona-Ribarstvo, Hmezad-Sadeks in druge. Domala po vsej 
Sloveniji je razpredena mreža odkupnih postaj ter stalnih in priložnostnih nabiralcev. Količina polžev, 
nabranih v enem letu znaša skoraj sto ton. 

Posledice takega masovnega in stihijskega izkoriščanja velikih vrtnih polžev so: 
- ogroženost vrste zaradi odvzema velikega števila osebkov in zaradi načina nabiranja (polže 

večinoma nabirajo pred časom razmnoževanja), 
- velik primanjkljaj biomase, kar pomeni nenadomestljivo vrzel v prehranjevalnih in drugih odnosih 

v biocenozi. 
Veliki vrtni polži so tako kot sleherna druga rastlinska ali živalska vrsta nepogrešljivi sestavni del 

narave. V naravi so vsi njeni členi med seboj soodvisni in povezani v celoto. Kakor hitro je eden od 
sestavnih delov odvzet, se poruši skladnost celotnega sistema. 

Veliki vrtni polži so rastlinojede živali in so ene redkih, ki z lastnimi fermenti lahko prebavljajo 
celulozo. S tem znatno pripomorejo k razgrajevanju in pretoku snovi. Kot rastlinojedci služijo za hrano 
številnim mesojedim živalim. Odvzem več sto ton teh živali letno iz narave povzroča med drugim 
upočasnjen pretok snovi in pomanjkanje hrane za mesojede živali. 

Ogrožanje življenjskega prostora zaradi nabiralcev, ki preiščejo tudi najbolj skrite in doslej mirne dele 
narave, v njih povzročajo hrup, teptajo rastline in s tem uničujejo gnezdišča, kotišča, zavetišča in druge 
dele življenjskih prostorov živali. Nabiranje polžev je najbolj izrazito ravno v času gnezdenj in legel 
ptičev in sesalcev. Zaradi plašenja živali mnoga gnezdišča in kotišča propadajo. Na to opozarjajo Lovska 
zveza Slovenije in druge lovske organizacije, kulturna skupnost Murska Sobota in Triglavski narodni 
park ter posamezniki. 

Zaradi zgoraj naštetih lastnosti velikih vrtnih polžev in njihovega mesta v živalskem ekosistemu se 
upravičeno domneva, da bo ta živalska vrsta razglašena trajno za znamenitost. Predlog Zavoda 
Republike Slovenije za trajno razglasitev te živalske vrste je že podan. Vendar je to dolgotrajnejši 
postopek, zaradi česar v letošnjem letu veliki vrtni polži na ta način ne morejo biti več pravočasno 
zaščiteni. 

Sedaj je namreč čas nabiranja teh polžev in je treba preprečiti nadaljnje ogrožanje vrste, ki lahko 
pripelje do njene iztrebitve, s tem pa do ogrožanja celotnega ekosistema. Zato je bilo treba te polže 
takoj začasno razglasiti za naravno znamenitost, tako kot je to predlagal Zavod Republike Slovenije za 
varstvo naravne in kulturne dediščine. Postopek za trajno varstvo velikih vrtnih polžev se je že začel in 
bo lahko v tem času izpeljan. 

Odločba je oproščena upravne takse po 29. točki 19. člena Zakona o upravnih taksah (Ur. list RS, št. 
18/90 - prečiščeno besedilo). 

P R A V N I POUK: Zoper to odločbo je dopustna pritožba na Republiški sekretariat za kulturo, v roku 
15 dni od vročitve oz. objave na krajevno običajen način. Pritožba se vloži pri organu, ki je izdal 
prvostopno odločbo, pisno ali ustno na zapisnik. S E K R E T A R 

M I H A E L N O V A K , dipl. oec. 

TRGOVINA »MERY « 
Kamnik, Kidr ičeva 14 
Tel. 831-703 

POLETJE SE BLIZA! 
Poleg velike izbire majic, trenirk, pi
žam, spodnjega perila, metrskega 
blaga... imamo na zalogi 

VELIKO IZBIRO KOPALK RAZLIČ
NIH MODELOV IN VZORCEV. 

POČITNICE S SVILANITOM 
po solidnih cenah! 
Počitniški dom na Rabu 

Enonadstropna družinska hiša v Barbatu ne ponuja udobja 
s petimi zvezdicami, a bližina morja (50 metrov) z lastno 
plažo in razkošnim zelenjem v okolici doma ji daje odličje 
drugačne vrste. 
Udobje, varnost in domačnost, prav to pa velikokrat 
pogrešamo ob veliki modri luži. 

Cena polpenziona za odrasle znaša 330 din, za otroke (do 
15 let starosti) pa 260 din. 

Počitniška prikolica v Termah Čatež 

Le zakaj bi samevala ob zdravilnih vrelcih term v Čatežu? 
Ponuja se Vam za najem po dnevni ceni 500 din v sezoni in 
350 din v pred in posezoni. 

Nekaj prostora bi se v sezoni našlo tudi v počitniških 
prikolicah na morju (Mali Lošinj, Funtana Vrsar, Medulin 
Pula in Ulika Červar) in počitniških hišicah v Novigradu in 
v apartmaju v Bohinjski Bistrici. Predvsem v pred in 
posezoni. 
Če želite počitnice po objavljenih cenah, pohitite, kajti te 
so zajamčene le do 31. maja, kasneje pa se bodo gibale 
v odvisnosti tečaja D E M . Vse informacije dobite v agenciji 
A R T U R ali v naši tovarni SVILANIT! 
Če se boste odločili za počitnice s Svilanitom, Vas čaka 
prijetno presenečenje! 

Tudi jaz sem 
gasilec 

Z gasilci sem se seznanil te 
zelo zgodaj. V lepih unifor
mah sem videval atija in ata. 
Kasneje pa sem zvedel, da je 
bil gasilec tudi moj praded. 

Komaj sem shodil, me je ati 
jemal s seboj v gasilski dom. 
Tam sem plezal po velikih, 
rdečih gasilskih avtomobilih. 
Tako sem si lelel postati gasi
lec, da sem komaj dočakal še
sto leto. Takrat sem prvič 
oblekel gasilsko obleko tudi 
jaz. Mentor nas je poučil o ga
silskem orodju in avtomobi
lih. Nato smo začeli z vajami. 
Ker so bile vaje »mokre«, smo 
vsi hoteli s curkom vode ciljati 
v tarčo. Večkrat sem prišel 
domov premočen do kole. 
Komaj čakam petek po
poldne, ko vadimo vajo z ve-
drovko. Največje veselje nam 
naredi mentor, če se nam za 
nekaj časa umakne in lahko 
ciljamo v live tarče. Kadar je 
slabo vreme, si ogledamo po
učne gasilske filme. Vadimo 
za tekmovanje, ki ga imamo 
vsako leto v začetku junija. 
Cilj vsake ekipe je, da si pri
bori prvo mesto in s tem po
kal. Velikokrat pri vajah opa
zujem tudi mladince, kjer je 
včlanjen moj brat. 

Vsi komaj čakamo, da 
bomo odrasli, da bi lahko ga
sili v resničnem polaru, ne 
samo v vaji. 

MARKO BERLEC 
4. b OŠ Toma Brejca 

Obvestilo 
Na področju krajevne 

skupnosti Komenda v zad
njem času opažamo vse 
večje število klateških psov, 
zato opozarjamo vse last
nike, da s svojimi psi rav
najo v skladu z zakonom 
(vodenje na vrvici, oddalji
tev od lastnika ali hiše itd.). 
Ker bomo v nasprotnem 
primeru morali naročiti od
strel vseh klateških psov. 

Krajevna skupnost 
Komenda 

trgovsko podjetje p.o. 

NOVO - NOVO - NOVO - NOVO - NOVO 
NOVO V KNJIGARNI KOČNA KAMNIK 
PREDSTAVLJAMO VAM ODDELEK 
ŠOLSKIH POTREBŠČIN, NAMENJEN ZA 
PREPRODAJO BREZ PROMETNEGA 
DAVKA po grosističnih cenah. 
Delovni čas od 7.-15. ure. 
TELEFON 061 815-295 
FAX 061 815-295 

Spoštovani starši in otroci osnovnih šol! 

Zahvaljujemo se Vam za dosedanje zaupanje. Obenem se priporo
čamo za naprej, da Vam zagotovimo učbenike in ostale šolske 
potrebščine v prednaročilu. 

Zagotavljamo Vam prednaročniško ceno, kajti v prosti prodaji bo 
znatno višja. 

Vse ostale informacije in naročilnice boste prejeli v KNJIGARNI 
KOČNA KAMNIK, Ljubljanska 1/c, tel. 815-295. 

Z obvestili Vas bomo sproti obveščali tudi na vaših šolah. 

NAŠA AKCIJA bo trajala do 20. 6. 1991. 
HITRA ODLOČITEV VAM ZAGOTAVLJA PRIHRANEK in PLAČILO 
NA OBROKE (v enkratnem znesku je cena še nižja za 5%)! 

Pri vsakem nakupu šolskih potrebščin in knjig nad 1.000 din za 
gotovinsko plačilo dobi kupec kupon, ki bo vključen v nagradno 
žrebanje. 



Z A H V A L A 

Ob boleči izgubi našega dra
gega moža, očeta, dedka in 

pradedka 
FRANCA KONCILJA 

iz Mekinj, 
mizarskega mojstra 

v pokoju 

se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste ga imeli radi, ga 
spoštovali, cenili njegovo delo, mu darovali cvetje in ga 
v tako velikem številu pospremili na njegovi zadnji poti. 
Iskrena hvala dobrim sosedom iz Drnovškove in Cankar
jeve ceste za darovano cvetje. Hvala gospodu Tonetu Ste-
letu za nepozabne besede ob odprtem grobu in predstav
niku društva upokojencev za poslovilne besede. Se enkrat 
iskrena hvala vsem zdravnikom: dr. Kirnu, dr. Šuštarjevi, 
dr. Sedlaku, dr. Golobu in sestri Nevenki Hribar, ki ste mu 
v njegovih 95. letih življenja tolikokrat lajšali bolečine in 
preprečevali trpljenje. Hvala vsem duhovnikom za lepo 
opravljeni pogrebni obred in darovano sveto mašo, še 
posebna zahvala pa gospodu Gasarju za prelepi govor. 
Hvala pevcem in organistu za lepo izzvenele pesmi. Iskrena 

hvala! 

April 1991 
Žalujoči vsi njegovi 

MODNO FRIZERSTVO 
IRENA KLADNIK 
Kamnik, Kidr ičeva 32 

Delovni čas: 
ponedeljek od 9. do 19. ure; torek, sreda, četrtek od 12. do 
19. ure; v soboto za izredne priložnosti po naročilu. 

Se priporočam! 

Obvestilo 

Izvršni svet občine Kamnik in Ljubljanski 
potniški promet, služba obmestnega 
prometa obveščata potnike, da se od 11. 
5. 1991 naprej spremeni vozni red 
LJUBLJANA-KAMNIŠKA BISTRICA 
ob sobotah, nedeljah in praznikih. 

Odhodi avtobusov iz Ljubljane za 
Kamniško Bistrico so: 6.40, 12.40 in 
17.40. 

Odhodi iz Kamniške Bistrice za 
Ljubljano so: 8.15, 14.15 in 19.15. 

Vozni red v ponedeljek, torek, sredo, 
četrtek in petek ostane nespremenjen. 

Mali oglasi 
Profesorica instruira angleščino 

za osnovno in 1. letnik srednje 
šole. Tel. 812-065. 

Instruiram matematiko, fiziko in 
osnove elektrotehnike. Tel. 738-
662. 

Sedežno garnituro (trosed 
+ 2 x enosed) prodam za simbolično 
ceno. Grčar, Jeranovo 9, Kamnik. 

V najem vzamem prostor (50m2) 
za mirno obrt v okolici Kamnika. 
Naslov v uredništvu Kamniškega 
občana. 

Termoakumulacijsko peč Elind 
2,5 KW, nerabljeno, ugodno pro
dam. Tel. 812-802. 

Garažo oddam v najem na Ljub
ljanski cesti 3. Naslov v uredništvu. 

Ugodno prodam nov sesalec za 
prah Iskra in nov ojačevalec 
AKAI-505. Tel. 811-938. 

Stanovanje na Duplici, eno-
sobno. prodam za 69.000 DEM. 
Tel. 374-257. 

Zamenjam njivo za gradbeno 
parcelo v Komendi. Tel. 841-404. 

Samsko, visoko izobraženo 
dekle, brez obveznosti, nujno 
išče garsonjero ali enosobno 
stanovanje v Kamniku ali bližnji 
okolici. Stravs, Ljubljanska 72, 
Domžale, tel. 831-230 int. 214. 

Garažo v Kamniku (Perovo) 
oddam ali prodam. Tel. 811-960. 

Krajevna skupnost Komenda 
naproša vse lastnike grobov na 
pokopališču v Komendi, ki iz 
kateregakoli razloga niso pre
jeli položnice za plačilo najem
nine za leto 1991, da se zglasijo 
v pisarni krajevne skupnosti 
Komenda, Zajčeva 23. vsak če
trtek od 17. do 19. ure ali javijo 
morebitne spremembe. Prav 
tako prosimo, da se držijo ro
kov plačila. Za lastnike gro
bov, ki ne bodo poravnali ob
veznosti za leto 1991 (in prete
kla leta) bomo smatrali, da ne 
žele imeti groba in bomo temu 
primerno ukrepali. 

ODPRTA NOVA TRGOVINA V GODIČU 
Dobro založena trgovina z mešanim blagom 
»BREZA« v Godiču 68/B Vas pričakuje 
vsak dan, od 8. do 12. in od 14. do 19. ure, 
v soboto od 8. do 16. ure, v nedeljo od 8. do 
11. ure. 

Vsak dan svež Piskačev kruh! 

Z A H V A L A 

V 77. letu nas je zapustila 
naša draga mama, stara 
mama, prababica, sestra in 

teta 

MARIJA PESTOTNIK 
iz Kostanja 7 

Iskreno se zahvaljujemo vsem sosedom, sorodnikom, prija
teljem, našim sodelavcem in znancem za pomoč, izrečena 
sožalja, podarjeno cvetje, sveče in dar za maše ter številno 
spremstvo na njeni zadnji poti. Posebno se zahvaljujemo g. 
župniku za lepo opravljeni pogrebni obred, prevcem za 

ganljivo petje in vsem drugim. 

April 1991 

Žalujoči vsi njeni 

Skrb, delo in trpljenje, 
Tvoje je bilo življenje. 
V našem domu je praznina, 
v srcih neizmerna bolečina. 
Ko na Tvojem grobu lučke zago-
rijo, 

se v naših srcih solze zablestijo. • 

Z A H V A L A 
Po dolgotrajni bolezni nas je 
v 87. letu zapustil naš dragi oče, 

stari oče, brat in stric 

FRANC KODRA 
iz Laz v Tuhinju 

V neutolažljivi bolečini izrekamo zahvalo vsem sorodnikom, sose
dom, prijateljem in znancem za izrečeno sožalje, darovano cvetje 
in številno spremstvo na njegovi poslednji poti. Iskrena hvala g. 
župnikoma za opravljeni obred, pevcem za prelepo zapete pesmi, 
govornikom za poslovilne besede in lovcem. Hvala tudi osebju Z D 
Kamnik, posebno dr. Andreji Krt in patronažni sestri Lojzki 

Lipovšek za nesebično pomoč. 
Laze, Nemčija, Kanada, maj 1991 

Žalujoči vsi njegovi 

Ko je pomlad na tvoj vrt prišla, 
čakala je, da prideš Ti, 
sedla je na rožna tla 
in jokala, ker Te ni. 

Z A H V A L A 

Ob mnogo prerani izgubi 
naše drage hčerke, sestre, 

vnukinje in nečakinje 
ANDREJE BERLEC 

študentke kemije iz Zg. Tuhinja 
5 

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom in 
znancem za izrečena sožalja, darovano cvetje in spremstvo 
na njeni zadnji poti. Hvala tudi našim sodelavcem iz KIK-a 
in Ideje, mladincem iz Zg. Tuhinja za poslovilne besede, g. 
župniku za opravljeni pogrebni obred in pevcem za ču

stveno zapete pesmi. 

Zg. Tuhinj, Ljubljana, Kamnik, april 1991 

Žalujoči vsi njeni 

Z A H V A L A 

Nenadoma nas je zapustil naš 
dragi mož, oče, brat in stric 

MAKS CEVEC 
(1940 - 1991) iz Smarce 

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prija
teljem in sodelavcem LPP - Dečavnice Ljubljana za izre
čeno sožalje, podarjeno cvetje in številno spremstvo do 
njegovega mnogo preranega groba. Hvala gospodu žup
niku, pevcem za ganljivo zapete žalostinke in govorniku. 

Šmarca, Duplica, Ankaran, Velika Lasna, Dol pri Ljub
ljani, Ljubljana, april 1991 

Žalujoči vsi njegovi 

ZAHVALA 

V 78. letu starosti nas je zapustila draga mama, stara 
mama. tašča, prababica, sestra in teta 

KATARINA GRADIŠEK 
iz Stahovice, Kregarjevo 14 

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, 
sosedom in vsem, zlasti sodelavcem in Svilanita, ki ste nam 
pomagali, mami prinašali cvetje, darovali za svete maše in 
jo spremljali ne njeni zadnji poti v večno življenje. Najlepša 
hvala pevcem za zapete žalostinke in številnim duhovnikom 

za lep pogrebni obred. Še enkrat vsem iskrena hvala. 

April 1991 

Žalujoči vsi njeni V 

ZAHVALA 

V soboto, 20. aprila 1991 smo 
se na kamniških Žalah poslo
vili od naše drage mame in 

stare mame 

MARE 
POLJANŠEK 

iz Mekinj 

Vsem sorodnikom, prijateljem, sosedom in znancem se 
iskreno zahvaljujemo za izrečena sožalja in podarjeno 

cvetje. 

Žalujoči: Vojko in Jožica z družinama 

Jaz še živim v ljubljenih 
osebah in predmetih, 
kakor živeli oni so z menoj 
v minulih letih. 

(Ada Škerl) 

ZAHVALA 

Tiho je odšla od nas draga mama 

FRANČIŠKA MAKOVEC 
iz Kamnika, Trg talcev 8 

Iskreno se zahvaljujemo sosedom, ki ste našo mamo imeli radi in ji 
pomagali. Prav tako hvala zdravniku Francu Kocutarju iz Z D 
Kamnik, sodelavcem OŠ Frana Albrehta in podružnice Mekinje, 

sostanovalcem bloka in kolektivu Emone. 
Od mame smo se poslovili v ožjem družinskem krogu. 

Kamnik, april 1991 

Žalujoči: sin Aco z Junijem in Anžetom, hčerka Metka z družino 
in drugo sorodstvo 

Ko je srčna bolečina prevelika, 
se tudi solza posuši, 
srce nemo kliče, 
zakaj Tebe, draga mama - ni! 

ZAHVALA 

V 90. letu življenja nas je tiho 
zapustila naša dobra mama. stara 
mama, prababica, tašča, sestra in 

teta 
MARJETA CENCELJ 

iz Okroga 

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, dobrim sosedom in 
sovaščanom iz Okroga in Srednje vasi, prijateljem in znancem za 
izrečena sožalja, poklonjeno cvetje in spremstvo na njeni poslednji 
poti. Zahvaljujemo se gospodu Miru za ganljivo odigrano tišino, 
govornicama Francki in Ivanki za njuno lepo opisano trnovo 
življenjsko pot ter praporščakom. Posebno zahvalo izrekamo dr. 
Krtovi za lajšanje trpljenja v zadnjih dneh in gospodu župniku za 

lep pogrebni obred. 

Okrog, Srednja vas. Kamnik, Kisovcc, Brezje, april 1991 
Žalujoči vsi njeni 

Praznina, moreča samota 
povsod, kjer te išče srce. 
A kamor pogledam, 
me spremljajo tvoje pridne roke. 

A. Antur 

Z A H V A L A 

Ob boleči izgubi naše drage 
sestre, svakinje in tete 

PAVLE DOLINŠEK 
iz Nevelj 4, 

upokojenke tovarne Titan 
se lepo zahvaljujemo družinama Maletič in F. Obolnar za 
vso pomoč v času njene bolezni, osebju Z D Kamnik, 
tovarni Titan, sosedom, g. župniku za lepo opravljeni 
obred, cerkvenemu pevskemu zboru iz Nevelj, vsem daro
valcem cvetja in masnih darov, vsem, ki ste se prišli poslo

vit od nje in jo spremljali na njeni zadnji poti. 
Nevlje, Kranj, Ljubljana, april 1991 

Žalujoči: sestra Francka, brat Tone z ženo, svakinji Draga 
in Pepca, nečaki in drugo sorodstvo 

Solza, žalost, bolečina 
te niso zbudila, 
tiha, nema je gomila, 
kjer počivaš mama ti. 

ZAHVALA 
Globoko pretreseni in neizmerno 
žalostni sporočamo, da nas je 
v 67. letu starosti za vedno zapu
stila naša draga mama, stara 

mama in sestra 

T E R E Z I J A ŽNIDERIČ 
rojena Šmigoc 

iz Mekinj, Cankarjeva 22 
Od nje smo se poslovili v torek, 7. maja 1991 na kamniških Žalah. 
Vsem, ki ste nam izrekli sožalje, mami podarili cvetje in jo 
spremljali na njeni zadnji poti, se najiskreneje zahvaljujemo. Pose
bej se zahvaljujemo dr. Damjani Jakopič-Plešnar za zdravniško 
pomoč. Hvala patru Franciju za lepo opravljeno zadnje slovo, 
pevcem za ganljivo zapete pesmi in govorniku za besede slovesa. 

Maj 1991 
Žalujoči: sinovi Janez, Marjan in Milan, vnuk Niko, družina 

Spruk, sestra Micika in drugo sorodstvo 



NOVO NOVO NOVO NOVO NOVO NOVO 

PERLA 
p»rx*j|tjlna 

»PERLA« 
Prodajalna modnega tekst i la in 
galanteri je 
IVA ROSTAN 
Kamnik, Parmova 17 
(pod cerkvijo na Šutni) 

Pestra izbira vseh vrst ženskih tekstilnih izdelkov in 
modnih dodatkov. 

Posebna ponudba: 

- oblačila za močnejše postave - do številke 52, 
- žalna oblačila vseh velikosti. 

Trgovina odprta non-stop od 9. do 19. ure, v soboto od 8. 
do 13. ure. Oglasite se v naši prodajalni, pogovorili se 
bomo, Vam svetovali in se potrudili uresničiti vsaki Vaši 
želji. 

DOMAČA PAMET NI KAR TAKO 

Za zdravo okolje 
Med tistimi snovmi, ki predstavljajo verjetno največjo grožnjo okolju, 

čeprav so po drugi strani zelo uporabne, zagotovo spada nafta in njeni 
derivati. Zgovorne so zadnje ekološke krize, ki jih ni bilo malo, še vedno 
pa je ena izmed največjih tovrstnih katastrof tista v Zalivu, kjer je zaradi 
posledic vojne v morje steklo na stotine sodčkov nafte. 

Prav lahko se zgodi, da bo to 
katastrofo pomagala reševati tudi 
slovenska pamet. Podjetje Ecogea 
je izdelalo posebne kosmiče, ki po
magajo odstranjevati nafto z vode 
in trdnih površin. Predstavili so jih 
na celjskem sejmu inovacij, kjer so 
prejeli nagrado. Vzorce svojih iz
delkov so poslali tudi v Kuvajt in 
v London, kjer jih bodo testirali in 
upajo, da bodo z njimi lahko po
magali pri odstranjevanju nafte 
v Zalivu. 

In zakaj vse skupaj sodi v Kam
niški občan? Zato, ker je tehnični 
direktor Ecogee, (ki ima sicer se
dež v Grosuplju) in avtor številnih 
inovacij, Kamničan Viljem Turšič, 
in prav je, da tudi v Kamniku iz
vemo, tla je med nami marsikatera 
bistra glava. 

»Oba izdelka sta plod dolgotraj
nih raziskav in sta nastajala pet let 
in sta boljša ter cenejša od podob
nih tujih.« razlaga Viljem Turšič. 
Tržno so izdelka poimenovali Fluid 
sorb WS in Fluid sorb SS. Prvi je 
namenjen odstanjevanju naftnih 
derivatov, maščob in olj z vode, 
drugi pa za pobiranje s trdnih povr
šin. Kosmiči imajo namreč izredno 
vpitno lastnost, zato jih je treba le 
raztresti po razliti tekočini in že 
v nekaj sekundah 98-odstotno vsr
kajo vse. Imajo pa še eno novo in 
zanimivo lastnost. Iz njih je namreč 
s stiskanjem mogoče pridobiti 
naftne derivate nazaj, kar ostane, 
pa je spet uporabno kot gorivo 
v rafinerijah nafte. V Ecogei zaen
krat ne nameravajo razvijati svojih 
produkcijskih zmogljivosti. Svoje 
izdelke bodo dali v proizvodnjo že 
obstoječe tovarne in bodo tako 
marsikomu pomagali do zaslužka. 

Poleg teh kosmičev imajo v na
črtu še več podobnih reči in vse so 
namenjene zaščiti okolja. Posebno 
zanimiv je tako imenovan agri 
- papir, to je papirnata folija, ki je 
narejena iz šote in slame, s katero 
je mogoče nadomestiti plastično 
folijo v kmetijstvu. Agri - papir je 
mogoče (zaenkrat še ročno, kmalu 
pa tudi strojno) položiti na obde
lano zemljišče. Ima številne pozi
tivne lastnosti - zavira rast plevela 
in zato ni potrebno toliko dela, 
prav tako pa so nepotrebni herbi
cidi in fungicidi. Preprečuje izhla
pevanje vode, ker pa je višja tem
peratura tal, pridelki dozorijo 10. 
do 20 dni prej, kot bi sicer in še za 
20 do 80 odstotkov več jih je. Za 
tržno usmerjene pridelovalce po
meni vse skupaj precejšnji prihra
nek. Po uporabi je agri - papir 
enostavno mogoče zakopati v zem
ljo, ker razpade. 

Kot pravi Viljem Turšič, ima še 
precej idej. Ukvarja se denimo s hi-
droponijo, vzgajanjem rastlin brez 
zemlje, kar bi lahko postalo v pre
delih, kjer je zemlja slabe kakovo
sti ali pa jo sploh ni, zelo po
membno. Razmišlja tudi o cvetlič
nih lončkih, v katerih bi rože zdr
žale z enkratnim zalivanjem tudi 
dva tedna. V mislih ima še in še. 
Kot pravi, je treba začeti z majh
nimi rečmi, če hočemo napredo
vati, vendar se vse skupaj sploh ne 
sliši tako majhno, še posebej, če 
pomislimo, da gre predvsem za 
reči. ki bodo pomagale našemu iz
mučenemu okolju. Za konec še po
datek, kje je mogoče najti Ecogeo: 
v Grosuplju, Pod gozdom VI/23, 
telefon je 772-055. 

M A T E J A R E B A 

RDEČI KRIŽ 

Zbiranje oblačil 
Vsako leto je občinska organizacija Rdečega križa Kamnik organizi

rala zbiranje uporabnih oblačil. 
Občinska organizacija RK organizira zbiranje oblačil vsako 1. in 3. 

sredo v mesecu, od 15. do 17. ure. V mesecu maju bo zbirala uporabna 
oblačila še dodatno v sredo, 22. maja in v sredo, 29. maja, od 15. do 
17. ure. Sprejem oblačil je v skladišču, ki je pod avtobusno postajo. 
RK vljudno prosi občane, da taka uporabna oblačila osebno prinesejo 
v skladišče ob napovedanem času. 

Povpraševanje po oblačilih je veliko, zlasti otroških oblačil za 
starost od 1. do 15. leta. 

V kolikor bo zbrana večja količina uporabnih oblačil v posameznih 
okoljih, naj to krajani sporočijo na RK Kamnik, tel. številka 811-697. 
Ta oblačila bodo predstavniki RK osebno prevzeli. 

Sprememba zbiranja oblačil v tem letu je utemeljena, ker mnogi 
občani oblačila oddajo že med letom, zato bi na sam zbiralni dan 
akcija ne bila tako učinkovita. 

RK Kamnik hkrati s tem obvešča občane, ki rabijo pomoč v oblači
lih, da se zglasijo v skladišču v istih terminih, razen v sredo. 22. in 29. 
maja. 

Za dosedanje razumevanje se R K vsem iskreno zahvaljuje in priča
kuje, da tak spremenjen način zbiranja ne bo nikomur v preveliko 
breme. Pričakuje enako dobro odzivnost, kot je ta bila vsa prejšnja 

STANE SIMŠIČ leta. 

ELEKTRO SERVIS 
Marjan Plemeniti 
Vrhpolje 73, tel. 831-058 

POPRAVILO 
pralnih strojev, bojlerjev, gospodinjskih aparatov, 
napeljava in popravilo elektro inštalacij in ostalih elektro 
naprav. 
Pridem tudi na dom. 
Se pr iporočam! 

TURIZEM 

Za oživitev 
kamniškega turizma 
Komisija za obrt in turizem pri izvršnem svetu skupščine občine 

Kamnik je bila ustanovljena na pobudo izvršnega sveta 24. julija 
1990. Komisija je zadolžena, da spremlja stanje v občini Kamnik in 
da predlaga izvršnemu svetu svoja mnenja, ocene in predloge 
sklepov za urejanje teh vprašanj. Za predsednika komisije je bil 
izvoljen član izvršnega sveta SO Kamnik, gospod Tone Štele. 

Komisija se sestaja redno 
vsak mesec in se je resno lo
tila uresničevanja zadanega 
plana: 

- ustanovitev turistično in
formativnega biroja, v kate
rem bi se zbirale vse informa
cije s področja Kamnika in 
okolice - prenočišča, gostin
ska ponudba, prireditve, mu
zeji, vozni redi... Turistično 
informativni biro naj bi skr
bel za prenočišča in marke
ting, v letnem času pa je po
sebnega pomena, da turisti, 
ki jih v preteklih letih ni bilo 
malo (čeprav večinoma pre
hodni) dobijo informacije 
tako o Kamniku, kot o poti, 
kamor so namenjeni. Nujna 
je tudi prodajalna spomin
kov. Ustanovitev IIB je 
v teku; 

- ponatis in osnutek no
vega turističnega prospekta; 

- ponatis kamniških zem
ljevidov; 

- izdaja novih razglednic; 
- rešitev problema hotela 

Malograjski dvor; 
- rešitev problema hotela 

Planinka; 
- plan razvoja Velika pla

nina; 
- obnova Malega gradu; 
- prenova Frančiškan

skega samostana in knjižnice; 
- program ureditve mu

zeja Zaprice; 
- plan razvoja Volčji po

tok - Arboretum; 

- plan ureditve kopališča 
in tenis igrišč; 

- plan razvoja vrelca Va-
seno; 

- oživitev Županjih njiv; 
- določitev turistične cone 

in lokacije za novi hotel; 
- večje prireditve, kot so 

maraton oldtimerjev prvega 
junija, 100-letnica železniške 
proge in Dan narodnih noš; 

- namestitev klopi po 
Kamniku in okolici, vzdrže
vanje parkov in sprehajalnih 
poti; 

- obnova trim steze; 
- reševanje tekočih pro

blemov in uresničevanje no
vih idej. 

Za izvedbo plana so odo
brena določena sredstva, 
vendar pa kljub vsemu ne bo 
šlo brez Vas, KAMNIČA-
NOV. Prepričani smo, da se 
ukvarjate s panogo, ki bi jo 
lahko ponudili ali vključili 
v turistično ponudbo, da Vas 
je v Kamniku kar nekaj, ki 
izdelujete spominke ali ste 
ljubitelj - zbiralec starin in 
zgodovinskih izročil, slik in 
fotografij. Prav tako vsi, ki 
imate ideje, kako olepšati 
Kamnik, popestriti ponudbo, 
oživiti turizem... popeljati 
mesto v Evropo 92, pridite 
v četrtek, 23. maja ob 18. uri 
nad kavarno Veronika na 
OKROGLO MIZO O TU
RIZMU V KAMNIKU. 

ESMA RAKOVIČ 

MOZAIK 

Tudi t rgovina z avtomobi lsk imi rezervnimi deli 
Medvedova 30, tel. 831-676 

MOZAIK 
- amortizerj i MONROE za vse vrste osebnih vozi l , 

dveletna garanci ja 

=MONROEF 
shock absorbers 

amortizerji 

Na zalogi je še blago iz komis i jske prodaje. 
Odprto od 8. do 18. ure, v soboto od 8. do 12. ure. 

ŽELEZNICA 

Kmalu potniški peron 
Do praznovanja 100. obletnice prihoda prvega potniškega vlaka v Kam

nik, ki bo 15. junija 1991, bo zgrajen tudi potniški peron na železniški 
postaji. O nujnosti te izgradnje je bilo že veliko napisanega in poveda
nega. 

To nalogo je v svoj program dela 
uvrstil Odbor za organizacijo pro
slave. Kljub nekaterim zapletom so 
dela na tem za potnike pomemb
nem objektu stekla s polno paro. 
Prebivalci lahko z veseljem opazu
jejo, da dela hitro napredujejo, če-

programu. V naslednjih številkah 
Občana, bomo naše bralce sezna
njali še z drugimi akcijami, ki so 
povezane s praznovanjem in so 
prav tako v polnem teku. 

Dogodek sam je za Kamnik in 
širšo javnost zelo pomemben. Od-

Dela na potniškem peronu so v polnem zamahu. 

prav jih pri tem v zadnjem mesecu 
kar precej ovira slabo vreme. Po 
zagotovilu postajnega načelnika 
bodo dela kljub vsemu pravočasno 
opravljena. Potniki, zlasti starejši 
ljudje bodo z izgradnjo perona brez 
težav vstopali in izstopali iz vlaka, 
zato se te pridobitve še posebno 
vesele. 

Naj povemo, da priprave na 
osrednjo prireditev potekajo po 

govorni hitijo na vseh področjih, 
da jih ne bi čas prehitel. 

Odbor na svojih rednih sejah 
spremlja potek posameznih aktiv
nosti, zato smo lahko prepričani, 
da bo 100. obletnica prihoda pr
vega potniškega vlaka v Kamnik 
lepo sprejeta in pospremljena še 
z zvrsto kulturnih, poslovnih in tu
rističnih prireditev. 

STANE SIMŠIČ 

ARHITEKTURA 

Predavanje 
o revitalizaciji 

V okviru vsakoletnih gostovanj na ljubljanski Fakulteti za arhi
tekturo in gradbeništvo bo imel tokrat predavanje priznani profe
sor Peter Breitling iz univerze v Grazu. Tam vodi inštitut za 
urbanizem, oblikovanje okolja in varstvo spomenikov. Ukvarja se 
tudi s problematiko urejanja prometa. Je redni član Akademije za 
mesto in ruralno planiranje. 

Profesor Breitling je svetovalec pri nastajanju naloge revitaliza
cijskega načrta starega mestnega jedra v Kamniku, ki ga pripravlja 
FAGG v Ljubljani. O svojih dolgoletnih izkušnjah s področja 
revitaliziranja starih mest v Nemčiji bo predaval 17. maja v veliki 
sejni sobi v prostorih občine Kamnik. 

R. 

SOLIDARNOST 

Zbiranje pomoči za letovanje 
otrok revnejših družin 

Rdeči križ Kamnik želi pomagati pri letovanju otrokom iz revnejših 
družin. Letovanja bodo v mesecu juliju in avgustu. Težke socialne 
razmere in splošne gospodarske težave najbolj prizadenejo družine 
z večjim številom otrok in družine s skromnejšimi dohodki. Z lastnimi 
sredstvi ne bi mogli omogočiti svojim otrokom letovanja v poletnih 
mesecih. Prav otrokom iz takih družin pa želi RK pomagati in jim 
omogočiti organizirano letovanje z njihovimi vrstniki, zato seje odločil 
za zbiranje denarnih prispevkov od vseh, ki lahko pomagajo. 

Denarne prispevke naj občani vplačujejo na žiro račun: 50140-678-
57044. 

RK Kamnik prosi vse, da, če tudi s skromnimi nakazili, pomagajo 
otrokom, da bodo v poletnih mesecih lahko tudi oni deležni vedrine, 
razposajenosti, sonca in morja. Tako bodo pomagali tudi k boljšemu 
zdravju otrok in njihovemu počutju, za kar bodo darovalcem pomoči 
zelo hvaležni. 

STANE SIMŠIČ 

PROMET 

Cesta v Kamniško 
Bistrico dobro prevozna 

Lanska ujma, ki je močno prizadela Kamniško občino, je močno 
poškodovala tudi cestno povezavo s Kamniško Bistrico. Sanacijska dela 
na posameznih odsekih dobro potekajo. 

Na mnogih krajih je videivnapre-
dek. Dela so v teku tudi na obrežju 
reke Kamniške Bistrice. Prevoz po 
edini cesti v Kamniško Bistrico je 
bil dalj časa zaprt, o čemer smo 
v tem glasilu že pisali. Sedaj je ta 
cestna povezava prevozna za-vsa 
vozila. V predelu nad starim kam
nolomom je le enosmerna. Zaš
čitna ograja, ki je bila postavljena 
pred meseci, varuje, da ne bi prišlo 
do nesreč. Del cestišča na tem pre
delu, ki ga je voda odnesla, bo 
zahteval obsežnejša sanacijska 
dela. Zgraditi bo potrebno velik 

oporni zid, ki bo zahteval tudi 
znatna finančna sredstva. 

Upajmo, da bodo odgovorni 
strokovni organi našli rešitev, da bi 
celotno cestišče od Stahovice do 
Kamniške Bistrice uredili in uspo
sobili tako, da bo promet tekel 
brez zastojev, tako kot je to bilo 
pred novembrsko vodno ujmo. 

Pohvaliti velja izvajalce del, ki so 
v tem času opravili kar precej tež
kega in odgovornega dela, zato 
promet na tej relaciji ni več bi
stveno oviran. 

STANE SIMŠIČ 

V.VD 
PRODAJALNA »KATJA« 
Žale 1, tel. 831-497 

Prodaja vencev, ikeban, cvetja, sveč, sakralnih predmetov 
in ostale nagrobne opreme (vaze, svetilke), oskrba grobov, 
urejanje parkov in vrtov. 
Delovni čas: od 8. do 20. ure - tudi v soboto in nedeljo! 

Žale 1, d. o. o. 

KLUB STARŠEV 
KAMNIK 

23. 5. 1991 nas bo ob 16 uri 
v dvorani nad KAVARNO 
VERONIKA obiskala znana 
psihologinja Marja Strojin, ki 
se že vrsto let ukvarja s šolsko 
problematiko. 

Na pogovor jo je povabil 
KAMNIŠKI KLUB STAR
ŠEV, da bi v predavanju, ki 
smo ga poimenovali OD-
PRIMO OKNA, približala 
svoje izkušnje o delovanju ljub
ljanskega Kluba staršev za 
boljšo šolo. 

Hkrati hi skupaj z njo odpi
rali okna navzven in širili ob
zorja na šolsko problematiko in 
na stiske naših otrok, ki jih do
življajo med šolanjem. 

Vse tiste, ki želijo sodelovati 
pri ustanavljanju in delovanju 
Kluba staršev za boljšo šolo, 
vabimo med naše vrste. 
VABLJENI! 

Kamniški občan 
KAMNIŠKI OBČAN - usta
novitelj Skupščina občine 
Kamnik, izdajatelj Prelest, 
d.o.o. Ljubljana, Titova 37. 
Kamniški občan je aprila 
1981 ob 20-Ietnici izhajanja 
prejel srebrni znak OF 
- Predsednica časopisnega 
sveta Breda Podbrežnik-
Vukmir. Uredniški odbor: 
Janez Balantič, Tone Ftičar, 
Damjan Gladek, Romana 
Grčar, Dušica Jesenik-Brem-
šak, Ivo Pire, Bojan Traven, 
Matic Romšak, Stane Simšič 
in Janez Votek. glavni, odgo
vorni in tehnični urednik. 
Strokovna sodelavka Vera 
Mejač. Lektor Drago Kuhar 
- Izhaja dvakrat mesečno 
- Naslov uredništva: Kam
nik. Titov trg 1, telefon 831-
311 ali n.c. 831-511, 831-504, 
831-266 in 831-523 interna 29 
- žiro račun: Prelest, d.o.o. 
Ljubljana 50102-601-3114 
- Rokopisov in fotografij ne 
vračamo - Tiska Tiskarna 
Ljudska pravica v Ljubljani 
v nakladi 10.100 izvodov. 


